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واقعیت 486 هزار میلیارد  تومانی 
بازار مسکن ایران!

مســاله مســکن و گران شدن قابل توجه قیمت آن در سال های 
گذشته، یکی از مسائلی بوده که هم نظام حکمرانی و هم نخبگان 
اقتصادی کشورمان تا حد زیادی معطوف به آن بوده اند و سعی 
داشــته اند تا جای ممکن از حجم مشــکلات مردم در این رابطه 
بکاهند.به گزارش »نقش اقتصاد«؛ در این راســتا، شــاهد انتشار 
آمارهای عجیب و غریبی نیز با محوریت مســاله مســکن به ویژه 
در پایتخــت کشــورمان بوده ایم. به عنوان مثــال، نتایج برخی 
تحقیقات حاکی از این بوده که خانه دار شدن در تهران با در نظر 
گرفتن حداقل دستمزد در کشورمان و برخی دیگر از مؤلفه های 

اقتصادی، نیاز به دوره انتظاری بالغ بر 159 ســال دارد. در این 
رابطه کافی است توجه داشته باشیم که میانگین قیمتی هر متر 
مربع مســکن در تهران به عنوان بازار پایه مســکن در ایران در 
سال های 1396 یا 1397 چیزی در حدود 5 میلیون تومان بوده 
که این عدد اکنون بالای 88 میلیون تومان است. از این رو، خانه 
دار شدن نه تنها برای طیف های قابل توجهی از مردم کشورمان 
به یک رؤیا تبدیل شده بلکه عملًا زندگی مستأجری را هم برای 
آن ها سخت تر کرده است. این موضوع زمانی بیش از پیش قابل 

درک است که توجه داشته باشیم برخی پژوهش های...

»نقشاقتصاد«گزارشمیدهد؛

علیرضاباغانی
 کارشناس بازار سرمایه

پیشنهادی برای بهبود 
بــورس

حمیدرضاآرامی
کارشناس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس

پریساحاجیمحمدی
DBA دکتری کسب و کار حرفه ای

هوشمند سازی شهر 
وندان  دردست شهر

تزریق منابع مالی به بانک ها چه شد؟

وعده های  بانکی 
بی عمل

بلایی که برج های سه قلوی دانشگاه تهران 
برسر ایستگاه قدیمی هواشناسی آورد

 نابودی ۶۰ سال داده 
هواشناسی با مجوز شهرداری!

اعلام میزان افزایش حقوق 
بازنشستگان در سال ۱۴۰۴

 لایحه بودجه ۱۴۰۴ بوی
 افزایش قیمت بنزین می دهد؟

چالش بزرگ بنزینی 
پزشکیان!

 در گفتگو با یک کارشناس بازار 
سرمایه مطرح شد

دولت متهم اصلی
 حـال بد بازار

رییس اتحادیه طلا و جواهر پاسخ داد

احتمال  ترکیدن حباب ۱۳.۵ میلیون  تومانی 
سکه چقدر است؟

تیغلایحهبودجه۱۴۰۴زیرگردنلوکسسواران

مالیات خودروهای لوکس با قیمت بیش از پنج میلیارد تومان یک درصد تعیین شد

گروه اقتصادی: افزایش بی سابقه قیمت 
طلا و سکه همچنان ادامه دارد. این 

افزایش از نوسانات قیمتی بازار جهانی طلا 
شروع شد و همزمان با رکودهایی در بازار 
جهانی شاهد هستیم، قیمت طلا و سکه 

در بازار ایران روندی صعودی پیدا کرده 
است؛ تا جایی که تا این لحظه سکه به 
نیمه کانال ۵۵ میلیون تومان و هر گرم 
طلای 18 عیار هم از کانال 4 میلیون و...

۴

وزیر راه و شهرسازی در حالی وعده داده بود که 
با رئیس کل بانک مرکزی توافق شده تا بزودی 
منابع مالی به شبکه بانکی و بانک مسکن تزریق 
شــود تا روند تســهیلات مســکن بهبود یابد، 
گزارش ها حاکی اســت که بانک ها هنوز چشم 
انتظار این وعده و وعیدها هستند.در اوایل مهر 
مــاه امســال بود کــه فرزانه صــادق وزیر راه و 

شهرسازی با لحنی تند اعلام کرد...
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سیدمهدیحسینی
کارشناس  انرژی 

 اما و اگرهای 
وسیه واردات گاز از ر

چرا مسکـن 
گران شد؟

۴ 5 7 8

 نوبت اول

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)سامانه ستاد( تامین نماید:

    آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای

2003096334000084 شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
 R1-1403/016 مناقصه شماره R1-0300343-AD تقاضای  شماره مناقصه و تقاضا

خرید نازل مانیتور آب و فوم آتش نشانی موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
-/1/500/000/000 ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره 
123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران مي باشد. نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

-/30/000/000/000 ریال مبلغ برآوردي مناقصه

6 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد.  آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي در سامانه ستاد

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.  آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي کیفي
)رزومه( در سامانه ستاد

پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طریق سامانه ستاد ارسال می گردد.  آخرین مهلت بارگزاری پیشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد

استان بوشهر- شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالایشگاه اول – اداره خرید آدرس مناقصه گزار

 بدیهی اســت کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســامانه ســتاد( به نشــانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام
 می پذیرد وبه پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی 

اقدام نمایند. مناقصه گران مي توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های4430-07731314335 تماس حاصل فرمایند. 
شناسه آگهی: ۱8۱۱782 شماره میم الف: -۱تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/08/02-تار یخ انتشار نوبت دوم: 1403/08/05

 

شركت ملی گاز ایران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبی

نوبت اول

سید جمال محمدی - شهردار پیشوا

شــهرداری پیشــوا در نظر دارد از طریق برگزاری مناقصه عمومی تجدید شــده پروژه خرید و نصب دکلهای دروبین های پایش تصویری در سطح شهر را به 
اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذار نماید.

-زمان و محل دریافت اسناد مناقصه : داوطلبان میتوانند مورخ 1403/08/02 لغایت 1403/08/06 به منظور دریافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( مراجعه نمایند.
-مهلت و تســلیم اســناد مناقصه : متقاضیان می بایســت تا ساعت 14:30 مورخ 1403/08/16 ضمن بارگذاری تصاویر پیشنهادات خود به همراه مستندات درخواست شده در 

سامانه ستاد نسبت به ارسال پاکت الف )سپرده شرکت در مناقصه (خود تا مهلت تعیین شده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری پیشوا اقدام نمایند. 
تلفن تماس: 36722400-36722490 داخلی 237

-ملاک پذیرش پیشنهادات بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت می باشد.
-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد.
-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

-سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه واقع در سامانه ستاد شهرداری پیشوا قید گردیده است.
-تاریخ انتشار نوبت اول :02 /1403/08  -تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/08

آگهی تجدید مناقصه عمومی

نوبت اول

سید جمال محمدی - شهردار پیشوا

شهرداری پیشوا در نظر دارد از طریق برگزاری مناقصه عمومی تجدید شده پروژه پیاده روسازی معابر شهید گاه به سمت پارک بانوان را به اشخاص حقوقی 
واجد شرایط واگذار نماید.

-زمان و محل دریافت اسناد مناقصه : داوطلبان میتوانند مورخ 1403/08/02 لغایت 1403/08/06 به منظور دریافت اسناد به سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( مراجعه نمایند.
-مهلت و تســلیم اســناد مناقصه : متقاضیان می بایست تا ساعت 13:30 مورخ 1403/08/16 ضمن بارگذاری تصاویر پیشنهادات خود به همراه مستندات درخواست شده در 
ســامانه ســتاد نســبت به ارسال پاکت الف ) سپرده شــرکت در مناقصه ( خود تا مهلت تعیین شده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری پیشوا اقدام نمایند. تلفن تماس: 

36722400-36722490 داخلی 237
- ملاک پذیرش پیشنهادات بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت می باشد.

-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد.
-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه خواهد بود.

-سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه واقع در سامانه ستاد شهرداری پیشوا قید گردیده است.
-تاریخ انتشار نوبت اول :02 /1403/08  -تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/08

آگهی تجدید مناقصه عمومی

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر كشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :۰9337۱9۰88۱

6راهبرددربارهجزایرسهگانه

مسعودبیژنی
روزنامه نگار

در راســتای خنثی ســازی ادعاهای امارات درباره جزایر ســه گانه نخبگان 
ایرانی می توانند این 6 راهبرد را به کار گیرند:

  1. ارتقای آگاهی و حساسیت عمومی و آموزش تاریخی: یکی از مهم ترین 
اقدامــات، افزایــش آگاهــی عمومی در داخل و خارج از ایران درباره تاریخ و 
واقعیت های مرتبط با مالکیت جزایر است. نخبگان ایرانی می توانند با نگارش 
مقالات تاریخی مســتند و انتشــار پژوهش های علمی در رسانه های معتبر 
بین المللی و داخلی، تاریخ دقیق این جزایر را توضیح دهند. تأکید بر مالکیت 
دیرینه ایران بر این جزایر و اسناد معتبر تاریخی می تواند به مقابله با ادعاهای 

نادرست کمک کند.
 2. فعالیت های دیپلماتیک و حقوقی بین المللی: نخبگان ایرانی می توانند 
از طریــق تعامــل با نهادهای حقوق بین الملل، نظیر ســازمان ملل، دادگاه 
بین المللی دادگستری )ICJ(، و دیگر مجامع بین المللی، مستندات حقوقی 
و تاریخی لازم را به نهادهای مربوطه ارائه دهند و به صورت قانونی و رسمی 
ادعاهای امارات را به چالش بکشند. درخواست جلسه های ویژه در سازمان 
ملل یا سازمان های مرتبط و پیگیری حقوقی از طریق نخبگان حقوق دان 

بسیار موثر است.
 3. ترویج دیپلماسی عمومی و استفاده از رسانه ها: نخبگان ایرانی با استفاده 
از رســانه های اجتماعــی، روزنامه ها، و شــبکه های تلویزیونی بین المللی 

می تواننــد یک کمپین دیپلماســی عمومی راه انــدازی کنند. این کمپین 
می تواند به معرفی حقیقت مالکیت ایران بر جزایر ســه گانه به مخاطبان 
جهانی بپردازد. انتشار مقالات در رسانه های غربی و عربی برای ارائه مستندات 

تاریخی و پاسخ به ادعاهای امارات می تواند تأثیر زیادی داشته باشد.
 4. همکاری با نخبگان جهانی و دانشــگاهیان: نخبگان ایرانی می توانند با 
همکاری نخبگان و دانشــگاهیان معتبر در سراســر جهان، مقالات علمی و 
تاریخی مشترکی منتشر کنند که حمایت از مالکیت ایران بر جزایر سه گانه 
را مستند و علمی سازی کند. برگزاری سمینارهای بین المللی و استفاده از 
دانشگاه های معتبر جهانی برای طرح این مسئله از منظر حقوق بین الملل 

نیز می تواند تأثیرگذار باشد.
 5. هدایت و همکاری با دولت و تقویت اجماع ملی: نخبگان مردمی می توانند 
در همــکاری بــا دولت، از ایجاد اجمــاع ملی در داخل ایران حمایت کنند. 
اطلاع رسانی به مردم و جامعه جهانی از طریق نخبگان فرهنگی، سیاسی، 
و علمی می تواند ادعاهای امارات را به چالش بکشــد و حمایت مردمی از 

حفظ تمامیت ارضی کشور را تقویت کند.
 6. فعالیت در شبکه های اجتماعی و فضای دیجیتال: استفاده از شبکه های 
اجتماعی برای ایجاد و انتشــار محتوای مســتند، تاریخچه، و تحلیل های 
حقوقی مرتبط با مالکیت جزایر، می تواند به مقابله با اطلاعات نادرســت و 
تقویــت صــدای مردم ایران در فضــای مجازی کمک کند. حضور نخبگان 
ایرانی در این فضا می تواند تصویر درستی از وضعیت حقوقی و تاریخی ارائه 

دهد.
در مجموع، ترکیبی از دیپلماسی عمومی، اقدام حقوقی بین المللی، افزایش 
آگاهی تاریخی و عمومی، و همکاری های جهانی می تواند بهترین راه برای 

خنثی سازی ادعاهای امارات بر جزایر سه گانه باشد.

 اصلاح  یارانه  انرژی
دفاعپزشکیانازبودجه۱۴۰۴:
براساستعهداتبامردمبودجهنوشتیم

)نوبت اول - آگهی دوم(

دهیاری اسلام آباد رفسنجان

دهیاری اســلام اباد به منظور بهســازی و نوسازی بوستان خیابان پروین اعتصامی روستا به متراژ تقریبی 4000 متر مربع تصمیم به انتخاب پیمانکار  دارای 
صلاحیت پیمانکاری  از طریق مناقصه عمومی را دارد.

از پیمانکاران واجد شرایط دعوت میشود حداکثر تا 9 آبان  ماه جهت دریافت اسناد مناقصه  به دهیاری روستا اقای ارمان پور مراجعه نمایند .
بدیهی است دهیاری در انتخاب یا رد پیشنهادات مختار میباشد.  زمان عودت اسناد مناقصه حداکثر 3 روز پس از پایان زمان مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

http://WWW.SETADIRAN.IR
http://WWW.SPGC.IR


چهکسانیازجنگایرانـاسرائیلاستقبالمیکنند؟
کارشناس مسائل خاورمیانه: ایران برای جلوگیری از جنگ تلاش کند

گروه سیاســی: عباس عراقچی وزیرخارجه به اسرائیل هشدار داده 
اســت که ایران به هر حمله این رژیم پاســخ متناسب خواهد داد. 
همزمان اطلاعات درز پیدا کرده از تمهیدات اسرائیل برای حمله 
بــه ایــران نشــان از آمادگی برای انجام یک حمله با اســتفاده از 
موشک های بالستیک دارد. از طرف دیگر شبکه الحره در گزارشی 
از زبان یک منبع بلندپایه اسرائیلی مدعی شده کشورهای حوزه 
خلیج فارس بر لزوم پاســخگویی ســخت گیرانه و شفاف به ایران 
تاکید کرده اند. اما در همین حین، به نظر می رسد که ایالات متحده 
هرچند برخلاف ادعاهایش در جریان جزبه جز اقدامات نتانیاهو در 
منطقه و در قبال ایران قرار می گیرد اما چندان علاقه ای به ایجاد 
یک جنگ منطقه ای یا حمله گسترده اسرائیل به ایران در پاسخ 
به عملیات وعده صادق 2 ندارد. با قاسم محبعلی کارشناس مسائل 
خاورمیانه درباره حمله احتمالی اسرائیل به ایران و پاسخ کشورمان 

به این حمله به گفتگو نشسته ایم:
بعد از حمله احتمالی اســرائیل به ایران، پاسخ ایران با توجه  ��

به اینکه فشــارها در داخل بیشــتر از دو دفعه قبل خواهد بود، 
چطور باید باشد؟

این بستگی دارد که اسرائیل چطور به حمله وعده صادق 2 پاسخ 
دهد و بعد ایران تصمیم بگیرد که آیا می خواهد وارد جنگ شــود 
یا نه. چون اگر این کنش و واکنش ها ادامه پیدا کرده و شــدتش 
افزایش پیدا کند، طبیعی است که باید منتظر جنگ باشیم. بنابراین 
باید ببینیم مســئولین ما علاقه مند به ورود به جنگ با اســرائیل و 
آمریکا هستند یا خیر. اگر چنین علاقه ای وجود داشته باشد باید 
پاسخی محکم تر از آنچه اسرائیل انجام می دهد؛ بدهند که طبیعتاً 
اگر باعث کشته شدن یا تخریب زیاد در سرزمین های اشغالی شود 

باید منتظر پاســخ اســرائیل و حتی آمریکا باشــیم. با توجه به 
گزینه هایی که اســرائیل دارد و از بین چهار گزینه ای که مطرح 
کرده یعنی مراکز نظامی، شخصیت های نظامی و سیاسی، مراکز 
اقتصادی و هســته ای، باید ببیینیم کدام یک را انتخاب می کند و 
طبیعتــاً می توانیم بگوییم که کشــور به هرحال باید برای جنگ 

آمادگی داشته باشد.
این جنگ با حملات قبلی ایران به اسرائیل تفاوت های خواهد  ��

داشت.
بله آنها عملیات متقابل بودند. جنگ یعنی طرفین و به خصوص 
اسرائیلی ها حداکثر تخریب را به وجود می آورند و ایران هم مجبور 
اســت چنیــن کاری کنــد. در این صورت جنگــی خواهد بود که 

نمی دانیم سرانجامش چه می شود.
ایران به چه مولفه هایی برای پاسخ به اسرائیل در پیش دارد؟  ��

پیش نیاز چنین برخوردی در منطقه از سوی تهران چه چیزهایی 
خواهد بود؟

اصل مطلب این اســت که منافع ایران ایجاب نمی کند که جنگی 
اتفاق بیفتد. باید تلاش ها در این زمینه باشد که پیش از وقوع جنگ 
از طریق ارتباطات دیپلماتیک و سیاســی از طریق میانجی هایی 
مثل چین و حتی روسیه و کشورهای منطقه تلاش شود تا قضیه 
در همینجا متوقف شــود. اگر بخواهد این ماجرا ادامه پیدا کند، 
می تواند منافع ملی ما را به طور کامل به خطر بیندازد. ایران باید 
تمام تلاش را صورت دهد تا مانع از تجاوز نظامی اســرائیل شــود. 
چون جنگ بسیار خسارت بار است و من فکر نمی کنم مردم ایران 
علاقه داشته باشند که جنگی رخ بدهد و شرایط اقتصادی، اجتماعی 
و سیاسی ایران و منطقه اجازه اینکه جنگ گسترده شود و در حد 
لبنان و غزه هم نماند و کشــورهای زیادی را درگیر کند نیســت. 
خیلی از کشــورها مثل امارات و آذربایجان و... ممکن اســت دنبال 

بهره برداری از این شرایط برای خود باشند. بنابراین به نظر می رسد 
بهتر است تلاش شود تا جلوی چنین جنگی گرفته شود.

تبعات پاسخ احتمالی ایران چیست؟ انتخابات آمریکا 15 روز  ��
دیگر اتفاق می افتد. آیا این اتفاق تاثیری بر تبعات پاسخ ایران 

خواهد داشت؟
در مورد اسرائیل خیلی انتخابات آمریکا تاثیری بر مواضع این کشور 
در زمینه تلاویو نخواهد داشت. ممکن است دموکرات ها تا انتخابات 
علاقه مند به جنگ گســترده نباشــند. اگر ترامپ سر کار بیاید و او 
یک دوره ای اســت و به رأی در دور بعد نیاز ندارد، ممکن اســت 
همانطور که اشــاره کرد، به اســرائیل توصیه کند مراکز هسته ای 
ایران را زده یا به طور کلی با خواسته های نتانیاهو هماهنگ شود. 
اگر دموکرات ها سرکار بیایند، باید تا ژانویه صبر کنیم چون تا آن 
زمان به هر حال بایدن رئیس جمهور است. ولی در هر حال خیلی 
تفاوتی ندارد. هر زمانی اسرائیلی ها بخواهند به ایران حمله کنند، 
طبیعتاً آمریکایی ها از آن حمایت کرده و احتمالاً در پاسخ اسرائیل 

مشارکت می کنند.
کشورهای عربی چطور؟ ��

آن ها بسیار علاقه مند هستند بین ایران و اسرائیل جنگ رخ داده 
و موقعیت ایران تضعیف شــود و ایران آســیب ببیند. کشورهایی 
مانند امارات و عربستان و بحرین و حتی امارات از چنین اقداماتی 

از آن جهت استقبال می کنند که بتوانند از ایران امتیاز بگیرند.
عباس عراقچی در ســفرهای اخیر خود قولی از کشورهای  ��

عربی طبق برخی ادعاها گرفته که از آسمان آنها برای حمله به 
ایران استفاده نشود...

کشــورهای عربی مســتقیماً چنین چیزی را اعلام نکردند. آن ها 
گفته اند که بی طرف هستند. اما بیانیه ای که با اروپایی ها داده اند 

در شرایط فعلی نشانه بسیار منفی و غیرمقبولی است.

مهسامژدهی
روزنامه نگار
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مهم ترین وجه 
تمایز بودجه 
جاری 
یکپارچگی و 
شفافیت و 
جامعیت 
بودجه است. 
رعایت نظم و 
انضباط و 
تقدیم سند 
مالی دولت در 
زمانبندی مقرر 
در قانون است. 
لایحه بودجه 
مطابق با قانون 
اول آبان ماه و 
در نظام جدید 
تدوین بودجه 
تقدیم شد تا 
مجلس فرصت 
لازم برای 
بررسی بودجه 
را داشته و به 
سود اقتصاد 
کشور است
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ماجرایانتخابنمایندهناظرمجلسدرهیات
نظارتبرمطبوعاتچهبود؟

در جلســه علنــی دیروز مجلــس در جریان انتخاب یک نفر از 
نماینــدگان با معرفی کمیســیون فرهنگی به عنوان عضو در 
هیــأت نظارت بر مطبوعــات، نمایندگان مجلس با 1۰4 رأی 
موافق، حجت الاســلام حمید رســایی را به عنوان عضو ناظر 

مجلس در این هیأت انتخاب کردند.
پس از برگزاری انتخاب عضو ناظر مجلس در هیأت نظارت بر 
مطبوعات، علی نیکزاد اعلام کرد که علی شــیرین زاد نماینده 
مردم کرج با 1۰4 رأی از سوی نمایندگان مجلس انتخاب شده 
است ولی دقایقی بعد، نیکزاد در توضیحاتی گفت که در جریان 
رأی گیری میان آقایان شــیرین زاد و رســایی برای عضویت در 
هیأت نظارت بر مطبوعات، آقای شیرین زاد اعلام کردند که دو 
مرتبه به صورت شــفاهی انصراف داده اند و به صورت مکتوب 
نیز انصراف داده اند؛ بنابراین اگر آقای شیرین زاد انصراف داده اند، 

آقای رسایی عضو ناظر مجلس هستند.

وزیرکشور:قصدمهاجرستیزینداریمولی...

ایسنا: اسکندر مؤمنی، وزیر کشور پیش از ظهر سه شنبه )اول 
آبان 14۰3( در مراسم معارفه معتمدیان استاندار جدید و تودیع 
فخاریان به عنوان استاندار پیشین تهران در وزارت کشور، یاد 
شهدای مقاومت از جمله سیدحسن نصرالله و یحیی سنوار را 
گرامیداشــت و اظهار کرد: شــهادت رهبران مقاومت، جبهه 

مقاومت را متحدتر و مقاومت تر خواهد کرد.
وی با اشاره به چالش های استان تهران هم گفت: استان تهران 
مهاجرپذیرترین استان است. در استان چالش تأمین آب داریم. 
حمــل و نقــل عمومی، ترافیک و آلودگی هوا دیگر چالش های 
استان است ولی این چالش ها قابل حل است. افزایش آسیب های 
اجتماعی و حاشیه نشــینی در اســتان تهران وجود دارد. این 
چالش ها باید در اولویت اســتاندار باشــد. نگاه متوازن باید به 

استان شود.
مؤمنی ادامه داد: حضور گسترده اتباع در استان چالش دیگری 
است. ساماندهی اتباع مجاز وطرد غیرمجازها در اولویت باشد. 
ما قصد مهاجرستیزی نداریم ولی هیچ کمک بین المللی برای 
مهاجرین انجام نمی شود و ظرفیت این تعداد مهاجران را نداریم.

وی افزود: باید به مردم احترام گذاشــته شــود. مردم باید تغییر 
را احساس کنند. امروز ما باید بهتر از فردا باشد. احترام به مردم 
هیچ هزینه ای ندارد ولی موجب افزایش اعتماد مردم می شود. 
با وفاق ملی و همبستگی می توانیم به اعتلای ایران کمک کنیم. 
تهــران ظرفیت هــای زیاد اما چالش های مختلف هم دارد ولی 

می توانیم بر آن ها فائق آییم.

افشاگریدربارهفشارمخالفاندولتبه
پزشکیانودخالتدرعزلونصبها

خبرآنلایــن: آذر منصوری، رئیس جبهه اصلاحات در شــبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: فشار مخالفان رئیس جمهور برای عدم 
تغییر در سیاســت گذاری ها و اصلاح رویکردها و ســاختارها و 
دخالت بی ســابقه آنها در عزل و نصب ها، نه تنها نامش وفاق 
نیست، بلکه این پیام روشن را به جامعه معترض، مردد و ناامید 
از صندوق رأی و انتخابات می دهد که رأی شما منشأ تغییر و 

اصلاح نیست. نتیجه؟!

سخنگویقوهقضائیه:
پروندهالههمحمدیونیلوفرحامدیامنیتی

است؛مربوطبهاغتشاشاتنبود
ســخنگوی قوه قضاییه در پاســخ به سوالی مبنی بر این که »با 
توجه به مورد عفو قرار گرفتن برخی از زندانیان سیاســی طی 
عفو اعلام شده در اعیاد اخیر انتظار می رفت که روزنامه نگاران 
محبوس یعنی ویدا ربانی، ســعیده شــفیعی و روح الله نخعی و 
همچنین الهه محمدی و نیلوفر حامدی هم مشمول این عفو 
قرار گیرند. علت عدم اعلام اسامی این افراد در میان عفو شدگان 
چه بوده اســت؟ آیا حساســیت خاصی نسبت به عفو و آزادی 
روزنامه نــگاران وجود دارد؟« گفت: متهمین و محکومانی که 
پرونده آنها واجد شرایط عفو مقام معظم رهبری به عنوان یک 
عفو معیاری در سال 14۰1 و در جریان اغتشاشات بود نسبت 
به آنها عفو اعمال شــد و پرونده افرادی که مشــمول آن عفو 
می شــدند مختومه شــد، اما پرونده تعدادی از افراد مربوط به 
اغتشاشات نبود بلکه مرتبط با سال های قبل از آن در حوزه های 
مختلف از جمله در حوزه های امنیتی بود که در سیر رسیدگی 

قرار داشت.
سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به پرونده الهه محمدی و نیلوفر 
حامدی خبرنگاران بازداشــتی گفت: پیگیری های ما نشــان 
می دهد آن بخش از پرونده این افراد که مربوط به 14۰1 بود 
مشمول عفو شد، اما اتهاماتی مربوط به پیش از این زمان داشتند 
که امنیتی بود و به حوزه خبر مربوط نبود. این پرونده ســیر 
مراحل اجرایی خود را دنبال کرد و به اجرای احکام ارسال شده 

است.
وی ادامه داد: دستگاه قضایی از سال های گذشته اطلاع رسانی 
و تلاش برای ایجاد شفافیت در حوزه های مختلف را در دستور 
کار قرار داده است و انتقاد از این دستگاه و پیگیری برای بررسی 
موضوعاتــی کــه در این حوزه صورت می گیرد را از خبرنگاران 

درخواست کرده است.
سخنگوی قوه قضاییه تاکید کرد: نه تنها هیچگونه حساسیتی 
نســبت به خبرنگاران نبوده بلکه تا کنون حمایت های لازم از 
اصحاب رسانه صورت گرفته است، زیرا ما اعتقاد داریم که هرجا 
اصحــاب رســانه و خبرنگاران در جهــت تنویر افکار عمومی، 
حاکمیت را یاری کردند، وظایف نظارتی حاکمیت به درستی 
انجام می شــود بنابراین امیدوارم برخورد با معدود افرادی که 
تحت پوشش رسانه اقدام به اقدامات مجرمانه می کنند، حرکت 
عظیمی که برای کمک به جریان رسانه ای کشور و حمایت از 

این جریان صورت می گیرد را تحت الشعاع خود قرار ندهد.

»سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه ایران که در یازدهمین مقصد 
سفر منطقه ای خود به کویت سفر کرده است، در یک نشست خبری 
گفت: کشــورهای منطقه این توانایی را دارند که از طریق تلاش های 
مشترک، جلوی یک فاجعه در منطقه را بگیرند. بر اساس گفتگوهایی 
که من در کشــورهای منطقه داشــتم، فکر می کنم یک تفاهم و درک 

مشترکی برای جلوگیری از تنش و افزایش تنش وجود دارد.
او تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران خواهان جنگ در منطقه نیست، 

اگرچه برای جنگ آمادگی دارد.
وزیر امور خارجه ایران درباره پیام خود به کشورهای منطقه گفت: پیام 

ما کاملًا روشــن و شــفاف است. رژیم صهیونیستی به دنبال گسترش 
جنگ در منطقه است و ما باید جلوی این فاجعه را در منطقه بگیریم. 
وضعیت در غزه و لبنان بحرانی است و حملات رژیم صهیونیستی باید 

متوقف شود.
عراقچی گفت: این سه پیامی است که من به کشورهای منطقه داده ام 

و در کویت درباره این مسئله بیشتر صحبت خواهم کرد.
دیپلمات عالی رتبه ایران درباره استفاده از پایگاه های کشورهای همسایه 
برای ضربه زدن به ایران گفت: تمام همسایگان به ما اطمینان داده اند 
که اجازه نمی دهند از خاک یا فضای آن ها علیه جمهوری اسلامی ایران 

استفاده شود.
وی همچنین گفت: این انتظاری است که از همه کشورهای دوست و 
همسایه ما می رود و ما این را نشانه ای از دوستی و صداقت همسایگان 
خود در رابطه با ایران می دانیم. ما از نزدیک تحرکات پایگاه های آمریکا 
در منطقه را رصد می کنیم و مراقب تمامی حرکات و پروازهای آن ها 
هستیم. ما اطلاعاتی که در خصوص پایگاه آمریکا در کویت داریم، به 

مقام های این کشور منتقل خواهیم کرد.
عراقچی بار دیگر هشــدار داد: تاکید می کنم به هر شــکلی که اسرائیل 

به ایران حمله کند، ایران به همان شکل پاسخ می دهد.

عراقچیازاطمینانهمسایگانبهایرانخبرداد

گروه سیاســی: مسعود پزشــکیان در جلسه علنی 
دیروز ضمن ارائه توضیحاتی به دفاع از لایحه بودجه 
14۰4 کل کشور پرداخت و در ابتدا با خداقوت به 
نمایندگان از حضور در مجلس و تجدید خاطرات 
نمایندگی اش ابراز خوشحالی کرد و گفت: امیدوارم 
با کمک شما بتوانیم راهی را که تصمیم گرفتیم با 
وفاق و همدلی پیش ببریم و خدا کمک کند صادق 
باشــیم و تا جایی که می توانیم بر اساس صداقت و 

راستی جلو برویم.
وی با اشــاره به این که »امروز بودجه 14۰4 را که 
دسترنج دو ماه کار مستمر دولتمردان است تقدیم 
مجلس می کند« خاطرنشــان کرد: این بودجه با 
توجه به دغدغه شما و بر اساس تعهداتی که با شما 
و مردم داشــتم تدوین شــده است. من تعهد کردم 
در مسیر وفاق حرکت کنم. هر گونه اصلاح اقتصادی 
صرفاً با وفاق محقق می شــود. ســعی کردیم تمام 
گروه ها و اقشار را در لایحه ببینیم و اعداد را واقعی 
بنویســیم. تمام مواردی کــه در توان بوده و تعهد 

کردیم را در نظر گرفتیم.
وی ادامه داد: این بودجه نتیجه جلســات متعدد با 
کارشناســان خبره و مجلس بوده اســت. دقت در 
اجرای قانون برنامه هفتم توسعه در اولویت تدوین 
بودجه بوده اســت. بنــده بر رعایت تکالیف برنامه 
هفتــم تاکیــد کردم. در گزارش این لایحه نیز یک 
فصل انعکاس احکام برنامه ترسیم شده است. اصل 
دوم عدالــت محوری اســت. معنی حرف من این 
نیست که بخواهیم یکدفعه تبعیض را رفع کنیم اما 
تلاش کردیم به این سمت برویم. باتوجه به شرایطی 
منطقه ای در احکام بودجه اطمینان شــده تقویت 
بنیه دفاعی مورد توجه قرار گیرد. کاهش تورم نیز 

سرلوحه احکام برنامه بوده است.
وجه تمایز بودجه جاری یکپارچگی و شفافیت  ��

و جامعیت بودجه است
رئیس دولت چهاردهم گفت: مهم ترین وجه تمایز 
بودجــه جاری یکپارچگی و شــفافیت و جامعیت 
بودجه اســت. رعایت نظم و انضباط و تقدیم ســند 
مالی دولت در زمانبندی مقرر در قانون است. لایحه 
بودجه مطابق با قانون اول آبان ماه و در نظام جدید 
تدوین بودجه تقدیم شد تا مجلس فرصت لازم برای 
بررسی بودجه را داشته و به سود اقتصاد کشور است. 
امسال برای اولین بار تمام موارد فرابودجه ای منابع 
و مصارف ســازمان هدفمندی ها در درون ســقف 

بودجه قرار گرفت.
رئیس جمهــور خاطرنشــان کرد: تمــام احکام و 
ردیف ها بر اســاس شناسه تخصصی وظایف دولت 
تدوین شده است. یکی از مهمتریم اصلاحات تاکید 
بر پرداخت به ذی النفع نهایی از طریق هوشمندسازی 
دولت است. به منظور تحقق بسیاری از احکام برنامه 
هفتــم، در خلال تبصره هــا بودجه احکام اجرایی 
تدوین شده است. برنامه افزایش ظرفیت تولید نفت، 
تقویت منابع بنیه دفاعی، مدیریت و کنترل تعهدات 
دولــت، مدیریــت توزیع عادلانــه آب و حمایت از 

مسکن محرومین در بودجه دیده شده است.
پزشــکیان ادامــه داد: در بخــش عدالت محوری 
رهنمودهــای مقام معظــم رهبری نحــوه اجرا را 
مشخص کرده است. اگر قرار است یک حکم شکاف 
طبقاتی را در جامعه زیاد کند آن را حذف کردیم. 
بــه دنبال احکامی بودیم که موجب توزیع عادلانه 
منابــع و حفظ منزلت مردم و مشــارکت مردم در 
اقتصاد شــود. از نگاه دولت بســیاری از احکام در 
راستای عدالت محوری است. منابع یارانه نقدی و 
کمیته امداد به جداول بودجه منتقل شده است و 
کمــک به محرومان را در بودجه افزایش می دهد. 
اگر قرار بود منابع یارانه را به فروش حامل ها انرژی 
منتقل کنیم نمی شــد آنطور که باید از محرومان 

حمایت کنیم.
واقع بینی در اعداد و ارقام لایحه ��

وی افزود: دو برابر شــدن ســقف معافیت مالیاتی 
حقوق بگیران و صاحبان مشاغل در راستای حمایت 
از گروه کم درآمد و آسیب پذیر هستند. باید معافیت 
مالیاتی در سطحی تعریف می شد که افراد با درآمد 
متوسط بتوانند حداقل زندگی خود را تأمین کنند. 
تلاش شــده تا احکام قانــون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت اجرایی شــود. هزینه های زندگی 
خانوارهــای پر جمعیت بیشــتر از خانواده ها کم 
جمعیت است فلذا باید پرداختی برای فرزند افزایش 
بیشتری داشته باشد. منابع لازم برای بخش سلامت 
دیده شده است. در سنوات اخیر توجه کمتری به 
آب، توســعه ریلی و مســکن محرومین شده بود. 
اعتبارات این بخش تقویت شده است. از نکات لایحه 
تقدیمی واقع بینی در اعداد و ارقام است. در بخش 
مصــارف اعــداد واقعی بــرای پرداخــت پاداش 
بازنشســتگان دیده شــده است و منابع لازم برای 
متناســب ســازی حقوق باز نشستگان و پرداخت 

مطالبات گندمکاران دیده شده است.
اجازه ویژه رهبر انقلاب به پزشکیان ��

پزشکیان بیان کرد: امسال در رابطه با گندم کاران 
با کسری بودجه مشکل داشتیم و با اجازه ای که از 
رهبری گرفتیم و در جلسه سران قوا هم بحث شد، 
امــروز به حســاب گندم کاران بدهــی آنان واریز 
می شود. ســهم منابع هدفمندسازی برای بخش 
ســلامت دیده شده است. بخش مهمی از انسجام 
بودجه مدیون حمایت رهبری اســت. بنده از مقام 
معظم رهبری تقاضا کردم تا مجوز استقراض دولت 
از صندوق توسعه ملی برای سال آینده را در زمان 
تدویــن لایحه صادر کنند کــه این امر باعث درج 
مصارف واقعی و لحاظ درآمد واقعی در بودجه شده 

است.
وی افزود: رشد بالایی برای پروژه ها عمرانی دیدیم. 
بودجه عمرانی 4۰ درصد ارتقا یافته اســت. ســهم 
تملک دارایی سرمایه از 11 درصد به 2۰ درصد از 

محل بودجه عمومی بوده اســت. یکی از ملزومات 
حمایت از تولید، پیش بینی پذیر بودن سیاست ها 
بودجه ای و مالی است. برنامه افزایش سرمایه بانک 
6 ا دولتی دیده شــده اســت. در برنامه هفتم تاکید 
شــده تا دولت بدهی خود با بانک ها بها دار ســازی 
کنــد. حدود 2۰۰ هزار میلیارد منابع برای این امر 
در نظر گرفته شده و برای پرداخت بدهی دولت به 
تأمین اجتماعی 2۰۰ هزار میلیارد اموال دیده شده 
اســت. از ســوی دیگر تلاش شده با در نظر گرفتن 
منابــع لازم کل بدهــی دولت به ســازمان تأمین 

اجتماعی تأدیه شود.
رئیس جمهور گفت: در بحث اصلاحات اقتصادی، 
اکثریت اقتصاددان ها تاکید بر اصلاح تدریجی دارند 
و متفق القول هستند اصلاح در نظام ارزی و یارانه 
ســوخت الزامی است. حرکت در تک نرخی کردن 
ارز مهم تریــن راهکار برای کاهش رانت در اقتصاد 
است. این برنامه توسط بانک مرکزی در حال دنبال 
شــدن اســت. برای تأمین کالاهای اساسی حفظ 
سیاست نرخ ارز ترجیحی را لازم است داشته باشیم.

اصلاح یارانه انرژی ��
وی ادامه داد: یکی دیگر از چالش های موجود اصلاح 
یارانه انرژی است. مصرف بنزین در سال جاری 4۰ 
درصد بالاتر از ســال 98 اســت. امروز هزینه تمام 
شده تولید بنزین بدون لحاظ قیمت نفت حدود 8 
هزار تومان اســت. امســال حدود 9۰ هزار میلیارد 
تومان و در صورت ادامه روند سال آینده باید 13۰ 
هزار میلیارد واردات بنزین انجام شــود و هر لیتر 
بنزین وارداتی بین 3۰ و 4۰ هزار تومان هزینه دارد. 
اصلاح این روند این مشارکت همه بخش ها جامعه 
را می طلبد تا بتوانیم این ناترازی به نفع محرومان 

اصلاح کنیم.
پزشکیان بیان کرد: باتوجه به این توضیحات بودجه 
14۰4 شامل ماده واحده و 17 تبصره تقدیم مجلس 

شورای اسلامی می شود.
فیلترینگ را برمی داریم ��

رییس جمهور همچنین در حاشــیه حضورش در 
جلسه مجلس با بیان اینکه تا آخر به حرف هایی که 
زده ایــم پایبندیم، گفت: دربــاره فیلترینگ وزیر 
ارتباطات اطلاعاتی را جمع اوری کرده و این هفته 
گزارشــی داده. قرار شده هم مجلس و قوه قضاییه 

و هم وزارت ارتباطات بنشــینند جمع بندی کنند 
و مراحلی را که می توانیم انجام دهیم، پیاده کنیم.
او افزود: بحث کارشناســی است. روندی که انجام 
گرفته، به نفع مملکت نیست. باید آن را برگردانیم. 
داریم تفاهم می کنیم با زبان و نگاه مشــترک جلو 

برویم تا اختلاف و سوءتفاهم شکل نگیرد.
او در پاســخ به اینکه بالاخره فیلترینگ برداشــته 
می شود یا خیر، گفت: »گفتم که آره، ما داریم کار 

می کنیم.«
هشدار صریح پزشکیان درباره حمله احتمالی  ��

اسرائیل به ایران
مســعود پزشــکیان همچنین در حاشیه مراسم 
بزرگداشت شهید »یحیی السنوار« در دفتر حماس 
در تهــران، گفــت: جامعه ای کــه ما در آن زندگی 
می کنیم، متاسفانه حکومت ها و قدرت هایی که دم 
از حقوق بشر و قوانین بین المللی می زنند، خودشان 
ناقضــان تمــام قوانین و حقوقی هســتند که ادعا 
می کننــد کــه باید به آن پایبند بــود و با مردمی 
می جنگند و دولتی را پشتیبانی می کنند که مردم 

را از خانه های خود بیرون و آواره کرده است.
 رئیس جمهــور کــه در جمع خبرنگاران ســخن 
می گفــت، افــزود: وقتی این مــردم دنبال حق و 
ســرزمین خودشان هستند، کشورهای اروپایی و 
آمریکا، با تمام قوا اســرائیل را مســلح کردند و هر 
جنایت ضدبشــری که این رژیم انجام می دهد را با 
کمــال پررویــی از آن دفاع می کنند. نمی دانم این 
وجدان های بیدار که دم از حقوق زنان و کودکان و 
حقوق انســانی می زنند، کجا هســتند؟ این نشان 
می دهد آن چه این ها در دنیا به دنبال آن هستند، 
زور و قلدری است. طبیعتاً کسانی که آزاده هستند 
و دنبال حق و عدالت هستند به هیچ وجه در مقابل 

خواست آن ها ساکت نخواهند نشست.
پزشــکیان خاطرنشان کرد: این جنگی نیست که 
بتواند با کشتن افراد پایان یابد، جنگی است که با 
اســتقرار عدالت و با در نظر گرفتن همه انســان ها 
امکان دارد تمام شود ولی با زور و حق کشی امکان 
ندارد.رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درباره حمله 
احتمالی رژیم صهیونیســتی بــه ایران گفت: هر 
حمله ای کند، پاســخ متناســب خودش را خواهد 

داشت.

  اصلاح 
یارانه انرژی

 دفاع پزشکیان از بودجه 1404:
  بر اساس تعهدات با مردم
 بودجه نوشتیم



ارقامبودجهواقعیهستند
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور:

گروه اقتصادی: سید حمید پورمحمدی در نخستین نشست خبری 
خود در تشــریح جزئیات بودجه 14۰4 که ســاعتی قبل از ســوی 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور تقدیم مجلس شورای اسلامی شد، 
اظهار کرد: امروز یک تقارن مبارکی شکل گرفت و ما آن را تفاعل 
بــه خیــر می زنیم. امروز هم روز آمار و برنامه ریزی و هم روز تقدیم 
لایحه بودجه به مجلس شــورای اســلامی اســت. به هر دو دلیل به 
همکاران خود که در دوره اســتقرار دولت شــبانه روز سخت تلاش 
کردند تا کلیات لایحه بودجه مطابق صراحت قانون تقدیم مجلس 
شــود. این کار از حیث تقارن با روز آمار برای همه ما دلچســب تر 

است.
بودجه را سروقت تقدیم مجلس کردیم ��

وی عنوان کرد: تجربه سالهای متعدد در بودجه نویسی این بود که 
هــر دولتــی بودجه را زودتر تقدیم کرد در ســالهای بعد هم تلاش 
خواهد کرد موعد مقرر را رعایت کند اما اگر با تأخیر این کار انجام 
شــود ســالهای بعد هم تأخیر خواهد داشت. سختی کار این بود که 
هنوز دولت کامل استقرار پیدا نکرده بود و این کار با سختی انجام 

شد.
بخش بودجه عمومی و شرکت های دولتی شفاف شد ��

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور تصریح کرد: یکی از موضوعات 
مهم در بودجه ریزی بحث اصلاحات ساختاری بود که از سال 1397 
جز مطالبات بود و ما باید بخشــی از آن را لحاظ می کردیم. منابع 
هدفمندی در بودجه عمومی لحاظ نمی شود و از طرفی تهاتر نفت 
و فروش آن نیز لحاظ نمی شــود و برخی از بندهای بودجه با عدد 
یک نوشــته می شــد که شفافیت را از آن می گرفت اما به لطف خدا 
تلاش شد بخش بودجه عمومی و شرکت های دولتی با ارقام شفاف 

مشخص شده است.
پورمحمدی افزود: ما اولین سالی است که قانون برنامه توسعه هفتم 
را در دست داریم و لایحه ما باید انطباق حداکثری با قانون برنامه 
داشته باشد که آن را انجام دادیم و توضیح آن را به پیوست لایحه 

تقدیم مجلس کردیم.
وی خاطرنشــان کرد: نکته دیگر در بحث بودجه ریزی، شــفافیت 
بودجه و امکان گزارش گیری از بودجه اســت. نظام بودجه نویســی 
نگاه جامعی برای هزینه کرد نداشت و گزارش ها به لحاظ شفافیت 
جامعیت کافی نداشت و ما طبق سیاست های کلی به سمت شناسه 

دار کردن ردیف ها و پرداخت ها در برنامه رفتیم.
ارقام بودجه واقعی پیش بینی شد ��

پورمحمــدی در ادامــه تصریح کرد: هدف ما جلوگیری از اثر تورمی 
و اینکه پول های دولت در جایی رسوب نکند، است. هوشمندسازی 
بودجه با پرداخت های نهایی را در بودجه طرح ریزی کردیم تا منابع 

بودجه ای را در کمترین زمان صرف بهترین موقعیت ها کنیم.
وی افزود: مطلب دیگر مربوط به اصلاحات ساختاری این است که 
بودجه با ارقام مولکولی پر نشــود بلکه واقعی باشــد. بنابراین تلاش 
شد پرداختی بازنشستگان یا خرید گندم که کمتر پیشبینی می شد، 

واقعی دیده شــود و ما مثل ســال جاری دچار مشکل نشویم و ذی 
حقان دریافت به موقع و شفاف داشته باشند.

اثر بودجه در رشد اقتصادی به صورت حداکثری تنظیم شد ��
معاون رئیس جمهور ادامه داد: فارغ از بحث شــکلی، یکی از موارد 
قابــل توجــه دیگر این بود که نقش بودجه در کاهش تورم، تولید و 
ثبات قیمت ها چه خواهد بود. در نتیجه تلاش شــد اثر بودجه در 
رشــد اقتصادی به صورت حداکثری تنظیم شــود و احکام بودجه 

نهایت کمک را در ثبات بازارها داشته باشد.
افزایش 40 درصدی بودجه عمرانی ��

پورمحمدی اضافه کرد: بودجه عمرانی یا تکلم دارایی های سرمایه ای 
نسبت به سال قبل 4۰ درصد افزایش پیدا کرد. سال قبل این عدد 
11 درصد بود و امســال از طریق رشــد و شــفاف ســازی از طریق 

حواله های نفتی این نسبت به 2۰ درصد می رسد.
وی ادامه داد: فقط طرح های دولت مهم نبود بلکه دولت بر اساس 
قانون برنامه باید بخشی از بدهی های خود را به بانک ها تقدیم کند 
در نتیجه حدود 2۰۰ هزار میلیارد تومان از بدهی بانک ها در سال 
آینده باز پرداخت خواهد شد و 2۰۰ هزار میلیارد تومان از بدهی های 

تأمین اجتماعی پرداخت خواهد شد.
پرداخت مطالبات گندمکاران تا پایان هفته ��

رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: یکی از مصادیق حمایت 
از تولید، در بخش کشــاورزی و به ویژه گندم بود. از شــب گذشــته 
پرداخت باقیمانده مطالبات گندمکاران آغاز شد. کل ردیف مربوطه 
بــرای خریــد تضمینی گندم 143 هزار میلیارد تومان بود و میزان 
گندمی که خریداری شد که جای شکرگزاری دارد به 12 میلیون 

تن رسید.
وی ادامه داد: باید 22۰ هزار میلیارد تومان پرداخت می کردیم که 
ما اجازه و منابع نداشــتیم و با کمک ســران قوا و همکاری مشفقانه 
بخش های اقتصادی مابقی مطالبات گندمکاران پرداخت شــد و تا 

آخر هفته به اتمام خواهد رسید.
مالیات بر اشــخاص حقوقی مانند سال جاری همان 20 درصد  ��

خواهد بود
پورمحمــدی در ادامــه اظهــار کرد: موضوع مشــارکت عمومی و 
خصوصی به صورت جدی در بودجه 14۰4 دیده شده است. موضوع 
حمایت از بعضی از صندوق های حامی اشــتغال و افزایش ســرمایه 

آنها و بیمه محصولات کشاورزی در بودجه پیشبینی شد.
وی افزود: ســعی شــد حقوق گمرکی برای مواد اولیه و کالاهای 
اساسی روی همان رقم دو درصد باقی بماند و افزایشی پیدا نکند. 
در مورد شــرکت های بورســی، در صورت افزایش ســرمایه آن 
افزایش مشــمول مالیات نخواهد شد و قانون بودجه سال آینده 
مالیات بر اشــخاص حقوقی مانند ســال جاری همان 2۰ درصد 
خواهد بود. همچنین ســاز و کاری دیده شــد تا بتوانند از سهام 
دولتی بهره مند شوند. این ها مجموعه اقدامات در بخش حمایت 

از دولت است.

سقف معافیت مالیاتی مشاغل 24 میلیون تومان شد ��
معاون رئیس جمهور ادامه داد: در اینکه آیا بودجه پیوست عدالت 
دارد یــا نــه توضیــح می دهم که اولاً معافیت مالیاتی حقوق که هم 
شــامل کارمندان دولت و هم شــامل مشــاغل و کارگران می شود، 
افزایش پیدا کرد و به 24 میلیون تومان ماهانه افزایش پیدا خواهد 

کرد که می تواند کمکی به عدالت باشد.
وی افزود: برخی از ارقام ما در جدول تبصره 24 بود که خاصیت آن 
موقت بودن آن است. یارانه بگیران، مستمری بگیران تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیســتی به بودجه اصلی انتقال پیدا کرد تا از هر 

نوسان و آسیب مصون بمانند.
پورمحمدی تصریح کرد: در خصوص بحث قانون جوانی جمعیت، 
ضریب حقوق 2۰ درصد افزایش می یافت اما در مورد خانواده های 
مشمول این قانون ممکن است با توجه به جمعیت به 28 درصد و 

3۰ و چند درصد رشد کند.
تداوم پرداخت مطالبات بازنشستگان ��

وی ادامه داد: قانون همســان ســازی حقوق بازنشستگان به دلیل 
اینکه اولین سال اجرا بود با چالش هایی روبرو بود. از بازنشستگان 
عذرخواهی می کنم اما طی جلســات متعدد با نهادهای مختلف و 
گفتگوها با مجلس بحث متناسب سازی و پرداخت ها از روز گذشته 
آغاز شد. صندوق بازنشستگی کشوری شب قبل احکام را صادر کرد 
و تخصیص آن برای مهر ماه صورت گرفت. سعی می کنیم در ماه های 
آینده هم متناســب ســازی آن ماه و هم مطالبات قبل را پرداخت 

کنیم.
پورمحمدی گفت: به محض تعیین تکلیف صندوق بازنشســتگان 
لشکری، پرداخت آنها را هم انجام خواهیم داد. دولت هم همکاری 

خواهد کرد تا قانون به نحوه شایسته اجرا شود.
حفظ ارز ترجیحی دارو ��

وی افزود: در بودجه سال آینده ان شاءالله بتوانیم بدون دغدغه آن 
را اجرایی کنیم. موضوعاتی مانند حفظ تعرفه ترجیحی دارو و … 
را رعایت کردیم. موضوع محیط زیست چه در سواحل و چه در مورد 

آلاینده ها نیز مورد توجه جدی قرار گرفته است.
رئیــس ســازمان برنامه و بودجــه تصریح کرد: در مــورد پاداش 
بازنشستگان هم مشکلی داشتیم و سعی کردیم امسال تکرار نشود. 
به دنبال جبران کسری بودجه در این زمینه بودیم و سعی کردیم 
امسال رقم آن را واقعی ببینیم تا بازنشستگان مشکلی در دریافت 

نداشته باشند.
بودجه فشاری به بازار پول و سرمایه وارد نخواهد کرد ��

وی ادامه داد: تلاش شد بودجه کشور، حامی ثبات اقتصادی کشور 
باشد و هیچ فشاری به ثبات کشور در بازار پول و سرمایه وارد نشود 
و بازارها توسط بودجه مورد حمایت قرار گیرند. تلاش شد از طریق 
افزایش سرمایه بانک ها و تسویه بدهی آنها و ثبات نرخ حامل های 
انرژی بتوانیم از ناحیه بودجه ثبات را رقم بزنیم و کمک کار رشــد 

اقتصادی کشور باشیم.

3

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

چهارشنبه- 2 آبان ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1922

زار
 با

د و
صا

اقت

ترساتحادیههاازافزایشتولید!

برخی از اتحادیه ها با افزایش فروشگاه های بزرگ زنگ خطری 
را برای صنف خود احساس کرده اند و چشم خود را بر روی 

مزایای آنها بسته اند.
برخلاف هشدارها باز هم فروشندگان سنتی به همان منوال 
پیشــین و بدون در نظر گرفتن خواســته و راحتی مشتریان 

اقدام به فروش کالا می کنند.
گذر از بازارهای سنتی و میل جوامع به پیشرفت باعث شده 
تا مردم و فروشگاه ها رویهٔ مدرن به خود گرفته و از آن سبک 

سنتی به صورت کم کم و یا سریع فاصله بگیرند.
حال اگر برخی از فروشندگان سنتی کماکان در تلاش باشند 
تا به همان شــیوه ســنتی ادامه فعالیت داده این سؤال پیش 
می آید که تا چه زمانی این شیوه می تواند ادامه داشته باشد؟
این روزها دنیا از خرده فروشــی ها فاصله گرفته و به ســمت 
فروشــگاه های زنجیره ای بزرگ رفته اســت. در کشور ما نیز 
این شــیوه فروش کم کم در حال توســعه بوده که می توان از 

احداث و راه اندازی فروشگاه های بزرگ و سراها نام برد.
مشکلات مردم در خرید سنتی کم نیست ��

اما تا چه زمان خریداران فروشگاه های سنتی باید برای خرید 
یک دســتگاه آبمیوه گیری ســاعت ها به دنبال جای پارک 

باشند؟
مشــکلاتی نظیر سرویس بهداشتی، رستوران، بی حوصلگی 
کودکان، شــلوغی مغازه ها و خیابان ها، عدم امکان مقایســه 
اجناس و کالاهای شرکت های گوناگون از جمله مشکلاتی 
اســت که خریداران با خرده فروشــی های پراکنده در سطح 

شهر درگیر هستند.
مردم تا کی باید برای خرید یک لباسشویی به "امین حضور" 
بروند و پس از آن ســری به خیابان جمهوری بزنند و ســپس 
هر جای دیگری که فروشــگاه لوازم خانگی یافت می شــود 
مانند شوش و... رفته تا در نهایت پس از چندین و چند روز 

بتوانند یک دستگاه لباسشویی خریداری کنند؟
رونق تولید با فروشگاه های بزرگ امکانپذیر است ��

جدا از پراکندگی فروشــگاه های لوازم خانگی مســاله بعدی 
موضوع فروش به مقیاس زیاد کالاها در سراهای بزرگ است 

که هیچ گاه در خرده فروشی ها امکان پذیر نیست.
این موضوع تأثیر بزرگی بر روند کار تولیدی های لوازم خانگی 
گذاشته است و به اذعان بسیاری از تولیدکنندگان، کارگران 
به سرکار برگشته و مشغول کسب درآمد و به حرکت انداختن 

چرخ های اقتصاد شده اند.
خودخواهی برخی از اتحادیه ها ��

موضوعی که برخی از روسای اتحادیه ها نمی خواهند ببینند 
این اســت که گرچه حضور ســراها باعث برهم خوردن نظم 
سابق خرید و فروش در سطح شهر خواهد شد اما به مراتب 

مزیت های بی شماری دارد که نصیب تمام مردم می شود.
این روسای اتحادیه ها که چشم خود را بر روی افزایش میزان 
تولید، افزایش میزان اشــتغال جوانان، افزایش داد و ســتد و 
نقدینگی، نوآوری کالاها و رشد تولید و اقتصاد کشور بسته اند 
و تنهــا رویــه انتقــادی را در پیش گرفته اند، در صورت عدم 
اصلاح رفتارخود، به زودی زنگ خطر فراموش شدن توسط 

مشتریان را احساس خواهند کرد.

مکث
مجلسبهگرانفروشینانورودمیکند

ایلنا: مصطفی پوردهقان، عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلــس درباره فروش نان در نانوایی ها به قیمت هایی بالاتر 
از نرخ هــای مصوب، توضیح داد: نانوایان اظهار می کنند که 
قیمت نان تنها به آرد خلاصه نمی شــود در حالی که یارانه 
دولتی فقط به آرد اختصاص پیدا می کند و هزینه های مربوط 
به دستمزد کارگر، سوخت، اجاره ملک و از این قبیل مشمول 
یارانه دولتی نمی شود و در نتیجه با استناد به اینها قیمت های 
مصوب برای نانوایان صرفه اقتصادی ندارد ضمن اینکه دولت 
چند ســال از گران تر شــدن نان جلوگیری کرد در حالی که 
هزینه هــای پخــت نان و اداره یک واحد نانوایی در این مدت 

کاهش پیدا نکرده بود.
پوردهقان ادامه داد: با این حال این موضوع را نیز باید در نظر 
داشــت که قیمت مصوب دولت با تجزیه و تحلیل تمام این 
موارد تعیین شــده و کارگروه تنظیم بازار به هنگام تعیین 
قیمت هر آنچه امروز نانوایان اظهار می کنند را در نظر داشته 
و حتــی جزئیاتــی مانند تأثیر قیمت افزودنی ها بر نرخ نان را 
محاســبه کرده اســت و در همین حال شــاهد هستیم که 
واحدهــای نانوایــی با راهکارهایی مانند اضافه کردن اندکی 
کنجد و سبزیجات به نان اقدام به فروش گران تر می کنند و 
به نظر من توفیق نانوایان در انجام چنین اموری ریشــه در 

ضعف نظارت بر عملکرد آنها دارد.
وی تصریــح کــرد: در این شــرایط این انتظار وجود دارد که 
دولت نظارت خود را بر آنچه حق بیت المال تلقی می شــود 
افزایش دهد و توجه داشته باشد که یارانه آرد از جیب مردم 
در اختیــار نانوایــان قرار می گیرد و ما هم در مجلس حتماً از 
وزیــر محترم صمت در مورد فروش نان با قیمت هایی بالاتر 
از قیمت های مصوب ســؤال خواهیم کرد و گزارش خواهیم 

خواست.
این نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: همچنین شــماری از 
نانوایــان اظهــار می کنند که هزینه پخت نــان در تهران و 
شهرهای بزرگ با هزینه پخت نان در شهرستان های کوچک 
یکســان نیست و حتی از موضوعاتی این چنین تفسیرهای 
شخصی نیز ارائه می دهند تا گران فروشی نان را توجیه کنند.

پوردهقان یادآور شد: دولت باید براساس واقعیت های جامعه 
و مبتنی بر یک آنالیز درست نان را قیمت گذاری کند تا این 
قیمت گذاری در مرحله اجرا با مقاومت از سوی نانوایان روبه رو 
نشــود و مجلس حتماً این موضوع را بررســی می کند که آیا 
دولــت در تعییــن نرخ 2۰ درصدی برای افزایش قیمت نان 
شرایط نانوایان را در نظر گرفته است یا نه و اگر دولت کم کاری 

کرده باشد که حق با نانوایان است.

نگاه روز

براســاس بخش اول لایحه بودجه سال 14۰4، حقوق بازنشستگان، 
وظیفه بگیران، مشترکان صندوق های بازنشستگی کشوری و لشکری 
و ســایر صندوق های بازنشســتگی وابسته به دستگاه های اجرایی در 

سال 14۰4 به میزان 2۰ درصد افزایش می یابد.
بخش اول لایحه بودجه ســال 14۰4 دیروز توســط رئیس جمهور 
تقدیم مجلس شد که دومین بودجه بعد از اجرای قانون برنامه هفتم 

توسعه است.
طبق این لایحه، در بخش »ب« حقوق و دستمزد لایحه بودحه سال 
آینده که مربوط به افزایش حقوق بازنشستگان است، گفته شده که 
حقــوق بازنشســتگان، وظیفه بگیــران، مشــترکان صندوق های 

بازنشســتگی کشوری و لشکری و ســایر صندوق های بازنشستگی 
وابســته به دســتگاه های اجرایی در سال 14۰4 به میزان 2۰ درصد 

افزایش می یابد.
در ادامه نیز تأکید شده کمک هزینه عائله مندی و حق اولاد موضوع 
بند )4( ماده )68( قانون مدیریت خدمات کشوری برای بازنشستگان 

معادل ریالی امتیاز جزء )5( بند )الف( این تبصره تعیین می شود.
طبــق بخــش اول لایحه بودحه ســال 14۰4، حداقل حکم حقوق 
بازنشستگان و وظیفه بگیران مشمول صندوق بازنشستگی کشوری 
و سازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح و سایر صندوق های وابسته 
به دســتگاه های اجرایی متناســب با ســنوات خدمت به میزان 1۰8 

میلیون ریال تعیین می شود.
همچنین ســقف کســورات بازنشســتگی برای مشترکین صندوق 
بازنشستگی کشوری که اقلام مشمول کسور بالاتر از سقف بند )ت( 
باشد، به میزان سقف خالص پرداختی مندرج در بند )ت( این تبصره 
است. اقلام مشمول کسور بازنشستگی صرفاً به موجب قانون دائمی 

تعیین می شود.
گفتنی اســت؛ طبق مــاده 182 اصلاحی آیین نامه داخلی مجلس، 
دولت موظف است لایحه بودجه سالانه کل کشور را در دو بخش ماده 
واحده و جداول تفصیلی شامل ارقام بودجه به مجلس تقدیم کند که 

دیروز بخش اول به مجلس ارائه شد.

اعلاممیزانافزایشحقوقبازنشستگاندرسال۱۴۰۴

باید ببینیم 
شرایط چگونه 

می شود. آیا 
افزایش قیمت 

طلا در 
بازارهای 

جهانی طبق 
تحلیل هایی که 

تا پایان سال 
میلادی وجود 

دارد، ادامه 
پیدا می کند؟ از 

سوی دیگر، 
بازار ارز داخلی 

و خبرهای 
سیاسی و 

اقتصادی در 
خاورمیانه، 

مسایلی است 
که عامل های 

افزایش یا 
کاهش قیمت 
طلا خواهد بود

گروه اقتصادی: افزایش بی ســابقه قیمت طلا و ســکه 
همچنان ادامه دارد. این افزایش از نوسانات قیمتی بازار 
جهانی طلا شروع شد و همزمان با رکودهایی در بازار 
جهانی شاهد هستیم، قیمت طلا و سکه در بازار ایران 
رونــدی صعودی پیدا کرده اســت؛ تا جایی که تا این 
لحظه سکه به نیمه کانال 55 میلیون تومان و هر گرم 
طلای 18 عیار هم از کانال 4 میلیون و 3۰۰ هزار تومان 
عبور کرده است. این در شرایطی است که دلار هم در 
بــازار آزاد از نیمه کریدور چهارم کانال 6۰ هزار تومان 

گذشته است.
در ایــن فضــا اما فعالان بازار طلا و ســکه معتقدند که 
مردم در مقابل داغ شــدن قیمت ها در بازار، اما ســرد 
عمــل کــرده و حتی رییس اتحادیــه طلا و جواهر، از 
کاهــش 2۰ درصدی تقاضــا در بازار می گوید. در این 
میــان، توصیه تحلیلگران اقتصادی، پرهیز از ورود به 
بازار در زمان تنش های قیمتی اســت. آن ها معتقدند 
که در شرایط کنونی ریسک خرید بالاست و هر لحظه، 

احتمال فرو ریختن قیمت ها هم وجود دارد.
به گفته فعالان حاضر در بازار طلا و ارز، هم اکنون عملًا 
قیمت ها در این بازار »پرت« شــده و ریســک خرید 
به شدت افزایش یافته است؛ چراکه معلوم نیست الان 

این نرخ ها تا چه حد درســت یا غلط باشــد. بر همین 
اســاس، آنچه در روزهای اخیر در بازار طلا و ســکه به 
ثبت می رســد، این نگرانی را افزایش داده اســت که در 
صورت خرید در قیمت های بالا، احتمال متضرر شدن 
هم بالا می رود؛ چرا که رشدهای شارپی به این صورت 

ریسک، ریزش بالایی هم دارند.
پشــت پرده افزایش عجیب قیمت طلا و سکه  ��

اعلام شد
در همین رابطه نادر بذرافشــان، رییس اتحادیه طلا و 
جواهر در گفتگو با خبرآنلاین درباره وضعیت بازار طلا 
و سکه، می گوید: طلا در بازارهای جهانی طی دو هفته 
گذشته به صورت تدریجی در حال حاضر افزایش بوده 
و بــه تبــع، بازارهای داخلی نیز با افزایش قیمت اونس 
طلا و نوسانات بازار ارز و تنش های سیاسی و اقتصادی 
باعث شده که در دو هفته گذشته به صورت تدریجی 
دائماً شاهد افزایش قیمت طلا و سکه بودیم و حالا هم 

میزان افزایش زیاد شده است.
وی با اشــاره به حباب 13 میلیون و 5۰۰ هزار تومانی 
ســکه می افزاید: درست است؛ حباب سکه به این رقم 
رسیده است. این حباب غیرمتعارف است. اصلًا حباب 
سکه توجیهی ندارد. چرا سکه ای که هزینه ضرب آن 
نهایت 15۰ هزار تومان اســت، حباب آن باید به 13 

میلیون و 5۰۰ هزار تومان برسد.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تصریح می کند: این حباب 
از لحاظ اقتصادی توجیهی ندارد؛ چرا باید این حباب 

این قدر بالا برود و دائماً شاهد افزایش آن باشیم.
حباب 14 میلیون تومانی سکه می ترکد؟ ��

بذرافشــان در پاســخ به این ســؤال که آیا احتمال 
ترکیدن این حباب وجود دارد؟ می گوید: حباب سکه 
از طریق بانک مرکزی باید از طریق عرضه سکه در 
بازار مدیریت شود. اگر بانک مرکزی ورود کند، روی 
بازار داخلی سکه اثر دارد و به این ترتیب حباب کم 

می شود.
وی در پاسخ به این سؤال که چرا حراج سکه روی بازار 
اثر نداشــت؟ می افزاید: قیمت هایی که در حراج سکه 
اعلام می شــود، خیلی تفاوتی با بازار داخلی ندارد و به 
صــورت حراج اســت. یک نرخ پایــه می گذارند و این 
قیمت ها به قیمت های بازار داخلی می رسد. قیمت ها 

به صورت ثابت نیست.
رییــس اتحادیــه طلا و جواهر متذکر می شــود: اگر 
قیمت ها را بتوانند ثابت اعلام کنند و عرضه را هم بیشتر 
کننــد، بــه طور قطع تأثیر مثبتی دارد، ولی اگر همین 
حالــت و به صورت حراج باشــد، خیلی نقش کاهش 

حباب و حتی کاهش قیمت را داشته باشد.
عرضه سکه به بازار چگونه است؟ ��

بذرافشان درباره میزان عرضه سکه به بازار می گوید: به 
طور معمول چند هفته یک بار مرکز مبادلات طلا و ارز، 
هم شمش و هم سکه را عرضه می کنند، ولی همان طور 
کــه می گفتــم، آن تعداد 5 ســکه ای کــه می دهند، 
قیمت هایش خوب است، ولی خب قیمت ها نزدیک به 
بازار داخلی است و خیلی نتوانسته نقش کاهش قیمت 

و کاهش حباب را داشته باشد.
 امکان اصلاح قیمت طلا و سکه وجود دارد؟ ��

رییس اتحادیه طلا و جواهر در پاســخ به این ســؤال 
خبرآنلاین که آیا احتمال اصلاح قیمت طلا و ســکه 
وجــود دارد؟ می گویــد: باید ببینیم شــرایط چگونه 
می شود. آیا افزایش قیمت طلا در بازارهای جهانی طبق 
تحلیل هایی که تا پایان سال میلادی وجود دارد، ادامه 
پیدا می کند؟ از سوی دیگر، بازار ارز داخلی و خبرهای 
سیاســی و اقتصادی در خاورمیانه، مســایلی است که 

عامل های افزایش یا کاهش قیمت طلا خواهد بود.
بذرافشان عنوان می کند: در بازارهای جهانی از ابتدای 
سال میلادی پیش بینی بوده که تا پایان سال میلادی 
قیمت اونس طلا به 3 هزار دلار طبق تحلیل هایی که 
در سطح دنیا بوده، برسد. اونس طلا 2 هزار و 3۰ دلار 

بود که الان به 2 هزار و 729 دلار رسیده است.
وی بیان می کند: الان افزایش قیمت ها مربوط به یکی 

دو هفته گذشته بوده است. اگر تا یک ماه آینده همین 
قیمت ها ثبت شــود، دیگر احتمال کاهش قیمت 5 تا 
1۰ درصد است. اما خب باز هم افزایش تدریجی قیمت 

طلا را می توانیم داشته باشیم.
رییــس اتحادیه طلا و جواهر یادآور می شــود: ما باید 
ببینیم این قیمت هایی که جدید است و طی روزهای 
گذشــته اتفاق افتاده، ثبات یک ماه را طی می کند یا 
خیــر. به طور معمــول بعد از ثبات یک ماهه، احتمال 
کاهش قیمت ها کم است. در کل الان نمی شود خیلی 

نسبت به این مساله واکنش نشان داد.
خرید و فروش طلا 20 درصد کاهش یافته است ��

رییــس اتحادیه طــلا و جواهر درباره وضعیت خرید و 
فــروش در بــازار طلا با وجود افزایش قیمت ها تصریح 
می کنــد: در حــال حاضر التهابی در خرید و فروش در 
بازار دیده نمی شــود و بازار روال عادی را طی می کند، 
ولــی بــه دلیل این که قیمت ها بــه دلیل این که دور از 
انتظار بوده، مردم خیلی ورود نکردند و افزایش قیمت ها 

تاثیری در افزایش تقاضا نداشته است.
بذرافشــان متذکر می شــود: بازار طلا از ابتدای سال 
شــرایط رکود و کاهش تقاضــا را در ماه های مختلف 

داشته است. الان هم بازار چنین شرایطی را دارد.
وی درباره میزان کاهش تقاضا از ابتدای سال می گوید: 
از ابتدای امسال حدود 2۰ درصد تاکنون کاهش تقاضا 

را در معاملات داشتیم.

مریمفکری
روزنامه نگار

احتمال  تركیدن 
حباب ۱3.5 
میلیون  تومانی 
سکه چقدر است؟

رییس اتحادیه طلا و جواهر 
پاسخ داد



چمران:زاکانیبرایپاسخگوییبهسؤالاتاعضای
شورایشهرآمادهاست

ایسنا: مهدی چمران با حضور در جمع خبرنگاران پیش از آغاز جلسه 
دیروز شورای شهر تهران درباره نتیجه سؤال تشکری هاشمی و سوده 
نجفی دو عضو شــورای شــهر از شهردار تهران گفت: این سؤالات تک 
تک مطرح خواهد شــد. زمان آن مشــخص نخواهد بود. این مدت 1۰ 
روزه است و با اینکه شهردار آماده بود ولی به دلایل شرایط فعلی قرار 

شد تا زمان بدهیم و حضورشان به تعویق افتاد.
رئیس شورای شهر تهران در ادامه درباره مشکلاتی که کارخانه سیمان 
در خاوران ایجاد می کند، گفت: برای حل این معضل فیلتر گذاشتند 
که بتواند آلودگی را رفع کنند؛ منتهی اعلام شــد که کافی نیســت. 
سازمان محیط زیست متولی اصلی موضوع است و اجازه قانونی ورود 
به این موضوع را دارند. از ســازمان محیط زیســت خواســته ایم که اگر 
واقعاً این آلودگی وجود دارد، اقدام کنند و کار درست حســابی انجام 

دهند. شهرداری نیز اعتراض کرده و جریان را پیگیری می کند.
وی در واکنــش به ســخنان یکی از نماینــدگان تهران مبنی بر اینکه 
معضلات تهران به شــهرری ســرریز شده است، اظهار کرد: مشکلات 
شهرری چیزی نیست که الان به وجود آمده باشد. شهر ری، ابن بابویه 
و امامزاده عبدالله چند ســال اســت که آنجا هستند و به چند صد سال 
قبل بر می گردد. این ها مســائلی اســت که به مرور زمان به وجود آمده 
اســت. همچنین موضوع پســماند که به کهریزک می رود و با اعتراض 
هم کار پیش نمی رود؛ بنابراین باید فکر اساسی و درست کنیم تا مسائل 

حل بشود.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران در پایان در خصوص آخرین وضعیت 
اتوبوس های چینی گفت: اتوبوس ها هنوز از بندرعباس بیرون نیامده 

و در آنجا قرار دارد.

دلایلمتفاوتبودنمحتوایبرخیازکتابهای
درسیدخترانوپسران

ایســنا: سرپرست حوزه آداب و مهارت های زندگی سازمان پژوهش با 
بیان اینکه در مسائل مربوط به پوشش، مسائل بهداشتی، روحی، بلوغ، 
هویت و ازدواج تفاوت هایی بین دختران و پسران وجود دارد گفت: بر 
همین اســاس محتوای برخی کتاب های دختران و پســران از یکدیگر 
متفاوت و قرار است یک کتاب خودآموز در این زمینه در اختیار دانش 
آموزان قرار گیرد.ســجاد مهدی زاده با بیان اینکه تمامی کتاب های 
درسی منطبق بر رعایت ملاحظات دختران و پسران است، افزود: کتاب 
فارسی و ریاضی دارای متن مشترک هستند اما سعی شده برای رعایت 
عدالت جنســیتی در مثال ها، کلمات، اســامی و تصاویر به کار رفته، 
دختران و پسران هردو دیده شوند اما در موضوع بلوغ و ازدواج، موضوعات 
کتاب های درســی آن ها کاملًا متفاوت هستند.سرپرست حوزه آداب 
مهارتی زندگی ســازمان پژوهش ادامه داد: اصل کتاب تفکر ســبک 
زندگی هفتم و هشتم بین دختر و پسر مشترک است ولی ضمیمه ای 
با عنوان بلوغ برای دختران در پایه هفتم و پســران در پایه هشــتم به 
جهت متفاوت بودن پوشش، حجاب، مسائل بهداشتی و روحی متناسب 

با سن بلوغ دختران و پسران طراحی شده است.

بازتاب

چرامسکنگرانشد؟

بزرگ ترین انحصارگران زمین در کشور، سازمان های 
دولتی و ســرمایه ها دارها هســتند، برای مقابله با این 
انحصار نیز در برنامه هفتم توســعه مقرر شــده است تا 
3۰۰ هزار متر زمین به محدوده شــهرها افزوده شود.
اگــر 3۰۰ هــزار هکتار زمین منــدرج در برنامه هفتم 
پیشرفت به زمین های شهری کشور الحاق شود، بخش 
بزرگی از مشکلات امروز بازار مسکن حل خواهد شد 
در حال حاضر به دلیل احتکار دولتی و خصوصی، زمین 
به اندازه نیاز کشــور برای ساخت مسکن عرضه نشده 

اســت. شخص وزیر راه و شهرسازی باید مجری قانون 
جهش تولید مسکن و برنامه هفتم پیشرفت در الحاق 
زمین به محدوده شهرها باشد.بزرگ ترین انحصارگران 
زمین در کشور، سازمان های دولتی و سرمایه ها دارها 
هســتندبرای مقابله با این انحصار نیز در برنامه هفتم 
توسعه مقرر شده است تا 3۰۰ هزار متر زمین به محدوده 
شهرها افزوده شود. با الحاق این مقدار زمین به صورت 
عملی بخش بزرگی از مشکلات امروز مسکن برطرف 
خواهد شد.وزارت راه و شهرسازی و شخص وزیر باید 
مجری قانون جهش تولید مسکن و برنامه هفتم توسعه 
باشــد باید برای اجرای قوانین، الگوی گام به گام ارائه 
دهد. اگر دلایلی نیز برای عدم اجرای قانون دارد، باید 
بــه صورت مکتوب آن را اعلام کند.عرضه کم زمین را 
می توان اولین علت این گرانی دانســت. به بیان دیگر، 
به اندازه نیاز کشــور زمین برای ساخت مسکن عرضه 
نشده است. امروز برای زمین، احتکار دولتی و خصوصی 
رخ داده است. احتکار دولتی یعنی، مدیرهای کشور از 
تــرس سوءاســتفاده زمین، کل عرضــه آن را محدود 

کرده اند. به واقع الگوی مناسبی در کشور برای مقابله 
با سوءاستفاده از زمین و مقابله با احتکار آن وجود ندارد. 
از سوی دیگر، احتکار خصوصی زمانی رخ می دهد که 
مانند امروز هر روز قیمت ملک و مسکن رو به افزایش 
باشــد. پس انگیزه ای را برای افراد ایجاد می کند که نه 
املاک خود را بفروشند و نه اجاره دهند. چون فراتر از 
تورم برای آن ها ارزش افزده به همراه خواهد داشــت.

تقاضای ســرمایه ای یکی از مواردی اســت که بر روی 
قیمت ملک مؤثر است. باید برای این بخش نیز دولت 
برنامه ارائه دهد تا بسیاری از واحدهای موجود در بازار 
از کالای سرمایه ای خارج شود. البته در رأس این اقدام 
برخی نهادهای نیمه دولتی مانند بانک ها قرار دارند که 
تقاضای غیر واقعی وبی مورد مسکن دارند. همچنین، 
ســاختارهای مالی و قانونی کشــور از قبیل مالیات نیز 
باید تغییر جدی کند تا قیمت مسکن در بازار کنترل 
شود. مکانیزم هایی مانند مالیات یکی از راه های کنترل 
بازار اســت که تاکنون به صورت جدی در کشــور اجرا 
نشده است. از سوی دیگر، فروش تراکم در شهرها که 

توســط شهرداری ها انجام می شود، نیز بر روی قیمت 
مســکن تأثیر دارد. همین امر انگیزه فروش ارتفاع و 
تراکم را بیشتر می کند و بر روی قیمت ملک و مسکن 
تاثیرگذار اســت. همه موارد ذکر شــده را می توان به 
راحتی حل و کنترل کرد.در برنامه هفتم توسعه مقرر 
شده تا 3۰۰ هزار هکتار به زمین های مسکونی کشور 
الحاق شود. این مقدار الحاق زمین می تواند تا حد زیادی 
راهگشــای مشکلات امروز باشد و بازار را تعدیل کند. 
برای تحقق این قانون نیز باید مطالبه جدی از ســوی 
مردم شکل بگیرد تا وزارت راه و شهرسازی به سرعت 
زمین های مقرر شده را به محدوده های شهری الحاق 
کند. وزارت راه و شهرسازی باید برنامه گام به گام این 
بند قانون را ابلاغ کند و برنامه ارائه دهد. به بیان دیگر، 
وزارت مذکور نمی تواند از زیر تکلیف قانونی خود شانه 
خالی کند. شخص وزیر باید قانون جهش تولید مسکن 
و برنامه هفتم توسعه را اجرا کند. او مجری قانون است 
و اگــر دلایلی برای عــدم اجرای دارند، باید به صورت 

مکتوب آن را اعلام کند.

حمیدرضاآرامی
کارشناس مرکز تحقیقات 
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جامعه

جانبازانبالای۵۰درصدمیتوانندیکخودرویخارجیواردکنند

مطابق لایحه بودجه 14۰4، وزارت صنعت معدن و تجارت مکلف است با معرفی 
بنیاد شهید و امور ایثارگران به جانبازان 5۰ درصد و بالاتر که در سنوات گذشته 
از تسهیلات موضوع ماده 45 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران استفاده 
نکرده اند، مجوز واردات یک دستگاه خودرو متناسب با وضعیت جانبازی ایثارگر 
با رعایت قوانین و مقررات ارائه کند.برپایه این گزارش، در خصوص سایر مشمولان 
قانون مذکور از محل تســهیلات قرض الحســنه این بند برای خرید خودروی 
داخلی اقدام می شود.آیین نامه اجرایی این بند به پیشنهاد وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با همکاران بنیاد شــهید و امور ایثارگران، بانک مرکزی و وزارت امور 
اقتصادی و دارایی به تصویب هیات وزیران می رسد.مســعود پزشــکیان دیروز 
)سه شنبه، اول آبان ماه( پس از حضور در صحن علنی مجلس شورای اسلامی 
و ایراد ســخنانی، بخش نخســت لایحه بودجه 14۰4 را به هیأت رئیسه مجلس 
تقدیم کرد.بر اساس ماده واحده بخش اول لایحه بودجه سال 14۰4 کل کشور 
متشکل از چهار زیربخش شامل »احکام«، »سقف منابع بودجه عمومی دولت«، 
»ترازهای عملیاتی، سرمایه ای و مالی« و »فروض برآورد منابع و مصارف« است. 
از حیث منابع و مصارف بودجه کل کشور بالغ بر یکصد و هجده میلیون و نهصد 
و شصت و شش هزار میلیارد )۰۰۰ ,۰۰۰ ,۰۰۰ ,۰۰۰ ,966 ,118( ریال است.

سقفوارداتخودروتوسطصادرکنندگان
دربودجه۲،۱۴۰۴میلیاردیورو

صادرکنندگان می توانند تا ســقف دو میلیارد یورو، با پرداخت کلیه عوارض و 
حقوق قانونی نسبت به واردات خودروی سواری نو اقدام کنند.

صبح دیروز )سه شــنبه یکم آبان ماه( متن کامل بخش اول لایحه بودجه ســال 
14۰4 توسط رئیس جمهور دولت چهاردهم تقدیم مجلس شورای اسلامی شد.
بر اساس شناسه بودجه ای 7۰411 بند ر، در اجرای قانون هوای پاک )مصوب 
25 تیرماه ســال 1396(، صادرکنندگان یا زیرمجموعه آن ها مجاز هســتند تا 
ضمــن رعایــت شــرط مربوط به اطمینان از تأمیــن خدمات پس از فروش و 
بندهای )1( و )2( ماده )4( و مواد )6( )1۰( و )13( قانون ساماندهی صنعت 
خودرو )مصوب سال 14۰۰( تا سقف دو میلیارد )2.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( یورو از 
منابــع ارزی حاصــل از صادرات خود با پرداخت کلیه عوارض و حقوق قانونی 
نسبت به واردات خودروی سواری نو اقدام کنند.علاوه بر سقف مزبور، استفاده 
از ســایر منابع ارزی به تشــخیص بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران جهت 
واردات خــودرو مطابــق ترتیبــات قانونی مجاز خواهــد بود.حقوق ورودی 
خودروهای مذکور 1۰۰ درصد تعیین شــده و نرخ ارز مبنای محاســبه حقوق 
ورودی و مالیات نیز برابر نرخ ارز بازار مرکز مبادله طلا و ارز است.منابع حاصل 
از حقوق ورودی این بند به ردیف... واریز می شود؛ ضمن اینکه تفکیک سهمیه 
هر یک از متقاضیان توســط شــورای اقتصاد تعیین و حداکثر ظرف یک ماه 

ابلاغ می شود.

بازتاب

 برخی ازصاحب 
نظران حوزه 
مسکن بر این 
باورند که 
تحریم های 
خارجی و در عین 
حال، 
سوءمدیریت 
های داخلی، 
اقتصاد ایران را 
به نحوی منفی 
تحت تأثیر قرار 
داده اند و کاملاً 
طبیعی است که 
شاهد باشیم 
بازار مسکن 
کشورمان نیز به 
عنوان بخشی از 
اقتصاد ایران، از 
این موضوع اثر 
بگیرد و افزایش 
قابل توجه 
قیمت ها در این 
بازار را شاهد 
باشیم

گروه اجتماعی: قرار است 3 برج 25 طبقه - که گفته می شود 
خوابگاه دانشجویان متأهل است - در زمین های مؤسسه 
ژئوفیزیک دانشگاه تهران ساخته شود. ساختمان هایی که 
پیش بینی هواشناسی در مرکز شهر را دچارخطا می کنند. 
هنوز مجوزهای صادر شده تبدیل به ساختمان نشده اند 
تا مشــخص شود تهران بی قواره امروز دیگر جای زندگی 
خواهد بود یا نه؟ کارشناســان شــهری معتقدند یک دهه 
دیگر آثار مصوبات کمیســیون ماده 5 بر شــهر مشخص 
می شــود، همان طور که مجوزهای سال های پیش امروز 
تهران را گرفتارچالش های اساســی کرده است.برخی از 
کارشناســان شــهری در سه ســال اخیر بارها نسبت به 
تصمیمات حوزه شهرسازی مدیریت ششم شهری هشدار 
داده اند. از »پایان زیســت پذیری برخی مناطق تهران« تا 
»هشدار کم آبی«، »فرونشست« و مجوزهایی که به میزان 
یک شــهر در یک محدوده کوچــک، برجمعیت پذیری 

پایتخت اضافه می کند.
ماجرای آخرین مجوز ساخت ��

آخرین مجوز ساخت که ردی از آن در مصوبات کمیسیون 
ماده 5 پیدا نشــده و به نظر می رســد بخشی از تفاهنامه 
فروردین ماه سال 14۰2 شهرداری تهران با دانشگاه تهران 
باشد، مربوط به ساخت و ساز در حریم تجهیزات پیش بینی 
هواشناســی در محدوده زمین های مؤسســه ژئوفیزیک 
دانشــگاه تهران است.مدیران سازمان هواشناسی تهران 
می گویند اگر این ساخت و سازها انجام شود دیگر امکان 
پیش بینی هواشناسی دقیق در محدوده مرکزی تهران را 
نخواهند داشت.خبری که 28 فروردین ماه سال گذشته 
از ســوی روابط عمومی شــهرداری تهران منتشر شد، از 
امضــای تفاهم نامه همکاری و مشــارکت در ســاخت و 
ســرمایه گذاری برای احداث 7۰۰۰ واحد مســکونی در 

اراضی متعلق به دانشگاه تهران برای تأمین مسکن اساتید 
جوان، اعضای هیأت علمی دانشگاه و کارمندان دانشگاه 
تهران بین محمد مقیمی رئیس دانشگاه تهران و علیرضا 

زاکانی شهردار تهران حکایت می کرد.
اما ماجرای ساخت و سازهای جدید دانشگاه تهران با مجوز 
شهرداری چیست؟ »قرار است 3 برج 25 طبقه که گفته 
می شــود خوابگاه دانشجویان متأهل است در زمین های 

مؤسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران ساخته شود.«
خطر ایجاد خطا در پیش بینی های هواشناسی ��

مازیــار غلامی، مدیرکل هواشناســی اســتان تهران به 
خبرآنلاین می گوید: ایستگاه هواشناسی دقیقاً در محیط 
مؤسســه ژئوفیزیک دانشگاه تهران است و 6۰ سال است 
که ما آمارها را از این ایســتگاه به دســت می آوریم و بعد 
ازایستگاه مهرآباد قدیمی ترین ایستگاه هواشناسی است 
ضمن آن که هم از نظر ملی و هم از نظر بین المللی دارای 
اهمیت اســت. از این بابت، ســنجش و پایش این ایستگاه 
می تواند پیش بینی های دقیق تری از مخاطرات هواشناسی 
در مرکز شهر داشته باشد، چون تنها ایستگاه هواشناسی 
در میانه شهر تهران است.او ادامه می دهد: در پاییز سال 
گذشته زمزمه هایی شنیدم که در کنارایستگاه هواشناسی 
مؤسسه ژئوفیزیک قرار است ساختمانی بلند مرتبه ساخته 
شود. بعد از مدتی متوجه شدیم که قرار است 3 بلوک 25 
طبقه ساخته شود. این ساخت و سازها چه ارتفاعی دارند 
و چه حائلی پشت ایســتگاه ما ایجاد می کنند؟او متذکر 
می شود: این ساختمان ها مقابل تابش، باد و بارش را خواهد 
گرفت و وقتی اندازه گیری ما دچار خطا شود، پیش بینی 
ما دچار خطا می شــود.غلامی یادآوری می کند: 8 بهمن 
سال گذشته، اولین نامه را به رئیس مرکز ژئوفیزیک تهران 
زدم و درخواست کردم در این ساخت و ساز استاندارهای 
سازمان هواشناسی رعایت شود. آن زمان هنوز هیچ اقدام 
عمرانی آغاز نشده بود. دو هفته بعد نامه ای از سوی رئیس 
ســازمان هواشناســی کشــور به رئیس دانشگاه تهران 
نامه ای زده شد اما بدون توجه به این نامه نگاری ها دانشگاه 
تهــران اقــدام به گودبرداری عمیق می کند. در این مدت 
نامه نگاری های زیادی انجام شــده از مقامات اســتانی، 
مدیریت بحران تا بخش های مرتبط ملی که نامه نگاری هایی 

هم به شهردار و استاندار تهران شده است.
جابه جایی تجهیزات هواشناسی؟ ��

رئیس ســازمان هواشناسی استان تهران درپاسخ به این 
پرسش که امکان جا به جایی تجهیزات هواشناسی وجود 
دارد توضیح می دهد: این ایستگاه امکان جا به جایی ندارد، 
6۰ سال است که داده های آن نقطه را جمع آوری می کند 
و اگر صد یا دویســت متر آن را جا به جا کنیم با توجه به 
شیبی هم که این محدوده دارد، دیگر داده های آن نقطه 
نیست و باد، بارش و کمیت های دیگرش تحت تأثیر قرار 
می گیرد. مثل این اســت که باید از 6۰ ســال آمار چشــم 
پوشی کنیم و به یک نقطه دیگر برویم و دوباره شروع به 
داده برداری کنیم. برای این 6۰ سال آمار هزینه های زیادی 
شده و تغییر مکان مرکز هواشناسی، هدر رفت بیت المال 
است. بر اساس این 6۰ سال می توانیم پیش بینی و پایش 

دقیق تری داشته باشیم و هشدارهای دقیق تری را صادر 
کنیم؛ ولی اگر به جای جدیدتری ببریم تا یک بازه زمانی 
باید داده برداری کنیم و اقلیم آن منطقه را دقیق بشناسیم 

و تا روی منطقه شناخت پیدا کنیم، زمان می برد.
صدور این پروانه خلاف قوانین است ��

امیرحســین عبدالله زاده؛ کارشــناس ارشد شهرسازی 
درخصــوص این که چه محدودیت هایی برای بلند مرتبه 
ســازی در تهران وجود دارد، به خبرآنلاین می گوید:  بعد 
از ابــلاغ طــرح جامع شــهر تهــران، از میانــه دهه 9۰ 
بلندمرتبه سازی در تهران تعریف و محدود می شود و طی 
آن شــورای عالی معماری و شهرســازی در سال 14۰۰ 
تصویب می کند که شهرداری تهران ضوابط و نقشه های 
جانمایی عرصه های مستعد بلندمرتبه سازی را به همراه 
جدول ضوابط به شورای عالی معماری و شهرسازی ارائه 
بدهد و ضوابط اولیه را نیز تاحدی مشخص می کند که بر 
اســاس آن حداکثــر تراکــم ســاختمانی 5۰۰ درصد و 
محدوده های آن نیز میانه های شهراست که اگر تبدیل به 
ساختمان بلندمرتبه شود، می بایست آن را در 1۰، 15 یا 
2۰ و یــا بــالای 11 طبقه توزیع کننــد.او ادامه می دهد: 
حداکثر تراکم ساختمانی 5۰۰ درصد در نظر گرفته شد 
و تاکنون هم ضوابط و نقشه های بلند مرتبه سازی جهت 
تصویب نهایی به شورای عالی معماری و شهرسازی ابلاغ 
نشده و بیش از ده مرتبه این موضوع به شهرداری تهران 
گوشــزد شــده اســت. به همیــن دلیل صــدور پروانه 
بلندمرتبه ســازی و تصویب این پرونده ها در کمیســیون 
ماده پنج، خلاف قوانین است و مادامی که ضوابط و پهنه ها 
به تصویب نرســد، دســتور کار کمیسیون ماده 5 در بلند 

مرتبه سازی مشخص نخواهد بود.
به ادعای خودشان »اطلاعی نداشتند« ��

این کارشناس حوزه شهرسازی یادآوری می کند:  در دوره 
گذشته این ممنوعیت و محدودیت برای ساخت بیش از 
11 طبقه لحاظ شــد و موردی در ســال های 96 تا 14۰۰ 
بدون این که شــورای عالی تصویب کند دیده نشــد؛ اما از 
سال 14۰۰ به بعد چون مدیران حوزه شهرسازی از خارج 
از شهرداری تهران و خارج از مدیریت شهری )و خارج از 
فهم اجرایی قوانین( وارد شهرداری تهران شدند و به ادعای 

خودشان »اطلاعی نداشتند«، فکر می کردند در کمیسیون 
ماده پنج محدودیتی در اعطای تراکم و بلندمرتبه سازی 
وجود ندارد و حتی ذهنیت و پرسش اشتباهی که داشتند 
ایــن بــود که »چرا تاکنون برای بلند مرتبه ای مجوز داده 
نشــده؟« و شــروع به اعطای مصوبات بلند مرتبه سازی 
کردند. آن ها حتی در شاذترین موضع گیری های گسترده 
و مکاتبات خود نیز ادعا داشتند که اصلًا کمیسیون ماده 
5 یــا بهتر بگوییم »کمیســیون ماده 5 قانون تأســیس 
شــورایعالی معماری و شهرســازی ایران« از اســاس زیر 

مجموعه شورایعالی معماری و شهرسازی ایران نیست.
عبدالله زاده اضافه می کند: افزون بر مجرای کمیسیون ماده 
5، طی صورت جلســاتی مثل قرارگاه جهادی مســکن - که 
هیچ محمل و بستر قانونی ندارد-، درون شهرداری و مدیریت 
ارشد حوزه شهرسازی تصمیم گرفت برای یکسری عرصه ها، 
مثل پادگان ها و اراضی نظامی و پرونده های خاص - که خاص 
بودن شان هم به تشخیص معاونت شهرسازی است و می توان 
گفت که عمدتاً بالای خط انقلاب و در مناطق مرفه نشــین 
بــود- تراکمــی بیش از اندازه و طبقاتی بیش از 11 طبقه به 
آنان اعطا شــود.او یادآوری می کند: از ســال 14۰۰ تا امروز 
بالغ بر 35 مصوبه کمیسیون ماده 5 بلند مرتبه سازی تصویب 
شــده کــه صرفاً 2۰ پرونــده آن به شــورایعالی معماری و 
شهرسازی ارسال شده است. این 35 مصوبه بالغ بر 3۰۰ برج 
بلندمرتبه را شــامل می شــود. تا امروز مواردی که در زمان 
مهرداد بذرپاش در شــورای عالی معماری و شهرســازی در 
خصوص بلندمرتبه ها تصویب شده، 19 پرونده است که در 
حدود صد برج با میانگین 14 طبقه را شــامل می شــود. این 
پرونده ها نیز عمدتاً مشــکلات فنی بســیار اساسی از قبیل 
حریم گســل و مسیل و مالکیت داشته اند که جهت بررسی 
مجدد در دســتور کار شورایعالی معماری و شهرسازی قرار 
دارد. البته اینها به صورت ضابطه تراکمی نوشــته شــده و با 
تحلیل و کمی سازی این مصوبات این آمار احصاء شده است 
و کم نمی دانم که خودشان مطلع هستند که این تعداد برج 
را جواز دادند یا خیر؟می گویند ساخت این 3 برج 25 طبقه 
متوقف شــده اما به نظر نمی آید این گودهای عمیق زمان 
زیــادی بلاتکلیف باقی بماند وباید دید یکی از قدیمی ترین 
ایستگاه های هواشناسی با 6۰ سال داده به نقطه صفر می رسد.

نوراحسینی
روزنامه نگار

 نابودی ۶۰ سال 
داده هواشناسی با 
مجوز شهرداری!

بلایی که برج های سه قلوی 
دانشگاه تهران برسر ایستگاه 
قدیمی هواشناسی آورد

مســاله مســکن و گران شدن قابل توجه قیمت آن در 
ســال های گذشــته، یکی از مسائلی بوده که هم نظام 
حکمرانــی و هم نخبگان اقتصادی کشــورمان تا حد 
زیادی معطوف به آن بوده اند و سعی داشته اند تا جای 

ممکن از حجم مشکلات مردم در این رابطه بکاهند.
به گزارش »نقش اقتصاد«؛ در این راستا، شاهد انتشار 
آمارهای عجیب و غریبی نیز با محوریت مساله مسکن 
به ویژه در پایتخت کشورمان بوده ایم. به عنوان مثال، 
نتایــج برخــی تحقیقات حاکی از این بوده که خانه دار 
شــدن در تهران با در نظر گرفتن حداقل دســتمزد در 
کشورمان و برخی دیگر از مؤلفه های اقتصادی، نیاز به 
دوره انتظاری بالغ بر 159 سال دارد. در این رابطه کافی 
اســت توجه داشته باشیم که میانگین قیمتی هر متر 
مربع مســکن در تهران به عنوان بازار پایه مســکن در 

ایران در سال های 1396 یا 1397 چیزی در حدود 5 
میلیون تومان بوده که این عدد اکنون بالای 88 میلیون 
تومان اســت. از این رو، خانه دار شــدن نه تنها برای 
طیف های قابل توجهی از مردم کشورمان به یک رؤیا 
تبدیل شــده بلکه عملًا زندگی مستأجری را هم برای 
آن ها ســخت تر کرده است. این موضوع زمانی بیش از 
پیش قابل درک اســت که توجه داشــته باشیم برخی 
پژوهش هــای اقتصادی حاکی از این هســتند که در 
کلانشــهری نظیــر تهران که 5۰ درصد از ســاکنان 
مستأجر هستند، خانوارهای مستأجر مجبورند چیزی 
نزدیک به نیمی از درآمد خود را صرفل پرداخت هزینه 
اجاره خانه کنند. از این رو، مشکل مسکن یک چالش 
بزرگ در کشورمان است که مردم با گوشت و استخوان 
خود آن را درک می کنند و متاســفانه سیاســت های 
دولت های مختلف در سال های گذشته نیز نتوانسته از 
بار مشــکلات روی دوش مردم در این حوزه کم کند. 
البته که مشکلات در این رابطه متنوع هستند. برخی 
ازصاحــب نظــران حوزه مســکن بر ایــن باورند که 
تحریم های خارجی و در عین حال، سوءمدیریت های 
داخلی، اقتصاد ایران را به نحوی منفی تحت تأثیر قرار 
داده اند و کاملًا طبیعی است که شاهد باشیم بازار مسکن 
کشــورمان نیز به عنوان بخشی از اقتصاد ایران، از این 
موضوع اثر بگیرد و افزایش قابل توجه قیمت ها در این 
بازار را شــاهد باشــیم. برخی دیگر به این نکته اشــاره 
می کنند که در بازار مسکن توازن میان عرضه و تقاضا 
بر هم خورده و فزونی گرفتن تقاضا بر عرضه سبب شده 
تا قیمت مســکن اوج بگیرد. به بیان ساده تر، متناسب 
با نیاز روزافزون به مسکن در کشورمان، ساخت آن به 
پیش نرفته و همین مســاله افزایش قیمت ها در بازار 
مســکن را به دنبال داشــته است. جدای از همه این ها، 
برخی دیگر نیز به این نکته اشاره دارند که در سال های 
گذشــته و همزمان با نوســانات قابل توجه قیمت ارز، 
طیف های قابل توجهی از مردم کشورمان برای حراست 
از ســرمایه های خود اقدام به ســرمایه گذاری آن ها در 

بــازار مســکن کــرده و می کنند. همیــن تفوق نگاه 
ســرمایه ای به بازار مســکن در کشورمان، خود نقشی 
محوری در برهم خوردن توازن میان عرضه و تقاضا در 
بازار مسکن و گرانی آن داشته است. البته که متغیرهای 
متنــوع دیگری نیز در رابطــه با دلایل افزایش قیمت 
مسکن در کشورش مطرح می شود با این حال، به تازگی 
شاهد آشکار شدن پرده ای تازه ای از متغیرهای تحریکِ 
قیمت مسکن به سمت گرانی بوده ایم. ماجرا از این قرار 
اســت که بر اساس جدیدترین آمارهای بانک مرکزی 
کشورمان در مورد وضعیت اموال غیرمنقول 26 بانک 
ایرانی تا پایان شهرویور ماه سال جاری، این نکته آشکار 
شــده که آن ها چیزی بالغ بر 486 هزار میلیارد تومان 
اموال غیرمنقول دارند که عمدتاً شامل مسکن و زمین 
می شود. البته که اینطور گفته شده که برخی از بانک ها 
نیز ارزش روز اموال غیرمنقول خود را به بانک مرکزی 
اعــلام نکرده انــد که این مضوع در نوع خود می تواند از 
بیشتر بودن رقم مذکور خبر دهد. با این همه، این آمار 
قابل توجه بار دیگر از کنشگری منفی بانک ها در بازار 
مسکن کشورمان پرده بر می دارد. موضوعی که تاکنون 

بارها و بارها از ســوی صاحب نظران مورد اشــاره قرار 
گرفتــه و البته که چندین ســال قبل نیز مقام معظم 
رهبــری در موضع گیری صریحی تاکید فرموده بودند 
کــه بانک ها بایــد از فعالیت های مرتبط با بنگاهداری 
دوری کنند. حال در وضعیتی قرار داریم که بانک ها نه 
تنها سهم قابل توجهی در بازار مسکن ایران دارند بلکه 
عملًا خود در مقام یک بازیگر تعیین کننده در این بازار 
ظاهر می شــوند. پیش از این نیز گفته شــده که آن ها 
حضور در بازار مسکن را به مثابه عرصه ای جهت جبران 
زیان های انباشته خود ارزیابی می کنند. این در حالی 
اســت که کلیت اقتصاد ایران و به طور خاص مردم، از 
این موضوع متضرر می شــوند. روندی که اگر هر چه 
ســریعتر فکری به حال آن نشــود و تدابیر لازم در این 
رابطه اندیشــیده نشود، می تواند در ادامه راه وضعیت 
وخیم تری نیز پیدا کند و بازار مسکن را بیش از پیش 
با مشــکلات و چالش های مختلف مواجه کند. حداقل 
تا به اینجای کار بر همگان اثبات شــده که انفعال در 
این رابطه، بازار مسکن کشورمان را دچار بحران کرده 

است.

محیاساداتبهرهدار
روزنامه نگار

 واقعیت
 ۴8۶ هزار میلیارد  
تومانی بازار مسکن 
ایران!

»نقش اقتصاد« گزارش می دهد؛



پیشبینیبورسامروز
آیاباوجودافزایشاوراقدولتیرمقیبرایبورسمیماند؟

مصطفینیکخواه
روزنامه نگار

بازار سهام حال و روز خوشی را در ماه مهر سپری نکرد. همچنین براساس 
لایحه بودجه سال 14۰4 دولت قصد ادامه سیاست انقباضی و رشد 175 
درصدی میزان اوراق را دارد. در راستای پیش بینی بورس فردا چهارشنبه 

2 آبان 14۰3 سهامداران باید به چه نکاتی توجه کنند؟
معاملات روز سه شنبه سهم های بزرگ بازار در جهت کندل معاملاتی روز 
گذشته بسته شد و در پایان بورس، شاخص کل با ریزش 13 هزار و 368 
واحدی که معادل ۰,67 درصد این شاخص است، روبه رو شد. بر این اساس 
شاخص کل در پایان معاملات روز سه شنبه در سطح یک میلیون و 993 

هزار واحدی قرار گرفت.
در طرف دیگر، قیمت معاملات ســهم های کوچک بازار ســهام نیز کاهش 
یافت؛ اما این نزول باب طبع سهامداران نبود چرا که صفوف فروش همچنان 
در نمادهای کوچک و متوســط بازار پابرجا اســت. به طوری که شــاخص 
هم وزن بازار در پایان بورس روز سه شنبه چهار هزار و 2۰6 واحد که معادل 
۰,63 درصد این شــاخص اســت، کاهش داشت و به سطح 661 هزار واحد 

رسید.
معاملات بورس تهران در آینه آمار و ارقام ��

گفتنی است تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشته، حجم معاملات 
را 7 میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد )سهام، حق تقدم و صندوق های 

سهامی( را دو هزار و 728 میلیارد تومان نشان می دهد.
پیش بینی بورس امروز ��

بازار سهام همچنان تحت تأثیر ریسک های داخلی و خارجی ست. براساس 
لایحه بودجه 14۰4 نیز دولت قصد دارد میزان انتشــار اوراق دولتی رابه 
میزان 175 درصد افزایش دهد. این افزایش ســبب خروج پول حقیقی از 
بازار سهام به سمت بازار پول و بدهی خواهد شد.با وجود نبود اخبار مثبت 
در بازار ســهام و افزایش میزان فروش اوراق در لایحه بودجه ســال آتی 

نمی توان برای چهارشنبه بازار خوب و پررونقی را شاهد بود.

بازتاب

انتشار۲۰۰همتاوراقبرایپرداختبدهیدولتبهبانکها

سرپرست معاونت هماهنگی برنامه، بودجه و نظارت سازمان برنامه و بودجه 
در نشست خبری لایحه بودجه 14۰4 درباره میزان توجه به ناترازی شبکه 

بانکی در بودجه سال آینده و میزان تکالیف شبکه بانکی توضیحاتی داد.
محمد حسین رحمتی؛ سرپرست معاونت هماهنگی برنامه، بودجه و نظارت 
سازمان برنامه و بودجه در نشست خبری لایحه بودجه 14۰4 درباره میزان 
توجه به ناترازی شبکه بانکی در بودجه سال آینده و میزان تکالیف شبکه 
بانکی، اظهار کرد: بر اساس قانون بانک مرکزی تصمیم گیری در خصوص 
تسهیلات تکلیفی بر عهده هیات عالی بانک مرکزی است و میزان و منابع 
تسهیلات تکلیفی در هیات عالی بانک مرکزی تعیین می شود.وی افزود: 
در رابطه با ناترازی، شبکه بانکی چند منبع مشخص دارد، اول اینکه دولت 
بدهی های خود را بتواند از طریق بهادارسازی به شبکه بانکی پرداخت کند. 
از سوی دیگر در بودجه سال 14۰4 سقفی نیز برای تضامین دولت تعیین 
شده و برای استقراض دولت از شبکه بانکی برنامه ریزی مشخصی وجود 
دارد. در سال آینده دولت 2۰۰ هزار میلیارد تومان از بدهی خود به شبکه 
بانکی را از طریق اوراق بهادار پرداخت می کند. بخش مهمی از هزینه های 
سود اوراق نیز از طریق اوراق بهادارسازی پرداخت می شود.رحمتی تاکید 
کرد: اگر دولت بتواند بدهی های خود را بهادار سازی کند، بخش مهمی از 
ناترازی های شبکه بانکی که ناشی از دولت بود، کاهش می یابد. البته اوراق 
بهادارســازی بابت اوراق بهادار غیرقابل معامله اســت تا به بازار سرمایه نیز 
ضربه ای وارد نشود. از طرفی برای دریافت تضامین از شبکه بانکی نیز سقفی 
در نظر گرفته شده و در واقع ناترازی هایی که دولت ایجاد می کرد در بودجه 
سال آینده قاعده مند شده است.وی گفت: سایر ناترازی ها در رابطه با نرخ 
بهره و تنظیم گری است که اگر سیاست ها و اقدامات به درستی انجام شود، 
می توانیم در ســال آینده شــاهد کاهش ناترازی های شبکه بانکی باشیم. 
مسئله اصلی در بودجه سال 14۰4 ایجاد ثبات اقتصادی و کمک به رشد 
اقتصادی است و این مسئله در استمرار نرخ های مالیاتی، تعیین سقف برای 
دریافت تضامین، پرداخت بدهی به شبکه بانکی و سایر بخش های بودجه 

و همچنین سیاست هایی که دولت اجرا کرده است، دیده می شود.

تالار

یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: از دلایل اصلی 
وضعیت نامناســب بازار ســرمایه در ســال های اخیر 
می توان به ســرکوب بازار توســط دولت، دخالت های 
دولت در روند قیمت گذاری و تأمین مالی اشاره کرد.

بهرنگ شــادرو، کارشناس بازار سرمایه از دلایل عدم 
رشد مناسب بازار در چند سال گذشـته سخن به میان 
آورد و گفت: سرکوب بازار در دولت قبل اولین موردی 
است کـــه بخش عمده آن منشعب از نگرانی کسانی 
بود که رشـد بازار سـرمایه را عامل تورم می دانسـتند، 
اما گذر زمان این مسئله را نشان داد که این ادعا غلط 
بوده و اثبات آن را نیز می توان در تغییر قیمـــت سکه 
از 1۰ میلیون سال 1399 به قریب به 6۰ میلیون تومان 
در حال حاضر دید. این اتفاق در صورتی رخ داده است 
کـه ارزش 4۰۰ میلیارد دلاری بازار سرمایه در روندی 
5 ساله، نـه تنها رشدی نداشـته بلکه به 12۰ میلیارد 

دلار رسیده که این رقم با ارزش بازار در فروردین 139۰ 
برابری می کند.وی ادامه داد: باید به این امر توجه کرد 
که از ســال 139۰ تا به امروز بســیاری از شرکت های 
جدید وارد بازار شـــدند که عددی حدود 3۰ میلیارد 
دلار را به بازار اضافه کردند. از سوی دیگر تحلیل صرف 
شــاخص کار درستی نیست چرا که سودهای رسوب 
شده زیادی وجود دارد که قابل اطمینان نیست. ضمن 
اینکه افزایش ســرمایه ها در شاخص لحاظ نمی شوند 
به طوری که اگر الان ارزش تمامی ســهام صفر شــود، 

شاخص حدوداً 5۰۰ هزار واحد خواهد شد.
وی در ادامــه تاکید کرد: دومین دلیلی که می توان به 
آن اشاره کرد این است که عمـده بازار در حال حاضـر 
در دســـت دولت اســـت و دولت نیـــز بـه بازیگری 

می پردازد. حتی بســیاری از صندوق ها و شرکت های 
بزرگ بورسی همگی دولتی هســـتند و مشـــخصاً 
می توان ایـن نتیجه را گرفت کـه عدم واگذاری بخش 
دولتی بـــه بخش خصوصی یکی از مهم ترین عوامل 

سفته بازی است.
این کارشــناس بازار معضل سوم را نیز دولتی خواند و 
گفت: مســـئله بعدی که می توان به آن اشاره کرد نیز 
از طریق دولـــت اعمـــال شـده و همان دست درازی 
دولت در جیب شــرکت ها اســت. دولت از مسیرهای 
گوناگون مانند نرخ بهره و مصوبات خلق الساعه، سرمایه 
را از بازار خارج می کند. واضحا این برداشت سرمایه از 
بازار نه تنها به بازار و سهامداران حقیقی، بلکه در اصل 
بـــه خود دولت لطمه وارد می کند و با تحمیل کردن 

انواع مشکلات به بدنه بازار، عملًا در حال ورشکسـته 
کردن شـرکت های خود است.

به گفته شـادرو، موارد دیگر هم در امتداد قیمت گذاری 
دســـتوری اســت. به عنوان مثــال در مورد صنعت 
خودروســازی این گروه را در آستانه ورشستگی کامل 
قــرار داده و ســهامداران آن را نقره داغ کرده اســت. 
همچنیــن عدم پیش بینی پذیری اقتصاد و بالا بودن 

نرخ بهره از عوامل دیگر نابودی بازار است.
او اضافه کرد: به نظر می رسد کـه p/e بازار به بهترین 
نقطه تاریخ خود رسیده و ارزشمندی بازار از همیشـه 
بالاتر اسـت و بیشترین ظرفیت برای رشد، هم اکنون 
در بازار ســرمایه وجود دارد. نزدیک بـــه 7۰۰ همت 
ســرمایه در کشــور وجود داشـــت کــه در لاتاری 
ایران خودرو جمع شــد و این امر بیانگر آن اســت که با 
اعتمادسازی می توان این حجم از نقدینگی را به سمت 
بازار هدایت کرد. اقدامی که بازهم کلید آن در دســت 
دولــت اســت؛ به عبارت دیگر عــزت و ذلت بورس در 

دستان دولت مردان است.

  در گفتگو با یک کارشناس بازار سرمایه مطرح شد

دولت متهم اصلی حال بد بازار

پیشنهادیبرایبهبودبورس

 
ایــن روزهــای بورس بازگوکننده شــرایط غیرعادی 
منطقه، رویارویی ایران و اســرائیل و التهابات ناشی از 
آن است، برخی مسئولان اصرار دارند بگویند که اوضاع 
عادی است. وقتی شما نمی توانید در بورس حتی یک 
برگــه ســهم بفروشــید و در مقابل طــلا و ارز هر روز 
رکوردهای جدیدی را در قیمت و تقاضا ثبت می کنند، 
این یعنی نگرانی ها به شدت افزایش پیدا کرده و شرایط 
عادی نیست. بنابراین حرف درمانی و وعده درمانی دیگر 

جواب نمی دهد.کاهش ســرمایه و اندوخته مردم در 
بورس و فرابورس در حالی پس از چهار سال همچنان 
ادامه دارد و به حد اعلای خود رسیده که مسئولان هر 
روز در اظهارنظرهایی به بازگو کردن مشکلات بورس 
می پردازنــد. وزیــر اقتصاد می گوید مشــکل بورس 
قیمت گذاری دستوری، فاصله نرخ دلار نیما و آزاد، نرخ 
بهره بانکی، عدم ورود خودرو به بورس و مشــکلاتی از 
این دست است.این حرف ها درست است اما الان وقت 
این حرف ها نیست و حتی حل شدن این مشکلات در 
مقطــع کنونــی نمی تواند کمکی به بــورس ما کند؛ 
کمااینکه شاهد بودیم از زمان استقرار دولت جدید نرخ 
دلار نیما در حدود 1۰ هزار تومان ترمیم شده است و 
ســعی کرده به دلار آزاد نزدیک شــود لکن نرخ دلار به 
دلیل التهابات موجود دوباره فاصله خود را با دلار نیما 
زیاد کرد.در شرایط کنونی بازار سرمایه، دولت به منظور 
احیای اعتماد ســرمایه گذاران و رونق بازار، می تواند از 
مدل های موفق کشورهای توسعه یافته، به ویژه آمریکا، 

الگوبــرداری کند. یکی از این مدل ها، تضمین بازدهی 
سهام شرکت های بزرگ و معتبر بورس است.در بحران 
مالی سال 2۰۰8، دولت آمریکا با تزریق 7۰۰ میلیارد 
دلار به سیستم بانکی، از فروپاشی آن جلوگیری کرد 
نکته درخور توجه این است که این اقدام نه تنها از بروز 
یــک فاجعه اقتصادی بــزرگ جلوگیری کرد، بلکه با 
بازگشــت حدود 8۰۰ میلیارد دلار به خزانه دولت نیز 
کمک شایانی کرد. در واقع دولت ایالات متحده هم از 
بازارهــای مالــی خود حمایت کــرد و هم از محل این 
حمایت سود برد. این تجربه نشان می دهد در شرایط 
بحرانی، تزریق نقدینگی به اقتصاد می تواند اثر مثبتی 
داشــته باشــد. اما این اقدام باید با برنامه ریزی دقیق و 
هدفمند همراه باشــد تا از بروز تورم افسارگســیخته 
جلوگیری شــود.در کشــور ما نیز برای بهبود شرایط 
اقتصادی، می توان از تجربه کشورهای دیگر بهره برد. 
اما به جای تزریق مقادیر اندک و پراکنده، بهتر اســت 
دولت با تدوین یک برنامه جامع و بلندمدت، اقدام به 

تزریق منابع مالی قابل توجهی به بخش های تولیدی 
کند.پیشــنهاد می شــود دولت روی سهام 5۰ شرکت 
برتر و بزرگ بورس و فرابورس 1۰۰ همت اوراق تبعی 
منتشــر و بازدهی حداقل 35 درصدی را در یک ســال 
آینــده تضمیــن کند. این اقدام می تواند به عنوان یک 
عامل اطمینان بخش برای سرمایه گذاران عمل کند و 
آنها را به ســرمایه گذاری در بازار تشویق کند.تردیدی 
نــدارم کــه با این کار بازار متعادل می شــود و حتی در 
صورت جدی تر شدن رویارویی ایران و اسرائیل بخش 
قابل توجهی از زیان مردم جبران می شود و در نهایت 
دولت ســهام جمع آوری شــده را با سود می فروشد. در 
صورت کاهش شــدید قیمت سهام شرکت های مورد 
نظر، دولت می تواند با خرید مجدد این ســهام از بازار، 
از کاهش بیشــتر قیمت ها جلوگیری و به تثبیت بازار 
کمک کند. این اقدام مشابه جمع آوری سهام از سوی 
یک ســرمایه گذار بزرگ است که با هدف کنترل بازار 

انجام می شود.

علیرضاباغانی
 کارشناس بازار سرمایه

ت
ش

ددا
یا

آگهی موضوع ماده  3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شــماره 4292 مورخ 10/ 06/ 1403 صادره از هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض  متقاضی در قسمتی از پلاک 2775/4 
بخش 9 اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نســبت به ملک مورد تقاضا و انتقال 
ملک از مالک رســمی (دفترشش)یک محل صفحه 53)399 محل ( لفته گطعاوی زاده( 
به متقاضی اقای حسین مهریان پور فرزند کاظم   شماره شناسنامه 1990138731 صادره 
دزفول  کد ملی 1990138731 نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 334/50 
متر مربع در قســمتی از پلاک فوق خریداری شده  طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک 
از مالک رســمی بنام وی محرز گریده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت 
به فاصله پانزده روز  در روزنامه های محلی و کثیر الانتشــار سراســری اگهی میگردد در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشــار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به  این اداره تســلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود. شناسه آگهی: 1798547
تاریخ انتشار نوبت اول: 16 /7/ 1403- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/08/02

بهزاد مردانی-رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز   

آگهی موضوع ماده 3قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شــماره 4093 مورخ 01/ 06/ 1403 صادره از هیات موضوع قانون 

تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  در قسمتی از پلاک 1/2 بخش 
4 اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از 
مالک رســمی )سند شماره دفتر اول صحفه 163علی خسروی ( به متقاضی اقای مهدی 
صاحبی چهل من ســنگ فرزند حســن   شماره شناسنامه 610 صادره تربت جام  کد ملی 
0730869253 نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 404/50 متر مربع در 
قسمتی از پلاک فوق خریداری شده  طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی 
بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله پانزده 
روز  در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری اگهی میگردد در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به  این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 
مالکیت صادر خواهد شــد. ضمنا صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود. شناسه آگهی: 1798557
تاریخ انتشار نوبت اول: 16 /7/ 1403- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/08/02

بهزاد مردانی-رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز   

آگهی موضوع ماده  3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شماره 4290 مورخ 10/ 06/ 1403 صادره از هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه 
یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض  متقاضی در قسمتی از پلاک 1/2 بخش 4 اهواز که 
حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی 

)ســند شماره دفتر اول صفحه 163علی خسروی ( به متقاضی خانم حلیمه مزرعه   فرزند 
کریم  شــماره شناسنامه 1360 صادره اهواز  کد ملی 1755491328 نسبت به ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 887/78 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده  
طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گریده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله پانزده روز  در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار 
سراســری اگهی میگردد در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به  این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض 
دادخواســت خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد. ضمنا صدور 

سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.  شناسه آگهی: 1798566
تاریخ انتشار نوبت اول: 16 /7/ 1403- تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/08/02

بهزاد مردانی-رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره 140360310016009174 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای/ خانم زهرا حیدری 
فرزند محمد بشــماره شناسنامه 473 صادره از ســوادکوه درسه دانگ مشاع از 
ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مســاحت 120 متر مربع پلاک 4770 
فرعی از 1497 فرعی از 13 اصلی بخش 10 واقع در آهومحله خریداری از مالک رسمی 
آقای محمد حیدری محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 

مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 1801918
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/17- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/02

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360310016009173 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود 
آباد تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای/ خانم محمد حیدری فرزند سمیع بشماره 
شناسنامه 38 صادره از سواد کوه در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت 120 متر مربع پلاک 4770 فرعی از 1497 فرعی از 13 اصلی بخش 10 
واقع در اهو محله خریداری از مالک رسمی آقای محمد حیدری محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: 1801914
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/17- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/02

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک  

سرپرستمعاونتاقتصادیسازمانبرنامه:
ارز۲۸۵۰۰تومانیحذفنمیشود

سرپرست معاونت اقتصادی سازمان برنامه با بیان اینکه از سیاست 
شــوک وار حــذف ارز 42۰۰ تومانــی درس گرفتیم، گفت: قرار 
نیست ارز 28 هزار و 5۰۰ تومان حذف شود بلکه آهنگ رشد در 
طول ســال تعدیل می شــود.محمد قاســمی سرپرست معاونت 
اقتصادی سازمان برنامه و بودجه دیروز در نشست خبری تشریح 

لایحه بودجه 14۰4، در پاســخ به ســؤال خبرنگار مهر مبنی بر 
اینکه »شنیده ها حکایت از این دارد که دولت تصمیم دارد برای 
بودجه سال آینده، نرخ مرکز مبادله را برای نرخ ارز در نظر بگیرد 
کــه 5۰ هــزار و خرده ای اســت. در صورت تأیید علی رغم تاکید 
آقــای همتــی مبنی بر اینکه افزایش نــرخ ارز تأثیری روی تورم 
ندارد، اما به نظر می رســد ســال آینده احتمالاً شاهد یک ابر تورم 
خواهیــم بود، لطفاً بفرمائید دولــت چهاردهم در تدوین بودجه 
14۰4 چه سیاســتی را اعمال کرده اســت؟« گفت: خط قرمز 

سیاســت بودجه ای این بوده اســت که به معیشت عمومی مردم 
شوک وارد نشود. ما از سیاست شوک وار حذف ارز 42۰۰ تومانی 
درس گرفتیم. شــاید در آن دوران چند جلســه برگزار شــد و آن 
زمان اعلام کردم این کار یکباره صورت نگیرد. این قسمت از کار 
که به معیشــت مردم شــوک وارد نشود در دستور کار است. قرار 
نیست ارز ترجیحی 28 هزار و 5۰۰ تومان حذف شود بلکه آهنگ 
رشــد در طول ســال نسبت به رشــد نقدینگی و سایر متغیرها با 

تعدیل هایی همراه خواهد بود.
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چهارشنبه- 2 آبان ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1922

سقف 
تسهیلات 

نهضت ملی 
مسکن در حال 

حاضر ۵۵0 
میلیون تومان 

است و بیش از 
1۵ بانک هنوز 
هیچ پرداختی 

در این 
خصوص 

نداشته اند. 
گزارش جدید 

بانک مرکزی از 
عملکرد 

بانک ها در 
قانون جهش 
تولید مسکن 

تا پایان 
شهریورماه 

امسال درحالی 
منتشر شده 

که همچنان 1۵ 
بانک تمایلی 
به اجرای این 
قانون نشان 
نداده و سهم 

آنها در نهضت 
ملی مسکن 

صفر است

لی
 ما

زار
با

آگهی مفقودی
سند کمپانی ، برگ سبز و کلیه مدارک خودروی  سواری پارس سفید  مدل 1397  تیپ 
: BRILLANCE H230 _ MT  به شماره شاسی : NAPH23AAJ1011625و  

شماره  موتور : BM15L*G090612  و شماره   پلاک : 61 - 985 و 25 
کردستان به مالکیت نوشین محمدی مفقود و از درجه اعتبار ساقط میباشد .  

 

وزیر راه و شهرسازی در حالی وعده داده بود که با رئیس 
کل بانک مرکزی توافق شــده تا بزودی منابع مالی به 
شبکه بانکی و بانک مسکن تزریق شود تا روند تسهیلات 
مســکن بهبود یابد، گزارش ها حاکی است که بانک ها 

هنوز چشم انتظار این وعده و وعیدها هستند.
در اوایل مهر ماه امسال بود که فرزانه صادق وزیر راه و 
شهرسازی با لحنی تند اعلام کرد نمی توانیم با بودجه 
قطره چکانی سالانه به تعهدات خود در تولید مسکن 
پاسخگو باشیم و لازم است منابع مالی دیگر برای این 

منظور بیابیم.
او به جلســه ای که با فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
برگــزار کــرده بود اشــاره و گفت: با محمد رضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی پیرامون عدم حمایت بانک ها 
در پرداخت تســهیلات مســکن جلسه ای برگزار شده 
است تا به بانک ها به خصوص بانک مسکن برای پرداخت 

تسهیلات مسکن، منابع مالی تزریق شود.
بر اســاس قانون جهش تولید مسکن، بانک ها باید 2۰ 
درصد از تسهیلات پرداختی خود را به ساخت مسکن 
اختصاص دهند و اگر این بند از قانون اجرائی نشــود، 
بانک ها مشمول پرداخت جریمه به دولت می شوند. اما 
طبق آمار رسمی بانک مرکزی بیش از 15 بانک هنوز 

هیچ پرداختی در این خصوص نداشته اند.
اگر چه عملکرد سایر بانک ها نیز در خصوص پرداخت 
تسهیلات مسکن چندان رضایت بخش نیست و طبق 
قانون این بانک ها رســماً باید جرائم مالیاتی به دولت 
بپردازند، اما آنچه که مهم است این است که نه قانون، 
نه جرائم و نه وعده های داده شــده از ســوی وزیر راه و 
شهرسازی و رئیس کل بانک مرکزی نمی تواند بانک ها 
را به پرداخت آســان و بدون دغدغه تسهیلات مسکن 

سوق دهد.
هر چند عدم توجه بانک ها به بخش مســکن را نباید 
منوط به دولت چهاردهم و یا دولت های گذشته دانست 
بلکه باید گفت که این بی توجهی ریشــه در سیســتم 
بانکی دارد و ظاهراً جرائم مالیاتی نیز نمی تواند بانک ها 

را از موضع خود به عقب براند.
حال با گذشت بیش از یک ماه از این جلسه آنطور که 
آمارها نشان می دهند و گزارش ها حکایت دارند هنوز 
تزریق منابع به بانک مسکن صورت نگرفته است؛ و به 
نظر می رســد تغییر ســید عباس حسینی مدیر عامل 
ســابق بانک مســکن و ورود خورســندیان به عنوان 
سرپرست جدید بانک مسکن تزریق منابع مالی را بیش 

از پیش به تأخیر بیاندازد.
مشــکل در پرداخت تســهیلات مسکن از سوی 
بانک ها تمامی ندارد و آنطور که وزیر راه و شهرسازی 
اعلام کرده است، نمی توانیم با بودجه قطره چکانی 
ســالانه به تعهدات خود در تولید مسکن پاسخگو 
باشیم و لازم است منابع مالی دیگر برای این منظور 

بیابیم.
تســهیلات مسکن پرداخت شــده تا 31 شهریور ماه 
امسال توسط 25 بانک 2.542.258 میلیارد ریال بوده 
اســت. این آمــار مربوط به تســهیلات پرداختی در 
تســهیلات خودمالکی، نهضت ملی مســکن، مسکن 
شــهری، مسکن روســتایی، ودیعه مسکن و حوادث 

غیرمترقبه می باشد.
طی ســه ســال گذشــته از اجرای قانون جهش تولید 
مســکن تا پایان شــهریورماه امســال، بانک ها جمعاً 
813.845 میلیــارد ریال تســهیلات در نهضت ملی 

مسکن پرداخت کرده اند.
جمع تســهیلات مسکن شهری پرداخت شده توسط 
بانک ها 1.331.۰26 میلیارد ریال بوده است؛ مجموع 
تسهیلات پرداختی در مسکن روستایی توسط بانک ها 
594.525 میلیارد ریال بوده است. مجموع تسهیلات 
ودیعــه مســکن پرداختی توســط بانک هــا تا پایان 
شهریورماه سال جاری نیز 535.967 میلیارد ریال بوده 

است.
ســقف تسهیلات نهضت ملی مسکن در حال حاضر 
55۰ میلیون تومان اســت و بیش از 15 بانک هنوز 
هیچ پرداختی در این خصوص نداشــته اند. گزارش 
جدید بانک مرکزی از عملکرد بانک ها در قانون جهش 
تولید مســکن تا پایان شــهریورماه امسال درحالی 
منتشر شده که همچنان 15 بانک تمایلی به اجرای 
این قانون نشان نداده و سهم آنها در نهضت ملی مسکن 

صفر است.
عملکرد بانک های اقتصاد نوین، ایران زمین، گردشگری، 
مؤسســه ملل، کارآفرین، شــهر، سامان، پست ایران، 
پاســارگاد، آینده، توســعه تعاون، دی، کشــاورزی، 
خاورمیانه و ســرمایه در مشارکت نهضت ملی مسکن 
کــه مربــوط به زمین های دولتی می باشــد به روایت 

تازه ترین آمار بانک مرکزی صفر بوده است.
قبلًا بانک های پارسیان و رفاه کارگران جزو بانک هایی 
بودند که یک ریال هم به نضهت ملی مسکن وام نداده 
بودند، اما در گزارش مربوط به پایان شــهریورماه این 
بانک ها ســهمی در پرداخت تســهیلات نهضت ملی 

مسکن داشتند.
سهم صفر 15 بانک در پرداخت تسهیلات نهضت ملی 
مسکن درحالی همچنان در گزارش های رسمی بانک 
مرکزی مشاهده می شود که طبق قانون جهش تولید 
مســکن، بانک هــا مکلــف به پرداخــت 2۰ درصد از 
تســهیلات پرداختی خود به ساخت مسکن هستند و 
اگر این بند از قانون اجرایی نشــود، بانک ها مشــمول 

پرداخت جریمه به دولت می شوند.
براســاس این قانون، اگر بانک ها به این وظیفه تمکین 
نکننــد، بایــد معــادل یک پنجم ســهمیه تکلیفی 
انجام نشــده، جریمه به سازمان امور مالیاتی پرداخت 

کنند.
حال باید دید این وعده و وعیدها چه زمانی به سرانجام 
می رسد و بانک ها چه زمانی بهانه ای برای پایان دادن 
به طفره رفتن از پرداخت تسهیلات مسکن و سرپیچی 

از قانون جهش تولید مسکن نخواهند داشت.

وعده های
 بانکی 
بی عمل

تزریق منابع مالی به بانک ها 
چه شد؟



مدیرعاملشرکتگازاستاناصفهاندردیدار
بافرماندهنیرویانتظامیاستان:

همکارینیرویانتظامیباشرکتگاز،نقشکلیدیدر
تأمینامنیتوایمنیتأسیساتگازرسانیدارد

 نقش اقتصــاد- اصفهان- پیره 
زالی: همکاری نیروی انتظامی 
با شرکت گاز، نقش کلیدی در 
تأمیــن امنیــت و ایمنــی 
تأسیسات گازرسانی دارد و این 
تعاملات، تضمین کننده ادامه 
خدمات رسانی مطمئن و ایمن 

به مردم شریف استان خواهد بود. به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز 
ایران، ابوالقاسم عسکری مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان در دیدار با 
فرمانده نیروی انتظامی ضمن بیان مطلب فوق، افزود: امنیت، لازمه توسعه 
پایدار است و همکاری شرکت گاز استان اصفهان و نیروی انتظامی به منظور 
حفظ امنیت تأسیســات و زیرساخت های گازرسانی، امری اجتناب ناپذیر 
بوده و حصول اطمینان از پایداری و امنیت توزیع ایمن و مستمر انرژی برای 
شــهروندان، از اولویت های اصلی ما است. ســردار علینقیان پور فرماندهی 
نیروی انتظامی اســتان اصفهان نیز با قدردانی از تلاش های ارزنده شــرکت 
گاز در ارائه خدمات مستمر و بی وقفه، بر آمادگی کامل نیروی انتظامی در 
تأمین امنیت و مقابله با تهدیدات احتمالی تأکید کرد و افزود: نیروی انتظامی 
همواره آماده است تا با تمام ظرفیت های خود در کنار نهادهای خدماتی از 
زیرســاخت های حیاتی اســتان، به ویژه در حوزه انرژی، حفاظت و صیانت 
کند. همچنین در این دیدار، موضوعات مرتبط با ارتقای امنیت تأسیسات، 
جلوگیری از وقوع حوادث احتمالی و ارتقای سطح همکاری های دوجانبه 

مورد تأکید قرار گرفت.

شهرداربهابادوعدهداد:
آسفالتتماممعابرخاکیبهابادتایکماهآینده

یزد: شــهردار  اقتصاد-  نقش 
بهاباد با اشــاره به زیرسازی و 
آسفالت 27۰ هزار مترمربع از 
معابر این شــهر طی سه سال 
گذشته، از اتمام آسفالت تمام 
معابر و کوچه های خاکی شهر 

تا یک ماه آینده خبر داد.
»علیرضا کاظمی« در حاشیه بازدید فرماندار از روند اجرای آسفالت معابر 
و کوچه های شــهر بهاباد اظهار کرد: طی ســه ســال گذشته و با راه اندازی 
نهضت آسفالت در شهر بهاباد بیش از 27۰ هزار متر مربع از معابر شهری 
با هزینه ای بالغ بر 25۰۰ میلیارد ریال زیرســازی و آســفالت شد.وی گفت: 
این اقدام با اســتفاده از ظرفیت های قانونی تخصیص قیر یارانه ای وزارت 
کشور، شرکت باز آفرینی شهری و نهضت ملی مسکن و همچنین مشارکت 
مردم به میزان 1۰ درصد هزینه اجرای آسفالت، بنیاد علوی به میزان 5۰ 
میلیارد ریال و شرکت معدنی صنعتی چادرملو به میزان 1۰۰ میلیارد ریال 
و همکاری سایر بخش ها، انجام شده است.کاظمی اتمام آسفالت تمام معابر 
و کوچه های خاکی شــهر بهاباد تا یک ماه آینده را وعده داد و گفت: تداوم 
این خدمت رسانی توسط شهرداری قطعاً موجب خرسندی و رضایت عمومی 

مردم بهاباد خواهد شد.

مدیربنادرودریانوردیشهیدباهنروشرقهرمزگانخبرداد:
جهش۴۰۰درصدیعملکردبندرسیریکطییک

سالاخیر

نقش اقتصاد- هرمزگان: مدیر 
بنادر و دریانوردی شهید باهنر 
و شــرق اســتان هرمزگان از 
احداث و توسعه بنادر سیریک 
و بندر بونجی به عنوان دو اقدام 
و  بنــادر  ســازمان  موثــر 
دریانوردی در راستای توسعه 

منطقه مکران خبر داد.حمیدرضا محمدحسینی تختی سه شنبه اول آبان 
ماه، با اشاره به آخرین وضعیت بنادر شرق استان، اظهار کرد: بندر سیریک، 
از نظر موقعیت جغرافیایی قرار گرفته چسبیده به سواحل مکران، دومین 
بندر بزرگ استان از نظر پس کرانه بعد از شهید رجایی است.وی افزود: بعد 
از تأکیدهای مقام معظم رهبری در خصوص توسعه سواحل مکران، اقداماتی 
در راســتای محرومیت زدایی و رونق بخشــی به بنادر کوچک شرق استان 
هرمزگان از طریق هیئت عامل با تاکید مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی 
صورت گرفته که در همین راستا، اولین سرمایه گذاری ها را سازمان بنادر 

و دریانوردی در این منطقه انجام داده است.

تقدیرمدیرعاملشرکتنفتوگازکاروناز
فرماندهیمرکزبسیج

نقــش اقتصاد- خوزســتان- 
گراوند:  عســکری  حســین 
مدیرعامــل شــرکت بهــره 
برداری نفــت و گاز کارون از 
سرهنگ حسن باقری فرمانده 
مرکز بسیج شهید تندگویان 
)وزارت نفــت جنوب( تقدیر 

نمود.به گزارش روابط عمومی، در آیین تجمع بزرگ حفظ انسجام نیروهای 
بسیجی گروهان پایگاه مقاومت بسیج شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون 
در نمازخانه امام علی )ع( ناحیه صنعتی کارون برگزار شد، مهندس حسن 
شهرویی از تلاش، همت و مدیریت جهادی سرهنگ پاسدار حسن باقری 
فرمانده مرکز بسیج شهید تندگویان تقدیر کرد. طی این آیین به پاس تقدیر 
از انجام مأموریت های جهادی مرکز بســیج شــهید تند گویان در ساخت و 
تجهیز موکب آن مرکز در مرز بین المللی چذابه و خدمت رسانی به زائران 
حضرت ســید الشــهدا )ع( و همچنین قدردانی از شجاعت سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی در انجام عملیات موفق و غرور آفرین وعده صادق 2 لوح 
تقدیری توسط مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون به نمایندگی 

به سرهنگ پاسدار حسن باقری تقدیم گردید.

افتتاحمدرسهسهکلاسهاستثناییشهرخنداباستانمرکزیباحمایتمالیبانکقرضالحسنهمهرایران
در راستای استمرار و توسعه اقدامات مسئولیت های اجتماعی بانک صورت گرفت؛

نقشگازدرتوسعهاجتماعیواقتصادیاستان

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: مدرسه سه کلاسه ویژه استثنایی )مهر ایران 
یک( با حضور مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران، استاندار مرکزی و 
جمعی از مدیران کشــوری بانک ومســئولین استانی و شهرستانی در شهر 

خنداب افتتاح شد.
به گزارش پایگاه خبری قرض الحسنه؛ مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر 
ایران در این آیین گفت: آینده ایران اسلامی به برکت تلاش شما دانش آموزان 
محقق می شــود و اگر بخواهیم کشــور رشــد و توسعه پیدا کند راهکار آن 

استفاده از ظرفیت علمی و آموزشی است.
سیدسعید شمسی نژاد افزود: اگر شما نقصی در بدن دارید؛ در مقابل، اراده 
محکمی دارید و این اراده به شما کمک می کند به جایگاه های بزرگ دست 
پیدا کنید. وی بیان کرد: اراده دانش آموزان در سنگر علم و دانش می تواند 
ایران اسلامی را به جایگاه برتر و عالی در حوزه علم و دانش برساند و موفقیت 

و آینده ایران به برکت تلاش شما حاصل می شود.
  مدیرعامــل بانــک قرض الحســنه مهر ایران با اشــاره به قداســت کلمه

 قرض الحسنه در کتب دینی و قرآن کریم گفت: در حال حاضر و در کل 
کشور بیش از 18 ونیم میلیون نفر بانک قرض الحسنه مهر ایران را به عنوان 
بانک عامل در مراودات مالی خود برگزیده اند. وی افزود: بانک قرض الحسنه 
مهر ایران صرفاً در راســتای تأمین مالی فعالیت نمی کند بلکه در راســتای 

اجرای برنامه ها و وظایف مسولیت اجتماعی، پرداخت هزینه در جهت تهیه 
اقلام جهیزیه، مشــارکت مالی در ســاخت مدارس و پرداخت هزینه های 
دارویی بالاخص ویژه معلولین نیز فعالیت و اقدامات خوبی انجام داده است.
فرزاد مخلص الائمه استاندار مرکزی نیز در آئین افتتاح این مدرسه با تاکید 
بر اینکه بانک قرض الحسنه مهر ایران به عنوان یک بانک مردمی در شبکه 
بانکی کشور در حال فعالیت است گفت: بانک قرض الحسنه مهر ایران به 
وظایف خود هم در حوزه قرض الحسنه که امروزه یکی از دغدغه های جدی 
در حوزه بانکداری است و هم در حوزه مسولیت های اجتماعی بخوبی عمل 
کرده اســت. اســتاندار مرکزی در ادامه با اشــاره به اقدامات مطلوبی که در 
حوزه مدرســه ســازی در شهرستان خنداب صورت گرفته تشریح کرد: با 
تلاش هــا و هــم افزایی هایی که بین مجموعه های مختلف از جمله مردم، 
خیرین و ادارات و دستگاه های مرتبط صورت گرفته، مدرسه استثنایی مهر 
ایران یک ساخته شد که قطعاً این هم افزایی موجبات تسریع مسیر پیشرفت 

را فراهم خواهد ساخت.

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: مهندس سلیمیان: شرکت 
گاز اســتان چهارمحال و بختیاری نقش بســیار مهمی در توسعه اقتصادی و 
اجتماعی منطقه ایفا می کند. از آنجا که این استان به دلیل آب و هوای مطبوع 
و منابع طبیعی غنی، پتانسیل بالایی برای جذب جمعیت دارد، اما بسیاری 
از جوانان به دلیل کمبود شغل و امکانات به شهرهای بزرگ مهاجرت می کنند.
 1. اشــتغال زایی: شــرکت گاز با ایجاد پروژه های مختلف، به ویژه در زمینه 
تأسیسات و زیرساخت های گازی، فرصت های شغلی متعددی را فراهم کرده 
اســت. اســتخدام نیروهای بومی در این پروژه ها، نه تنها به افزایش درآمد 
خانواده ها کمک می کند بلکه باعث کاهش نرخ بیکاری در سطح شهرستان ها 
می شود. به عنوان مثال، در طی سال های اخیر، شرکت گاز با اجرای پروژه های 

توسعه ای در شهرها و روستاها، توانسته است صدها نفر را به کار گیرد.
2. جلوگیری از مهاجرت: با فراهم کردن فرصت های شغلی و بهبود شرایط 
زندگی، شــرکت گاز همچنین به جلوگیری از مهاجرت روســتاییان کمک 
می کند. اقشــار مختلف روســتایی با یافتن شغل و بالا رفتن کیفیت زندگی، 

تمایــل کمتــری به ترک محل زندگی خود پیدا می کنند. بدین ترتیب، این 
اقدام به حفظ هویت فرهنگی و اجتماعی روستاها منجر می شود.

3. توســعه زیرســاخت ها: شرکت گاز نه تنها در زمینه اشتغال بلکه در توسعه 
زیرســاخت ها نیز نقش دارد. با تأمین گاز طبیعی برای صنایع و کارگاه های 

کوچک در روســتاها، زمینه رشــد اقتصادی و بهبود کیفیت زندگی فراهم 
می شود. این توسعه زیرساخت ها باعث می شود تا روستاها به مراکز تولید و 

کارآفرینی تبدیل شوند.
4. آموزش و توانمندســازی: شــرکت گاز با حمایت از دوره های آموزشــی و 
توانمندســازی نیروی کار محلی، تلاش می کند تا دانش و مهارت های فنی 
افراد را افزایش دهد. این امر ســبب می شــود که جوانان محلی نه تنها در 
پروژه های گاز بلکه در ســایر صنایع نیز توانمندی لازم را کســب کنند و به 

اشتغال پایدار دست یابند.
در نهایت، نقش شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری در ایجاد اشتغال و 
جلوگیری از مهاجرت روستایی بسیار حیاتی است. با ادامه این رویکرد و ایجاد 
زیرساخت های لازم، می توان به توسعه پایدار و بهبود کیفیت زندگی در این 
اســتان امیدوار بود. جوانان و خانواده ها با مشــاهده تغییرات مثبت، انگیزه 
بیشــتری برای ماندن و ســرمایه گذاری در زادگاه خود پیدا می کنند، که این 

امر خود به تثبیت جمعیت و ارتقاء سطح زندگی منجر خواهد شد.

تاکیدبرتقویتزیرساختهایکشاورزیدرجلسهکانونخبرگانکشاورزیاستانایلام
نقش اقتصاد- ایلام – براری: جلســه مجمع عمومی کانون خبرگان کشــاورزی 
استان ایلام با حضور عزیزی، جانشین رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان، 
مهندس زینی، معاون اداری و مالی تعاون روستایی استان، و نماینده استانداری 

در سالن جلسات سازمان جهاد کشاورزی استان برگزار شد.
 در ابتدای این نشســت، مهندس عزیزی ضمن خوشــامدگویی به حاضرین، 
درباره هدف از تشکیل کانون خبرگان کشاورزی صحبت کرد. وی تأکید کرد 
که این کانون به عنوان پل ارتباطی بین کشاورزان و مسئولین فعالیت می کند 
و نماینده کانون در جلســات مختلف حضور داشــته و مشــکلات کشاورزان را 

مطرح و پیگیری خواهد کرد.
مهندس زینی نیز در ادامه به اهمیت همکاری کشاورزان در سطح استان اشاره 
کرد و از حضور نمایندگان این بخش در جلسه قدردانی نمود. در طول جلسه، 
برخی ســؤالات توســط مسئولان پاســخ داده شد و ابهامات حاضرین برطرف 

گردید.
در بخش پایانی این نشست، فرآیند انتخاب اعضای جدید هیات مدیره و بازرس 
کانون از طریق رأی گیری و با نظارت نمایندگان برگزار شــد. این انتخابات با 
حضور گســترده اعضای کانون و ناظران صورت گرفت و پس از شــمارش آرا، 
اعضای جدید هیات مدیره و بازرس معرفی شدند. هدف از این انتخابات تقویت 

همکاری و همبســتگی بین اعضای کانون برای پیشــبرد بهتر امور کشاورزی 
استان عنوان شد.

اعضای هیات مدیره قبلی گزارشی از اقدامات انجام شده خود را برای حاضرین 
ارائه نمودند و به تشریح دستاوردهای کلیدی پرداختند. این دستاوردها شامل 
بهبــود وضعیت تولیدات کشــاورزی، توســعه همکاری بــا نهادهای دولتی و 
خصوصی، ارتقای کیفیت محصولات و همچنین افزایش حمایت های مالی از 
کشاورزان بود. همچنین، هیات مدیره به برخی چالش ها و مشکلات پیش رو 
 اشــاره کرد و خواســتار تداوم تلاش های مشــترک برای رفع این موانع شــد.
همچنین، در پایان جلسه، به چالش ها و فرصت های پیش روی کشاورزان استان 
اشاره شد و مسئولان حاضر بر لزوم حمایت همه جانبه از کشاورزان و افزایش 
بهره وری بخش کشاورزی تأکید کردند. آنان تصریح کردند که با تشکیل هیات 
مدیره جدید، برنامه های راهبردی برای توسعه پایدار بخش کشاورزی استان 

به صورت دقیق تری پیگیری خواهد شد.
این جلسه به عنوان یکی از مهم ترین اقدامات در راستای تقویت زیرساخت های 
کشاورزی و هماهنگی بیشتر بین بخش های مختلف کشاورزی استان، مورد 
توجه مســئولین و کشــاورزان قرار گرفت و انتظار می رود خروجی های مثبتی 

برای آینده این بخش رقم بزند.

رویداد

مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری تشریح کرد:
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ترافیک شهر 
فردیس به دلیل 
خطی بودن 
محورهای 
مواصلاتی و 
تجاری بودن 
جاده ملارد و 
بلوارشهدا با 
حجم قابل 
توجهی تردد 
است. همچنین 
با توجه به اینکه 
جاده ملارد، 
جاده بین شهری 
است؛ با حجم 
بالای ترافیک در 
ساعات پیک 
مواجهیم
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نقش اقتصاد - خوزستان - حسین عسکری گراوند: 
سیســتم پیجینگ نیروگاه شماره 3 پالایشگاه 
آبــادان در طرحی ابتــکاری راه اندازی و به مدار 

بهره برداری بازگشت.
رئیس اداره مخابرات این شرکت به جزئیات این 
اقدام پرداخت و گفت: سیستم پیجینگ نیروگاه 
شــماره 3 پالایشگاه آبادان بیش از 9 سال پیش 
از کار افتــاد که با حضور متخصصان و همکاران 
واحــد مخابرات و برای رفع مشــکل طرح های 

مختلف بررســی و در نهایــت طرحی ابتکاری 
مصوب شد. مسعود پرس افزود: یکی از قطعات 
این سیســتم ارتباطی به خاطر قدیمی بودن از 
مدار تولید خارج شده بود و به خاطر نایاب بودن 
این قطعه، با همین طرح و بهره گیری از تجهیزات 
موجود بدون صرف هزینه ای سیستم پیجینگ 
موجود با روشی جدید احیا و بار دیگر راه اندازی 

شد.
 بــه گفته او با این اقدام ابتکاری صرفه جویی 

معــادل 15 میلیارد ریال را برای شــرکت به 
همراه داشــت. وی با یادآور شــدن اینکه با 
استفاده از سیستم پیجینگ میان اتاق کنترل 
و واحدهــا، ارتباط مســتمر و ســریع ایجاد 
می شود، اختلال در سیستم پیجینگ نیروگاه 
شماره 3 را خللی درروند ارتباطی در این واحد 
دانســت و از افزایش ســرعت اقدام و کاهش 
ضریب خطر به عنوان اهمیت اقدام انجام شده 

یادکرد.

احیایسیستمپیجینگنیروگاه3پالایشگاهآبادان

ترافیک یکی از مهمترین معضلات شهر فردیس است
شهردار فردیس:

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی: شهردار فردیس گفت: 
در راستای حل معضل ترافیک فردیس و توسعه حمل 
و نقــل عمومــی برنامه های مختلفی با زمانبندی کوتاه 
مدت، میان مدت و بلندمدت پیش بینی شده و به مرور 

درحال اجراست.
محمدرضــا احمــدی نژاد ترافیک را از جمله مهمترین 
معضلات شــهر فردیس برشــمرد و اظهار کرد: ترافیک 
شهر فردیس به دلیل خطی بودن محورهای مواصلاتی 
و تجــاری بودن جاده ملارد و بلوارشــهدا با حجم قابل 
توجهی تردد اســت. همچنین بــا توجه به اینکه جاده 
ملارد، جاده بین شهری است؛ با حجم بالای ترافیک در 

ساعات پیک مواجهیم.
وی با اشــاره به برنامه ریزی های انجام شده در راستای 
حل معضل ترافیک فردیس، افزود: تقاطع غیرهمسطح 
در بلوار شهید کچویی و تهرانی مقدم و محور موازی با 
جاده ملارد است که می تواند سرریز ترافیک جاده ملارد 
را به ســمت جنوب در خود جای دهد. عملیات اجرایی 

این طرح با 228 میلیارتومان به زودی آغاز می شود.
شهردار فردیس گفت: یک تقاطع غیر همسطح به صورت 
یک دوربرگردان غیرهمسطح در ضلع غرب بلوارشهید 
بیــات در فلکــه پنجم طراحی شــده و در روال تصویب 
شــورای ترافیک و کمیســیون ماده 5 اســتان اســت. 
همچنیــن در نظر داریم یک تقاطع غیر همســطح در 
تقاطع دو بلوار کیاتل و شهید سلیمانی )جاده ملارد( به 
صورت یک میدان همسطح با یک روگذر اجرا کنیم که 

مرحله مطالعاتی این پروژه به اتمام رسیده و به مراجع 
تصویب کننده طرح ارجاع خواهد شد.

وی همچنین به طراحی کمربندی شرقی شهر فردیس 
اشاره و بیان کرد: مسیرهای ارتباطی این طرح با اتوبان 
تهران و کرج در وزارت راه و شهرسازی طراحی و مطالعات 
تکمیلی آن در فردیس انجام شده وکلیه تقاطعات مسیر 
طراحی شده است. به دلیل وجود خط مشترک در بلوار 
نیایش نیمی از پروژه در استان تهران است که این امر 

اجرای آن را مشکل می کند.
احمدی نژاد با بیان اینکه برای حل معضل آینده ترافیک 
در فردیس ناگزیر به ساخت قطار شهری هستیم؛ گفت: 
خط 2 قطار شهری کرج ملارد که توسط شهرداری کرج 
تا مترو شهید سلطانی رسیده، بقیش از 7 کیلومتر آن 
در فردیــس قابلیت اجرایــی دارد. تا کنون بیش از 1۰ 
جلسه با مشاور و پیمانکاران قطار شهری برگزار کردیم. 
با توجه به تجربه طولانی شدن قطار شهری کرج، از هم 
اکنــون درحال طراحی ایســتگاه های فردیس و نهایی 
شــدن نحوه اجرای آن و اقدامــات تملکی لکه گذاری 

هستیم.
وی با بیان اینکه پروژه قطار شــهری در چند فاز برای 
اجرای تونل و ایستگاه ها اجرایی می شود؛ اظهار کرد: در 
حال حاضر 3 ایستگاه، تا ایستگاه سرمنظریه، طراحی و 
جانمایی شــده و در صورت تأمین مالی و حمایت های 
لازم، نهایی و اجرایی می شــود. البته با توجه به اینکه 
هنوز اراضی ما در موضوع انتزاع است و به نام شهرداری 

فردیس نشده، آغاز پروژه فعلًا آن میسر نیست.
شــهردار فردیــس با اشــاره اینکه موضــوع راه اندازی 
اتوبوس هــای تندرو )BRT( در فردیس مورد تقاضای 
مردم اســت؛ گفت: باید ببینیم این طرح چقدر با برنامه 
قطار شهری هماهنگ است اگر قرارباشد در افق 1۰ سال 
آینده مترو داشته باشیم، اجرای این طرح توجیهی ندارد.
وی یادآور شد: اجرای BRT خط تندرو زیرساخت لازم 
دارد و دسترسی به آن باید به صورت ایمن و غیرهمسطح 
انجام شود. پیش از این در شهرداری کرج نیز مطالعات 
آن برای بخشی از جاده ملارد انجام شده است. با بودجه 

محدود فردیس یکی از راه حل های ترافیکی اجرای خط 
تندرو است که با تصمیم شورای محترم یکی از دو طرح 
فوق اجرایی می شــود.احمدی نژاد در خصوص توســعه 
وســایل حمــل و نقل عمومی گفــت: در حال حاضر در 
فردیس 4۰ دستگاه اتوبوس داریم که 1۰ دستگاه دیگر 
نیز از وزارت کشــور طلــب داریم. 1۰ همچنین مصوبه 
خرید 1۰ دستگاه اتوبوس دیگر از شورای اسلامی شهر 
اخذ شده و در دستور کار است. همچنین 6۰۰ دستگاه 
تاکســی داریم که اغلب فرسوده است و نوسازی ناوگان 

در دستور کار است.
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دادستانکرمان:
شرکتملیمسبااجرایطرح»کیمیا«عزمجدی

برایتولیدوتوسعهدارد

مس پرس:  دادستان کرمان گفت: مجموعه عظیم شرکت ملی مس ایران 
بــا هدایــت دکتر مدرس خیابانی و اجرای طرح کیمیا )کاتد یک ملیون 
تنی مس ایران( عزم جدی برای تولید و توسعه دارد. مهدی بخشی در 
جلسه بررسی موانع تولید مجتمع مس شهربابک اظهار کرد: حمایت از 
تولید و اشتغال در چارچوب قانون با توجه به تاکیدات و فرمایشات مقام 
معظم رهبری، وظیفه اصلی مسئولان و متولیان امر است و برای تحقق 

این مهم باید همه ظرفیت ها را به کار گرفت.
وی افــزود: افزایش اشــتغال، کاهــش جرائم در جامعه را در پی خواهد 
داشــت و این خود به تنهایی مؤید اهمیت حمایت از تولیدکنندگان و 

پیگیری رفع مشکلات است.

منابعمالیدولتازدرآمدهاینفتیدرمدارصعوداست

طبق بخش اول لایحه بودجه 14۰4 میزان منابع حاصل از نفت، گاز و 
فراورده های نفتی نسبات به سال 14۰3 معادل 32 درصد رشد خواهد 
داشت.طبق بخش اول لایحه بودجه 14۰4 منابع حاصل از نفت، گاز و 
فراورده های نفتی در لایحه بودجه ســال 14۰3 معادل 15 میلیون و 
94۰ هــزار میلیــارد ریال بوده که این عدد در ســال 14۰4 معادل 21 
میلیون و 7۰ هزار میلیارد ریال بوده اســت.منابع حاصل از نفت، گاز و 
فرآورده های نفتی عبارتند از، منابع حاصل از صادرات نفت خام، میعانات 
گازی، خالص صادرات گاز، فرآورده های نفتی، فروش داخلی گاز طبیعی، 
فرآورده های نفتی، خالص فروش داخلی نفت و بدهی اشخاص حقوقی 
به شرکت های زیرمجموعه وزارت نفت بابت فروش داخلی این اقلام در 

سنوات گذشته است.

سهمصندوقتوسعهملیازمنابعصادراتنفتی
چقدراست؟

در لایحه بودجه 14۰4 آمده اســت که ســهم صندوق توســعه ملی 48 
درصد از منابع حاصل از صادرات نفت و گاز است.لایحه بودجه 14۰4 
که صبح امروز از سوی رئیس جمهور تقدیم مجلس شد متشکل از چهار 
زیربخش بود که بودجه عمومی کشــور به حدود 64۰۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده است.این لایحه بودجه 14۰4 دومین بودجه بعد از تصویب 
و اجرای قانون برنامه هفتم توسعه است.در تبصره 3 لایحه بودجه 14۰4 
آمده اســت که ســهم صندوق توسعه ملی موضوع اجزای بند )ح( ماده 
)16( قانون احکام دائمی برنامه های توسعه، 48 درصد از منابع حاصل 
از صادرات نفت خام، میعانات گازی و خالص صادرات گاز است.همچنین 
در این تبصره آمده اســت 28 واحد درصد از ســهم صندوق توسعه ملی 
در قالب بدهی به صورت یک دوازدهم به دولت اختصاص می یابد. سهم 
صندوق توســعه ملی برای تهاتر بر اســاس جزء )2( بند )ح( ماده )16( 

قانون احکام دائمی به صورت حواله نفتی برابر 2۰ درصد است.

مدیرعاملشرکتبهینهسازیمصرفسوخت:
باکاهشناترازیانرژی۹۰میلیارددلاربهسرمایه

کشوراضافهمیشود

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت گفت: 3۰۰ طرح از سوی 
این شــرکت برای مدیریت مصرف و کمک به کاهش ناترازی انرژی در 
دست اقدام است.»حسین حسین زاده« افزود: اکنون ناترازی در حوزه 
بنزین، گازوئیل و برق در کشور وجود دارد.وی ادامه داد: برای کمک به 
رفع این ناترازی ها یک سری پروژه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت 
تعریف شده است که در شرکت بهینه سازی مصرف در سه حوزه صنعت، 
حمل ونقل و ســاختمان در دستور کار این شرکت قرار دارد.مدیرعامل 
شرکت بهینه سازی مصرف سوخت خاطرنشان کرد: با اجرای این طرح ها 
در پایان افق کاری تعیین شده چیزی حدود 9۰ میلیارد دلار به سرمایه 

کشور اضافه خواهد شد.

پزشکیان در 
نطق خود از 

اصلاح در 
یارانه های انرژی 
سخن گفت. با 

وجود ارائه 
قیمت 

تمام شده بنزین 
و صحبت از نیاز 

کشور به 
واردات، به نظر 

می رسد که 
دولت چهاردهم 
قصد گران کردن 
قیمت بنزین را 

دارد

اماواگرهایوارداتگازازروسیه

بازار گاز امروز ویژه و خاص است اکنون روس ها میزان 
زیادی گاز دارند که روی دست شان مانده چون اروپا 
اشباع شده، امریکا نیز به صادرکننده بزرگی تبدیل 
شده، تنها مشتری خوبی که برای روسیه مانده؛ ایران 
اســت که از همه نیازمندتر اســت، ما ناترازی داریم و 
تــوان تأمیــن مصرف داخل خودمــان را هم نداریم 
بنابراین روســیه می تواند این گاز را به ما بفروشــد؛ 

اشکالی ندارد که وارد معامله انرژی گاز و نفت و فراورده 
و خرید و فروش آن شویم این یک متد بازی در دنیا 
است، اما باید بدانیم قرار است در مقابل گاز چه چیزی 
پراخت کنیم، اگر گاز روســیه را وارد و به بازارهای 
خودمان تزریق کنیم یعنی اینکه بازار خودمان را دو 
دستی تقدیم روسیه کرده ایم یعنی اگر شرایطی فراهم 
کنیم که گاز روسیه با ارتباط مستقیم و مکانیکال از 
مسیر ایران عبور داده و به عراق ارسال شود و طرف 
حســاب نیز خودشان باشند یعنی بازار را براحتی به 
روس هــا واگذار کرده ایم.ما بزرگترین ذخایر گاز دنیا 
را قبل و یا بعد از روسیه داریم، بنابراین از نظر ذخایر 
مشکلی نداریم که بخواهیم با واردات حل کنیم مشکل 
ما این است که نمی توانیم این گاز را از زیرِ زمین خارج 
کنیــم. عوامل مختلفی هم دارد که بزرگترین عامل؛ 
مدیریت اســت، متاسفانه مدیریت دیپلماتیک ما در 
زمینه نفت و انرژی بسیار ضعیف است به طوری که 

دیگر وارد بازی گازی نمی شویم. اما از دیگر سو روس ها 
با ذخایر زیادی که داشته اند بسیار خوب عمل کردند، 
زمان شــوروی ســابق که هزینه ها بسیار پایین بود 5 
خط لوله بزرگ از سیبری تا اروپا احداث کردند و گاز 
روسیه را به حدود 24 کشور اتحادیه اروپا فروختند 
و از ایــن قضیــه به عنوان ابزار خود اســتفاده کردند. 
بنابراین شــوروی از این زاویه بسیار خوب عمل کرد 
برعکس ما که در حالی که گاز هم داشــتیم مجبور 
شــدیم از ترکمنســتان واردات داشته باشیم.امروز 
داستان تغییر کرده است، امریکا که در یک مقطعی 
وارد بازی نفتی شده بود و نفت شیل را برداشت کرد 
و بازار نفت را کلی بهم ریخت اکنون وارد بازی گازی 
شــده و در حالی که یکی از بزرگترین واردکنندگان 
گاز بــود امــروز یکی از بزرگترین صادرکنندگان گاز 
است، امریکا بخش زیادی از گاز را با خط لوله از شرق 
کانــادا وارد و بــه مصرف می رســاند؛ اکنون هم وارد 

می کند اما در عین حال به حدی گاز دارد که همان 
گاز را به کشــور کانادا در ســاحل شرقی می فروشد و 
درآمدزایی می کند، بنابراین امروز امریکا نقش بسیار 
تعیین کننــده ای در بــازار انرژی چه در بخش نفت و 
چه گاز دارد. همســایه های ایران مثل امارات، کویت 
و عمان براحتی می توانستند از ما گاز بخرند اما اکنون 
گاز مایع را از امریکا وارد می کنند یعنی بازار ایران در 
منطقــه را هم علاوه بر قطر؛ امریکا گرفته اســت.ما 
چندین ســال اســت در مورد خط لوله صلح صحبت 
می کنیم اما کسی اقدام نهایی تعیین قیمت و اقدامات 
جــدی مربوط به صادرات را انجام نمی دهد، از زمان 
بی نظیر بوتو برای صدور گاز ایران به این کشور مذاکره 
کردیــم میلیاردهــا دلار خرج کردیم و خط لوله را به 
مرز این کشــور کشــانده ایم اما کار را سر قیمت هنوز 
به خاتمه نرسانده ایم و اکنون چندین سال گذشته و 

همچنان این پروژه معطل است.

سیدمهدیحسینی
کارشناس  انرژی 
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اطلاعیازافزایشقیمتبنزیندرسالآیندهندارم
نایب رئیس مجلس در خصوص اینکه اگر در بودجه قیمت 
حامل های انرژی افزایش یافته باشد مجلس با آن موافقت 
می کنــد یــا نه، تاکید کرد: در این باره صحن علنی مجلس 

و نمایندگان تصمیم نهایی را خواهند گرفت.
علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس، در پاسخ به این سؤال که 

چقــدر احتمــال دارد صحبت های رئیس جمهور در صحن 
علنی مبنی بر اینکه قیمت بنزین تمام شــده در کشــور 8 
هزار تومان است، برای آماده کردن اذهان عمومی به منظور 
افزایش قیمت بنزین در سال آینده باشد، گفت: من اطلاعی 
از افزایــش قیمت حامل های انرژی و به صورت اختصاصی 

بنزیــن ندارم، اما قطعاً اگر دولت بخواهد قیمت حامل های 
انرژی را افزایش دهد حتماً باید با مجلس هماهنگ کند.

نیکزاد درباره اینکه دولت باید به صورت قانونی درخواست 
خــود را به صحــن بیاورد و نظر مجلس را جلب کند گفت: 

بله.

 علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس:
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360313010006904 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوکان 
تصرفــات مالکانه بــلا معارض متقاضی آقای جمال صدیق پور فرزند عثمان بشــماره 
شناسنامه 9218 در ششدانگ یک باب خانه به مساحت 189.10 متر مربع قسمتی از پلاک 
130- اصلی واقع در بوکان خیابان مولوی شــرقی کوچه پوشیه ر7 خریداری از مالکین 
رسمی آقایان طه و منصور هر دو ایلخانی زاده و عبدالرحمن سیادت و خانم جمیله ایلخانی 
زاده مع الواســطه محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/07/17- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/02 

خالد خانه بیگی- رئیس ثبت اسناد و املاک   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360310016005222 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود 
آباد تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای /خانم امید عباســی فرزند علی بشــماره 
شناسنامه 10 صادره از محمود آباد در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 
371.17 متر مربع پلاک 4771 فرعی از 13 اصلی بخش 10 واقع در آهو محله خریداری از 
مالک رسمی آقای حسین کریمی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 

مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضــای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد.شناسه آگهی: 1801928
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/07/17- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/02

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شماره 140360329012004468 مورخ 1403/06/17 هیات اول / دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک گرمسار  تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای / خانم 
مهدی یزدی فرزند نوروز علی بشماره شناسنامه 395 کدملی  4609408783 صادره 
از گرمسار در ششدانگ یک قطعه زمین محصور به مساحت 341/93 متر مربع پلاک 
195 فرعی از 1 اصلی واقع در حسین آباد حاج تقی گرمسار خریداری از مالک رسمی 
اقای / خانم مع الواسطه از عیسی رنجبر محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
 شناسه آگهی: 1811343

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/02-تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/19
حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شماره 140360329012004746 مورخ 1403/06/17 هیات اول / دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک گرمســار  تصرفات مالکانه  بلامعارض 
متقاضی اقای / خانم جواد قاسمی افضل فرزند حبیب الله بشماره شناسنامه 199 
کدملی  0793513571 صادره از سبزوار در ششدانگ یک قطعه زمین محصور 
با بنای احداثی  به مســاحت 160 متر مربــع پلاک 9 فرعی از 25 اصلی واقع در 
شــاهبداغ شهرستان  گرمســار خریداری از مالک رسمی اقای / خانم شاهپور 
پازوکی  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. 
 شناسه آگهی: 1811596

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/02- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/19
حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی مفقودی 
برگ ســبز خودروی کامیون-زباله کش سیســتم هیوندای تیپ HD78  مدل 1402  به رنگ 
  N31GAT7PPPC364272 به شماره شاسی D4DDPJ709509 سفید  به شماره موتور
به شماره پلاک 27 ع 924 ایران 95 به نام  شهرداری میرجاوه به شماره ملی 0903439 مفقود 
سیستان و بلوچستان و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

آگهی مفقودی مدارک خودرو 
سند کمپانی و برگ سبز خودروی سواری سیستم سپند تیپ پی کی  مدل 1381  به رنگ 
کرم  به شماره موتور M11101532به شماره شاسی PSW68F0001076به شماره 
پلاک 17 و 858 ایران 13 به نام  سید افروز روزبه به شماره ملی 1285135652 مفقود و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد.  
یاسوج  

اطلاعیه پذیرش عضو 
 انجمن صنفی کارفرمایی شرکت  خدماتی و پشتیبانی شهرستان دنا 

به استناد  ماده 131 قانون کار  و آیین نامه مصوب  ه یات وزیران  انجمن صنفی با عنوان  
فوق  در شرف تاسیس می باشد 

کلیه کارفرمایان شاغل در صنف  مزبور  در صورت تمایل  به عضویت  از تاریخ انتشار  این 
اطلاعیه  ظرف 7 روز می توانند  درخواست کتبی خود را  به نشانی  یاسوج بلوار مطهری  
روبروی انتقال خون  ساختمان افشار و احد 4  یا شماره 09114056724  ارسال یا فاکس 

نمایند. 
ه یات موسس .

1: یاسر رئیسی نژاد 2: داریوش کرمی 3: شهاب هدایت مقدم 
تلفن 09114056724 - 09173433747

نماینده ه یات موسس  یاسر رئیسی نژاد   

آگهی مفقودی
برگ سبز وسند وکارت وپلاک سواری ام وی ام S11_110 SQR7111مدل 1389رنگ ابی متالیک 
به شماره موتور MVM4725FGA015745وشاسی NATEBAEBX91002210وشهربانی 

ایران 65-312س34 به نام امین الله رجعتی رابرمفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.  
یزد  

آگهی مفقودی 
برگ سبز خودروی کامیون سیستم ایسوزو مدل 85  به رنگ قرمز  به شماره موتور 
149056 به شماره شاسی NAG085NQRF00289  نوع کاربری آتش نشانی به 
نام  شهرداری میرجاوه به شماره ملی 0903439 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 
سیستان و بلوچستان  

در جلسه تقدیم لایحه بودجه 14۰4 توسط دولت 
بــه مجلس، اظهاراتــی در رابطه با بنزین 8۰۰۰ 
تومانی از ســوی رئیس دولت مطرح شد. با توجه 
به این صحبت های مسعود پزشکیان بار دیگر بوی 

افزایش قیمت بنزین به مشام می رسد.
مســعود پزشکیان، رئیس دولت چهاردهم، صبح 
امروز با حضور در صحن علنی مجلس، اولین لایحه 

بودجه دولت چهاردهم را تقدیم مجلس کرد.
او با حضور در پشــت تریبون مجلس، اعلام کرد 
که مصرف بنزین در سال جاری 4۰ درصد بالاتر 
از ســال 98 بوده و هزینه تمام شــده تولید بنزین 
بدون لحاظ قیمت نفت حدود 8۰۰۰ تومان است.

وی همچنین در رابطه با واردات بنزین بیان کرد: 
امســال حدود 9۰ هزار میلیارد تومان باید برای 
واردات بنزین هزینه شــود. در صورت ادامه این 
روند ســال آینده بایــد 13۰ هزار میلیارد تومان 
بنزین وارد شــود که هر لیتر بنزین وارداتی بین 

3۰ هزار تا 4۰ هزار تومان هزینه دارد.
قیمت تمام شــده بنزین بدون احتساب نفت  ��

خام
این اظهارات که در جلسه تقدیم لایحه بودجه به 
مجلس مطرح شــد، نکات بسیاری دارد. از جمله 
قیمت تمام شده بنزین که خود همواره موضوعی 

موردمناقشه بوده است.
پزشکیان قیمت تمام شده بنزین را بدون احتساب 
نفت که شامل هزینه پالایش، هزینه حمل فرآورده 
و هزینه جایگاه دار است، مطرح می کند. در واقع 
هزینه استخراج نفت یا عمداً یا سهواً توسط او ذکر 

نمی شود.
هزینه استخراج نفت، موضوعی است که همواره 

موردمناقشــه بوده است. بسیاری از کارشناسان 
نســبت به احتســاب قیمت نفت خام در قیمت 
تمام شده بنزین انتقادات خود را بیان کرده اند. بنا 
بر نظر این گروه از کارشناسان، نفت کالایی ملی 
است و پیش تر به پالایشگاه ها داده می شد و آن ها 

حق العمل دریافت می کردند.
اما اکنون رویه تفاوت دارد. قیمت تمام شده بنزین 
اگــر با احتســاب نفت خام باشــد، یعنی هزینه 
اســتخراج، هزینه پالایش، هزینه حمل و هزینه 

جایگاه دار در آن محاسبه شده است.
یعنی خود قیمت نفت تولیدی کشــور نیز در آن 
محاســبه می شــود. این دقیقاً همــان موضوع 
موردمناقشــه است. حال باید گفت که آیا هزینه 
8۰۰۰ تومانی بنزین که پزشکیان مطرح کرد، با 

احتساب هزینه استخراج است یا خیر؟
در همین زمینه باید گفت که حمید پورمحمدی، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، در نشست خبری 
روز اول آبــان مــاه ضمن انتقاد از مصرف بی رویه 
بنزین عنوان کرد که اگر قیمت نفت صفر در نظر 
گرفته شود، هزینه رسیدن بنزین به دست مردم 

8۰۰۰ تومان است.
از ارقام ارائه شــده توســط این دو مقام مســئول 
می توان دریافت که هزینه اســتخراج نیز در رقم 
8۰۰۰ تومانــی لحاظ نشــده و این قیمت بدون 

احتساب نفت خام است.
بی توجهی مقامات به حســاس بودن موضوع  ��

بنزین
گذشــته از این موضوع باید گفت مســئله بنزین 
پس از آبان 98، یک موضوع حیاتی و امنیتی در 
جامعه به حســاب می آید. از این رو، مقامات باید 
نسبت به هر اظهارنظری در مورد بنزین دقت کافی 
به خرج دهند. با توجه به اظهارات امروز پزشکیان، 
مشخص شد که این گونه نیست و از لایحه بودجه 
ســال آینده بوی افزایش قیمت بنزین بلند شده 

است.
ازجمله آنکه رئیس دولت علاوه بر تکرار چندباره 
هزینــه 8۰۰۰ تومانــی بنزین، بر موضوع اصلاح 
یارانه های انرژی هم تاکید کرد. این بدان معناست 
که اگر قرار اســت هر اقدامی به جهت اصلاح در 
یارانه هــای انــرژی صورت بگیــرد، رقم بنزین 
درنهایت به 8۰۰۰ تومان خواهد رســید. چراکه 
این رقم، عددی است که رئیس دولت چهاردهم 
بــه عنوان قیمت غیریارانه ای بنزین مطرح کرده 

است.
نکته جالب توجه آن جاســت که ناصر عاشوری، 
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش 
نفت در گفتگو با صداوســیما در ابتدای مهرماه 
ســال جاری اعلام کرد طبق آخرین محاسبات، 
قیمت تمام شده بنزین در کشور با احتساب نفت 

خام 3۰ هزار تومان است.
باید گفت که تفاوت ارقام ارائه شده توسط مقامات 
مختلف، به دلیل لحاظ شدن قیمت نفت در روند 
محاســبات قیمت بنزین اســت. موضوعی که به 

دلیل ملی بودن نفت، همواره مناقشــات بسیاری 
را با خود به همراه داشته است.

از ایــن رو، بایــد گفت که وقتی از هزینه 3۰ هزار 
تومانــی بنزیــن صحبت به میان می آید، در واقع 
فضا به حاشــیه می رود. چراکه قیمت تمام شــده 
بنزین، طبق اظهارات پزشــکیان 3۰ هزار تومان 
نیســت و در واقع بدون احتســاب نفت خام باید 
محاسبه شود. لازم است که مقامات در ارائه اعداد 
و ارقــام دقت کنند؛ چراکــه جامعه نمی تواند به 
ســادگی از کنار موضوع قیمت حامل های انرژی 

بگذرد.
دولت قصد اصلاح قیمت بنزین را دارد؟ ��

پزشــکیان در نطق خــود از اصلاح در یارانه های 
انرژی سخن گفت. با وجود ارائه قیمت تمام شده 
بنزین و صحبت از نیاز کشــور به واردات، به نظر 
می رســد که دولت چهاردهــم قصد گران کردن 

قیمت بنزین را دارد.
مشــخص نیست که این موضوع چه زمانی انجام 
شود ولی با توجه به این که در زمان تقدیم لایحه 
بودجه 14۰4 مطرح شــد، شــاید دولت در سال 
14۰4 اقداماتی را به جهت گران کردن بنزین در 

دستور کار خود داشته باشد.
با توجه به اهمیت موضوع قیمت بنزین، هم چنان 
برنامه دقیقی به جهت اصلاح قیمت آن ارائه نشده 
است. معلوم نیست که این اصلاح به شکل گام به 
گام انجام می شود یا مانند دفعات قبل به یک باره 
و یک شــبه قرار اســت قیمت بنزین افزایش سه 

برابری داشته باشد؟
پیش شرط های اقدامات بنزینی ��

کارشناســان پیش از این بارها تاکید کرده اند که 
قبــل از هرگونه اقدامــی به جهت اصلاح قیمت 
حامل هــای انــرژی، باید در مــورد خودروهای 
پرمصرف و کیفیت پایین بنزین تولیدی، اقداماتی 
انجام شود.خودروهای در حال تردد در ایران، بیش 
از ســه تا چهار برابــر خودروهای خارجی بنزین 
مصرف می کنند. این بدان معناســت که بخش 
عمــده افزایــش مصرف بنزین بــه دلیل وجود 
خودروهــای پرمصرف و اســقاطی در حال تردد 

اســت.نکته دیگر موضــوع کیفیت پایین بنزین 
تولیدی است. ناصر عاشوری، دبیر انجمن صنفی 
کارفرمایــی پالایــش نفــت، اول مهرماه در یک 
گفتگــوی تلویزیونی اعــلام کرد به منظور تولید 
بنزین بیشــتر و تأمین نیازهای کشــور، دولت 
درخواســت کرده بنزین یورو 4 و یورو 5 کمتری 
تولید شود.این بدان معناست که مسئولان عمداً 
کیفیت بنزین را پایین نگه داشتند تا بتوانند بیشتر 
تولید کنند. حال آنکه در نظر نگرفته اند که کیفیت 
پایین بنزین تولیدی به معنی مصرف بیشتر است. 
خودروها وقتی مجبور به سوخت رسانی از طریق 
بنزیــن بی کیفیت می شــوند، علنــاً با مصرف و 
ســوخت گیری بیشتری توســط موتور خودرو 

مواجه خواهند شد.
دولــت به خیال خــود راهکاری به جهت جبران 
ناترازی پیدا کرده اســت اما خود موجب افزایش 

مصرف بنزین شده است.
مسئولان شبانه روز در مورد افزایش مصرف بنزین 
گلایــه می کننــد و آن را عامل ناتــرازی بنزین 
می داننــد. در حالی که افزایــش مصرف بنزین 
مســتقیماً به دلیل سیاست های دولت در زمینه 
کاهــش کیفیت بنزیــن و وجــود خودروهای 

پرمصرف رقم خورده است.
باید گفت در کنار مناقشات موجود در مورد قیمت 
تمام شده بنزین، باید به پیش شرط های اقدامات 

قیمتی در زمینه بنزین توجه شود.
مردمی که روز به روز شاهد تورم و افزایش هزینه ها 
هستند، تاب و توان تحمل افزایش هزینه ها و ثابت 

ماندن درآمدهای خود را ندارند.
هر ســاله دســتمزدهای افراد از هزینه های آن ها 
عقب می ماند و این موضوع نمی تواند بیش از این 
ادامه دار باشد.این موارد، تنها بخشی از موضوعاتی 
هستند که دولت چهاردهم قبل از هر اقدامی در 
زمینه بنزین باید به آن توجه کرده و با کارشناسان 
این حوزه مشورت کند و تمامی جوانب را در نظر 
بگیرد.در غیر این صورت، بنزین موضوع ساده ای 
نیســت و قطعاً بحران های اقتصادی، اجتماعی و 
اقتصادی بزرگی را با خود به همراه خواهد آورد.

چالش بزرگ 
بنزینی 
پزشکیان!

 لایحه بودجه 1404 بوی
 افزایش قیمت بنزین می دهد؟
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هوشمندسازیشهردردستشهروندان

در شــهرهای هوشــمند همه چیز ســاده تر و ارزان تر و سهل تر 
پیش می رود البته بشــرطی که زیرساخت مناسب و قابل اتکاء 
آن فراهم آمده باشــد. وقتی از شــهرهای هوشــمند صحبت 
می کنیم، اصطلاحات تکنولوژیکی و دیجیتالی غالب هســتند. 
موضــوع ایــن اســت که چگونه اینترنت اشــیا، حســگرها، و 
اتوماســیون، در میان همه چیزهای دیگر زندگی، شــهر ما را 
تغییر داده و نوآوری می کند و چگونه زندگی را برای شهروندان 

بهتر می کند؟
برای پرداختن به موضوعات مرتبط با شــهر هوشمند مهم این 
اســت که تعریف و اجرای »شهر هوشمند« بدست شهروردان 
اســت، و هرچه شــهروند محورتر شــود ثبات بیشتری خواهد 
داشــت و موجی از ابتکارات شــهر هوشمند را فرا می گیرد. این 
بر دو چیز متکی است: اولاً، ما باید نحوه نگرش به شهر هوشمند 
را بازتعریــف کنیــم، از تعاریفی که صرفــاً بر فناوری به عنوان 
عصــای جادویی بــرای حل همه چالش های شــهری تمرکز 
می کننــد، دور شــویم و در عــوض فناوری را بــه عنوان یک 
عنصرتوانمندســاز یا ابزار بالقوه در نظر بگیریم و ســعی کنیم 
مدیریت شــهری »هوشــمند« و جامعه محور گردند و ثانیاً، ما 
باید بر مفهوم »هوشمندی« بیشتر متمرکز شویم وکاری کنیم 

مشارکت فعال شهروندان را نظاره گر باشیم.
پروژه های هوشــمندانه شهری اغلب مرتبط با جامعه هستندو 
شهروندان نیاز خود را بهتر از هر کس دیگری می شناسند. این 
بدان معناست که طرح های شهر هوشمند که با کمک شهروندان 
هدایت می شــوند، با استقبال و حمایت بیشتری روبرو هستند 

و در نتیجه موفق تر و پایدارتر هستند.
وقتی از هوشــمندی در شــهر صحبت می کنیم این نکته حائز 
اهمیت اســت که حتی اگر افراد و شــهروندان بطور فیزیکی در 
یک پروژه اجتماعی مدیریت یا مشــارکتی نداشــته باشــند، 
می توانند در عوض به صورت مجازی مشــارکت کنند. این امر 
باعث می شود ایده هایی برای شهر هوشمند آتی که با تحقیقات 
و ایده های ســاکنان ایجاد شــده است، هدفمندتر و در نتیجه 
مقرون به صرفه تر و مؤثرتر باشــد. حتی می توان روی ســرمایه 
گذاری شــهروندان در پروژه های شــهر هوشمند حساب کرد و 
در نتیجه افراد هوشمند بیشتر احساس می کنند که جامعه شان 
خود ارزش دارند و این، انسجام اجتماعی را بهبود می بخشد.

شهروند هوشمند نه تنها به استفاده روزانه از فناوری دیجیتال 
عادت کرده اســت، بلکه فردی اســت که احساس قدرت و حق 
مشــارکت فعالانه در طراحی و بهبود خدمات عمومی آنلاین 
بنفع خود و بنفع شــهر خود می کند و خود را در بهســازی امور 
شــهری ذینفع می داند. علاوه بر وجود فن آوری ها، شبکه های 
حســگر، پایگاه هــای اطلاعاتــی در همه جای شــهر که برای 
شهروندان بایستی قابل استفاده باشد، شهرآگاه و هوشمند باید 
روح هم داشــته باشــد، به همین دلیل است که ساختمان ها و 

خدمات هوشمند به شهروندان هوشمند فعال نیاز دارد.
با رشد سریع جمعیت جهان، جمعیت شهری در دهه های آینده 
بــه طــور قابل توجهی افزایش یابد. این نگرانی وجود دارد که با 
توجه به آنکه منابع ســیاره محدود است آیا فناوری های جدید 
در شهرهای هوشمند می توانند پاسخی به نیازهای فعلی و آتی 
جمعیت شــهر باشند؟ پیشــرفت های تکنولوژیکی پیشرفته، 
شــکل اکوسیســتم و وضعیت آب و هوایی و زیست محیطی ما 
را تغییــر می دهنــد، تغییر محیط جامعه، محیط زندگی و کار، 
سیســتم های حمل و نقل، شــبکه های انــرژی، مراقبت های 
بهداشــتی، ارتباطات، و آموزش و پرورش چگونه با بکارگیری 
فناوری به انبوه چالش های شهری پاسخ خواهند داد و در عین 
حــال رفــاه عمومی را تضمین خواهند کــرد؟ کیفیت زندگی 
ساکنان شهرها را چگونه با فن آوری ها بهبود می بخشند و آیا 
می تــوان اطمینــان حاصل کرد که انســان همچنان در مرکز 
تصمیــم گیری هــا و الویت زمانبندی و برنامه ریزیها قرار دارد و 
ایفــای نقــش می کند؟این هــوش مصنوعی هایی که بکمک 
هوشــمند سازی شهری می شــتابند، مهارت هایی دارند که ما 
آن هــا را نداریــم، بنابراین در پاســخ به انتقــادات فزاینده از 
استراتژی های نوظهور »شهرهای هوشمند« در سراسر جهان، 
تعدادی از افراد و مؤسســات تلاش کرده اند از بحث شــهرهای 
هوشــمند به سمت تمرکز بر »شهروندان هوشمند« بروند.لذا 
شــهروندان هوشــمند افرادی هستند که تصمیمات عاقلانه و 
پایداری با احتســاب منفعت جمعی ومدیریت منابع می گیرند 
که به کیفیت زندگی عمومی شهری و معابر عمومی و فضاهای 
عمومی کمک می کنند و مهم این است که آیا شهرهای هوشمند 
زمینه ایده آلی را برای ظهور کارآفرینی پایدار توســعه مقاصد 

دیگر مطرح شده در مدیریت شهری کمک می کنند؟

دستورپزشکیانبهوزیردادگستریدرباره
نیلوفرحامدیوالههمحمدی

مسعود پزشکیان، رئیس دولت چهاردهم به اجرای حکم نیلوفر 
حامدی و الهه محمدی واکنش نشان داد.

مســعود پزشــکیان، رئیس دولت چهاردهم، صبح  دیروز)سه 
شنبه 1 آبان ماه( تهران را به مقصد روسیه ترک کرد. در همین 
راســتا، فیلمی از رئیس جمهوری در فضای رســانه ای منتشر 
شده است که قبل از سوار شدن به هواپیما، خطاب به رحیمی، 
وزیر دادگستری گفت: هوای ]آن[ خبرنگاران را داشته باشید. 

وزیر دادگستری هم با تاکید گفت: انجام می دهیم.
گفتنی اســت نیلوفر حامدی و الهه محمدی 2 روزنامه نگاری 
بودند که در جریان ناآرامی های ســال 14۰1 بازداشــت شدند 
و در چند روز گذشــته ابلاغیه اجرای حکم 5 ســال زندان آنان 
صادر شــد. پس ازآن هم فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت 
گفت: دولت پیگیر موضوع پرونده نیلوفر حامدی و الهه محمدی 

است.

پریساحاجیمحمدی
دکتری کسب و کار 

DBA حرفه ای

جایگاهعلمدرتوسعهپایدار

توسعه پایدار به معنای تأمین نیازهای امروز بدون به خطر انداختن توانایی نسل های 
آینده برای تأمین نیازهای خود است. این مفهوم از دهه های اخیر به یکی از اصلی ترین 
اهداف جوامع جهانی تبدیل شــده اســت و جنبه های مختلفی همچون حفاظت از 
محیط زیســت، عدالت اجتماعی و رشــد اقتصادی را شــامل می شود. در این میان، 
"علم و فناوری" نقش بی بدیلی در تحقق توسعه پایدار ایفا می کنند. یکی از ارکان 
اساســی توســعه پایدار، "حفاظت از محیط زیســت" اســت. علم محیط زیست و 
فناوری هــای نویــن بــه ما این امکان را داده اند که منابع طبیعی را به شــکلی پایدار 
مدیریت کنیم. پژوهش های علمی در زمینه تغییرات اقلیمی، آلودگی هوا و آب، از 
بین رفتن تنوع زیستی و جنگل زدایی به سیاست گذاران و نهادهای بین المللی کمک 
می کند تا راهکارهای مناسبی برای مقابله با این تهدیدات ارائه دهند. به عنوان مثال، 
"پژوهش های علمی در زمینه انرژی های تجدیدپذیر" منجر به توسعه فناوری هایی 
مانند انرژی خورشــیدی و بادی شــده اند که مصرف ســوخت های فسیلی و انتشار 
گازهای گلخانه ای را کاهش می دهد.علم نقش مهمی در "بهینه سازی مصرف منابع 
طبیعی" نیز دارد. دانشمندان و پژوهشگران با ارائه روش های نوآورانه برای استخراج 
و استفاده از منابع آب، خاک و مواد معدنی، به جلوگیری از هدررفت این منابع کمک 
کرده اند. به عنوان مثال، توســعه فناوری های کشــاورزی هوشمند و روش های نوین 
آبیاری در مناطق خشک و کم آب به بهره وری بیشتر از منابع موجود و کاهش فشار 
بر محیط زیست منجر شده است. همچنین تحقیقات در حوزه های مرتبط با بهره وری 
انرژی و مدیریت منابع به ما این امکان را می دهد که استفاده بهینه تری از انرژی ها 
داشــته باشــیم.یکی دیگر از جنبه های مهم توسعه پایدار، "سلامت عمومی" است. 
علم پزشکی با ارائه نوآوری های مختلف، نقش کلیدی در ارتقاء سلامت جوامع ایفا 
می کنــد. بهبــود سیســتم های بهداشــتی، پیشــرفت در تحقیقــات دارویی و 
واکسیناسیون های عمومی از جمله عواملی هستند که از طریق پژوهش های علمی 
امکان پذیر شــده اند. توســعه پایدار مســتلزم جوامعی ســالم و پویاست که علم با 
پیشرفت های مستمر خود در این زمینه، به تحقق این هدف کمک می کند. توسعه 
پایدار تنها به جنبه های محیطی و اقتصادی محدود نمی شود، بلکه "عدالت اجتماعی" 
نیز از ارکان آن به شمار می رود. علم می تواند نقش تعیین کننده ای در رفع نابرابری ها 
و افزایــش دسترســی عمومی به منابع و فرصت هــای برابر ایفا کند. "تحقیقات در 
حوزه هــای اجتماعــی و اقتصــادی" می توانــد به بهبود سیاســت های عمومی و 
برنامه ریزی هــای اقتصــادی منجــر شــود که از طریــق آن، تفاوت های طبقاتی و 
نابرابری های اجتماعی کاهش یابد. همچنین دستاوردهای علمی در زمینه آموزش 
و فناوری اطلاعات باعث شده است که جوامع به دانش و اطلاعات بیشتر دسترسی 
داشته باشند و در نتیجه فرصت های برابر برای رشد و پیشرفت فراهم شود.  اقتصادی 
بدون در نظر گرفتن منابع محیطی و اجتماعی، نمی تواند به پایداری منجر شود. اما 
علم با ایجاد نوآوری ها و فناوری های جدید، به "رشد اقتصادی پایدار" کمک می کند. 
به عنوان مثال، توســعه "فناوری های سبز" در حوزه های مختلف مانند حمل ونقل، 
ساختمان ســازی و صنعت به کاهش مصرف انرژی و کاهش آلاینده ها منجر شــده 
است. این نوآوری ها علاوه بر حفظ محیط زیست، به ایجاد فرصت های شغلی جدید 
و افزایش بهره وری اقتصادی نیز کمک می کنند. از سوی دیگر، توسعه فناوری های 
دیجیتال و ارتباطی نیز به بهبود کارایی اقتصادی و کاهش هزینه ها در بســیاری از 
صنایع منجر شده است.ناگفته نماند برای دستیابی به توسعه پایدار، تصمیم گیری های 
سیاستی دقیق و بر اساس شواهد علمی ضروری است. "علم و پژوهش های آکادمیک" 
می توانند سیاســت گذاران را در درک بهتر چالش های موجود و یافتن راه حل های 
کارآمد یاری کنند. به عنوان مثال، سیاست گذاری های مبتنی بر پژوهش های علمی 
در زمینه مدیریت منابع آب، مقابله با تغییرات اقلیمی و ایجاد زیرساخت های پایدار 
می تواند به کشــورها کمک کند تا به اهداف توســعه پایدار نزدیک شوند.در نهایت، 
علم به عنوان یکی از اصلی ترین محرک های توســعه پایدار شــناخته می شود. بدون 
اســتفاده از دســتاوردهای علمی و فناوری های نوین، رســیدن به توسعه ای که هم 
نیازهای نسل حاضر را تأمین کند و هم توانایی نسل های آینده را به خطر نیندازد، 
امکان پذیر نخواهد بود. "نقش علم در مدیریت منابع، حفاظت از محیط زیســت، 
ارتقاء سلامت عمومی، کاهش نابرابری ها و رشد اقتصادی پایدار" غیرقابل انکار است.
بدون شــک حمایت از پژوهش های علمی و گســترش آموزش علمی  به ویژه در 

دانشگاه ها می تواند به تحقق هر چه سریع تر اهداف توسعه پایدار کمک کند.

یارانهبگیرانسالآیندهاعلامشدند

براســاس لایحه بودجه 14۰4، ســازمان هدفمندسازی یارانه ها موظف است یارانه 
نقدی، مستمری خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان 
بهزیســتی کشــور و یارانه آرد و نان )خرید  تضمینی گندم( را مســتقیماً به حساب 
ذی نفــع نهایــی پرداخت کند.رئیس جمهور دیروزبخش اول لایحه بودجه 14۰4 را 
تقدیم مجلس کرد که دومین بودجه بعد از اجرای قانون برنامه هفتم توسعه است. 
طبق ماده 182 اصلاحی آیین نامه داخلی مجلس، دولت موظف است لایحه بودجه 
سالانه کل کشور را در دو بخش ماده  واحده )مشتمل بر احکام مورد نیاز برای اجرای 
بودجه کل کشور و سقف منابع بودجه عمومی دولت به تفکیک درآمدها و واگذاری 
دارایی های ســرمایه  ای و مالی و اجزای اصلی آنها( و جداول تفصیلی شــامل ارقام 
بودجه به مجلس تقدیم کند که دیروز بخش اول به مجلس ارائه شد. در این لایحه 
بودجه 14۰4 آمده است سازمان هدفمندسازی یارانه ها موظف است، یارانه نقدی، 
مستمری خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی 
کشور و یارانه آرد و نان )خرید  تضمینی گندم( را مستقیماً به حساب ذی نفع نهایی 
پرداخت کند. تعیین ذی نفع نهایی در بخش یارانه نقدی، مستمری خانوارهای تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و  سازمان بهزیستی کشور با پیشنهاد سازمان 
برنامــه و بودجــه کشــور و همــکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و ســازمان 
هدفمندسازی یارانه ها و در بخش یارانه آرد و نان خرید تضمینی گندم  با همکاری 
وزارت جهاد کشــاورزی صورت می گیرد. آیین نامه اجرایی این بند توســط سازمان 
برنامه و بودجه کشور و با همکاری دستگاه های اجرایی مذکور )مرتبط( ظرف  مدت 
حداکثر یک ماه از لازم الاجرا شدن این قانون به تصویب هیئت وزیران خواهد رسید .

طبق لایحه بودجه 14۰4 دولت قصد دارد میزان 
انتشار اوراق دولتی را در سال آینده 175 درصد 
افزایش دهد. طبق نظر کارشناسان این فرایند از 
طریق کاهش تمایل به سرمایه گذاری، ضربه های 
زیــادی به بخش تولید خواهد زد. انتشــار اوراق 
باعث کاهش جذابیت و ورود پول به بازار ســهام 

می شود.
سیاســت گذار در زمان هایــی کــه قصد کاهش 
نقدینگی از سطح جامعه دارد، تصمیم به انتشار 
اوراق دولتی می گیرد. همچنین این کار در برخی 

مواقــع برای تأمین کســری بودجــه نیز انجام 
می شود.

از معایب انتشار اوراق می توان به کاهش جذابیت 
و ورود پول به بازار سرمایه نسبت به بازار پول با 
نرخ ســودهای جذاب اشــاره کرد؛ این رویکرد 
همچنیــن در میان مدت باعــث کاهش تولید و 
نداشــتن تمایل افراد به سرمایه گذاری در بخش 
تولید خواهد شد. باید تاکید کرد این شرکت های 

تولیدی در بورس پذیرش و عام المنفعه است.
تأثیر افزایش انتشار و فروش اوراق دولتی بر بازار 

سرمایه چیست؟
بر اســاس لایحه بودجه سال 14۰4 دولت قصد 
دارد میــزان فروش و واگــذاری اوراق مالی را از 

2,55۰,۰۰۰ میلیارد ریال به عدد 7,۰۰۰,۰۰۰ 
میلیارد ریال افزایش دهد.

این عدد به نســبت بودجه سال 14۰3 به میزان 
175 درصد افزایش پیدا کرده است. البته به نظر 
می رسد این اقدام به منظور کنترل تورم و کاهش 
کسری بودجه دولت در سال آینده صورت خواهد 
گرفت.گفتنی اســت طبق آمار، سقف واگذاری 
دارایی های مالی در سال 14۰4، استقراض دولت 
از صندوق توســعه ملی 54۰ هزار میلیارد تومان 
در نظر گرفته شــده اســت که آسیب جدی ای به 
منابــع این صندوق وارد خواهد کرد چراکه یکی 
از اهداف این صندوق پشتیبانی از اقتصاد کشور 

در مواقع بحرانی است.

بر اساس متن اول کلیات لایحه بودجه سال 14۰4 
که دیروز توســط رئیس دولت تقدیم مجلس شد، 
مالیــات خودروهای لوکــس با قیمت بیش از پنج 
میلیارد تومان یک درصد تعیین شد. اما مبنای این 
مالیات چیســت؟ آیا قرار اســت لوکس سواران بار 

دیگر زیر تیغ سازمان مالیاتی بروند؟
تکیــه دولت بر درآمدهای مالیاتی طی ســال های 
اخیر برای تأمین بودجه جاری کشور باعث شده تا 
مالیــات بــر خودروهای لوکس هم به یکی از منابع 

درآمدی دولت تبدیل شود. 
از سال 14۰۰ دریافت چنین مالیاتی به اجرا درآمد 
و شــرایط بدیــن گونه بود که اگــر مجموع ارزش 
خودروهای فردی بیشتر از یک میلیارد تومان بود، 
باید درصدی از آن به عنوان مالیات پرداخت می شد. 
امسال نیز مبنای تشخیص خودروهای لوکس رقم 
3,5 میلیارد تومان قرار گرفت، اما تا کنون بیش از 
1۰۰ هــزار مودی مالک خودرو لوکس اعتنایی به 
پیامک پرداخت مالیات نداشته اند. حال در چنین 
شــرایطی دولت مبنای اخذ مالیات از خودروهای 
لوکس را برای ســال آتی پنج میلیارد تومان قرار 

داده است. 
نحوه مالیات ستانی اشتباه است! ��

امیرحسن کاکائی، عضو هیئت علمی دانشگاه علم 
و صنعت، در رابطه با علت اخذ مالیات از دارندگان 
خودروهــای لوکس بــه تجارت نیوز گفت: بهترین 
روش حکمرانی در دنیا اخذ مالیات اســت و مردم 
موظــف بــه پرداخت آن هســتند، امــا این نوع از 
مالیات ســتانی در ایران ســاز  و کار اشتباهی دارد و 
صرفاً در صورت نبود تورم مشروعیت پیدا می کند. 
او ادامه داد: کنترل تورم و مالیات ســتانی  صحیح، 
باید در دستورکار دولت قرار بگیرد و دولت نسبت 
به آن پاســخگو باشــد. حتی ارزش گذاری موارد 
مالیاتی، از مواردی هســتند که باید مورد نظارت 
دســتگاه ها قرار گرفته و باعث قیمت سازی و تورم 

بیشتر نشود.
این عضو هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت شیوه 
مالیات ســتانی دولت را این طور تشریح کرد: اغلب 
مالــکان این دســت از خودروها، کالای خود را در 
ســال های گذشــته با قیمت پایین تری خریداری 
کرده انــد و در نتیجــه تورم، قیمت روز خودرو آنها 
بیش از پنج میلیارد تومان ارزش گذاری می شــود. 
بنابراین، نتیجه تورم ایجادشده توسط دولت، مردم 

را مجبور به پرداخت خسارت کرده است.
تورم، مالیات و تورم دوباره؛ چرخه معیوب فلاکت

از دیدگاه کاکایی این نوع از مالیات ســتانی، تورم 
بیشــتر به بــار مــی آورد. چراکه عمــده مالکان 
خودروهــای بــالای پنج میلیارد تومان از صاحبان 
قدرت هستند و در نتیجه اجبار به پرداخت مالیات، 
ایــن زیان را با ارزش افــزوده کالاهای مورد عرضه 

خود جبران می کنند. 
به عقیده این کارشــناس صنعت خودرو، این شیوه 
مالیات ستانی نه از محل خلق ارزش و درآمد مردم، 
بلکــه از محــل ناکارآمدی نظام حکم رانی دریافت 
می شــود و بدیــن جهت کــه این چرخــه نهایتاً 
گریبان گیر عامه مردم می شــود، چرخه فلاکت نام 

می گیرد. 
او درنهایت یادآور شد: خودرو به علت تردد و انجام 
معاملات، کالایی اســت کــه امکان قاچاق ندارد و 
تحت کنترل دولت است .در نتیجه، بی اعتنایی به 
پرداخت مالیات، جریمه، منع معاملات و حتی در 

آینده توقیف خودرو را در پی خواهد داشت. 
مالیات زمین و مســکن در بودجه 1404 چقدر  ��

شد؟
رئیــس جمهوری لایحه بودجه ســال 14۰4 را به 
مجلس تقدیم کرد که بر اساس آن، جزئیات مالیات 
ســتانی دولت و معافیت های مالیاتی اعلام شــده 
اســت. اما مالیات زمین و مسکن در بودجه 14۰4 

چقدر است؟

بر اساس جزئیاتی که از لایحه بودجه منتشذ شده، 
زمین هــای فاقد اعیانی دارای کاربری مســکونی، 
اداری و تجاری، و واحدهای مسکونی که ارزش هر 
میلیــارد  پانصــد  از  بیــش  آنهــا  از  یــک 
)5۰۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰( ریال باشــد، مازاد بر این 
مبلغ مشمول مالیات به میزان دو در هزار می شوند. 
این مالیات بر عهده شــخصی اســت که در ابتدای 

سال 14۰4 مالک املاک فوق بوده است.
نکته دیگر اینکه بر اساس لایحه سال 14۰4 بودجه، 
واحدهای مســکونی در حال ساخت، مشمول این 
مالیات نیســتند. واحدهای مســکونی غیرمجاز تا 
زمــان دریافــت پروانه ســاخت یا اجــرای حکم 
کمیســیون های مــاده )99( و )1۰۰( قانــون 
شهرداری ها حسب مورد مشمول جریمه ای معادل 
دو برابر مالیات واحدهای مســکونی مجاز موضوع 
این بند می باشند. پرداخت جریمه مزبور هیچ گونه 
حق مکتسبه ای برای دارندگان واحدهای غیرمجاز 

ایجاد نخواهد نمود.
تمامی اشخاص حقیقی و حقوقی مکلف اند با رعایت 
قوانین مالیاتی، مالیات سالانه مربوط به هر یک از 
زمین ها و واحدهای مســکونی تحت تملک خود و 
فرزندان کمتر از هجده  سال و محجور تحت تکفل 
را حداکثــر تــا پایان بهمن  ســال 14۰4 پرداخت 

نمایند.
ثبت نقل وانتقال املاکی که به موجب این بند برای 
آنهــا مالیات وضع گردیده اســت، قبل از پرداخت 
بدهی مالیاتی مورد انتقال شامل مالیات بر دارایی، 
نقل وانتقال قطعی و اجاره ممنوع است. متخلف از 
حکم این بند در پرداخت مالیات متعلقه مسئولیت 

تضامنی دارد.
مالیات تعیین شــده در اجرای این بند قطعی است 
و اعتراض اشخاص در اجرای تبصره )1( ماده )216( 
قانون مالیات های مســتقیم قابل رسیدگی خواهد 
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گوشیکهبرایشماقهوهسفارشمیدهد! شکارچیاف3۵بهمیدانآمد سبدخریدپرندهیاپهپاد؟
گوشــی آنر مجیک 7 قادر خواهد بود با اســتفاده از 
هوش مصنوعی مطابق ســلیقه شــما برای تان قهوه 
ســفارش دهد.سری گوشی های آنر مجیک 7 که قرار 
اســت به زودی رسما رونمایی شوند قادر خواهند بود با 
بهره گیری از هوش مصنوعی ترکیب دقیق قهوه ای که 
مد نظر شماست را متوجه شده و آن را برای تان سفارش 
دهــد. این کمپانی اخیرا دســتاورد جدیدش در حوزه 

هوش مصنوعی را به رخ کشــیده و با یک ویدیو به نمایش آن پرداخته اســت. در 
ویدیوی نمایش داده شده توسط Honor، کاربر از طریق پیام های متنی با گوشی 
تعامل کرده و درخواســت ســفارش یک لیوان قهوه می کند. سپس هوش مصنوعی 
Yoyo به طور خودکار اپلیکیشــن مخصوص ســفارش غذا و نوشیدنی در گوشی را 

باز کرده و قهوه مورد نظر کاربر را برایش سفارش می دهد.

چین ادعا می کند که یک رادار ارزان قیمت ساخته است 
که می تواند جنگنده رادارگریز F-22 آمریکا را به راحتی 
شناسایی کند. علاوه بر این گویا چین می تواند از همین 
فناوری برای شناسایی سایر هواپیماهای رادارگریز مانند 
F-35 نیز اســتفاده کند.چین در حال توســعه راداری 
است که می تواند به طور موثر جت های جنگنده رادارگریز 
مورد استفاده ایالات متحده و متحدانش را شناسایی و 

ردیابی کند.محققانی که در فرآیند توسعه این رادار دخیل هستند، از سیستم ماهواره 
ناوبــری بیدو)BeiDou( چین)BDS( برای ردیابی جت های جنگنده رادارگریز 
کمک می گیرند. محققان همچنین ادعا می کنند که این یک رادار مقرون به صرفه 
است که به یک آنتن دریافت کننده ساده متکی است. آنها می گویند که تقریباً در 

هر نقطه از زمین می توان از آن استفاده کرد.

محققــان کره جنوبی پهپادی را توســعه داده اند که در 
تحویل محموله های تجاری عملکرد موفقی نشــان داده 
است.دانشــمندان کره جنوبی پهپادی مخصوص انجام 
وظایف حمل ونقل با چندین روتور انعطاف پذیر توســعه 
داده انــد که به صورت خــودکار تعادل خود را طی پرواز 
حفظ می کند. از این پهپاد می توان به عنوان »سبد خرید 
پرنده« برای حمل کالاها روی زمین های ناهموار مانند 

پله ها استفاده کرد.به گزارش رویترز، نمونه اولیه ای که تیمی از دانشگاه ملی علوم و 
فناوری ســئول توســعه داده است، سکوی باری دارد که روی پهپادی با چند روتوره 
نصــب شــده اســت و یکی از اعضــای تیم آن را کنتــرل می کند.اعضای تیم پهپاد 
توسعه داده شده را به نمایش گذاشتند؛ درحالی که اجسام را از پله ها بالا و پایین می برد. 

این پهپاد با استفاده از الگوریتم تخمین مرکز جرم، تعادل خود را حفظ می کرد.

یادداشت

اینفوگرافیک یادداشت

نگاه روز

گزارش

دکترسیدمسعودسیدی
عضو هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد علی آباد کتول

مصطفینیکخواه
روزنامه نگار

انتشاراوراقدولتیدرلایحهبودجه۱۴۰۴بالغبر۱۷۵درصدرشدکرد
فرماناقتصادکشوربهکدامسومیرود؟

مالیاتخودروهایلوکسباقیمتبیشازپنجمیلیاردتومانیکدرصدتعیینشد
تیغلایحهبودجه۱۴۰۴زیرگردنلوکسسواران

رویداد

بازتاب
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